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وباه بهتر از پوست شیر نبود؟ پوست ر
سارا بقایی تنها یک قســمت از پایان فصل ســوم و آن گونه که گفته شده فصل 
پایانی سریال پوست شیر )جمشــید محمودی( باقی مانده است؛ سریالی که بسیار 
خوب شــروع کرد، با فیلمنامه ای اســتخوان دار و بازی های درخشــان جلو رفت و 

هرچه بیشتر گذشت، بیشتر نظر مخاطبان و منتقدان را برانگیخت.
کمتر علاقه مندی به صنعت سینما و دنیای تصویر بود که در ماه های گذشته »پوست 
شــیر« را ندیده یا آن را به دیگران توصیه نکرده بود. »پوســت شیر« این گونه بود که 
هرچه جلوتر آمد اقبال و هیجان بیشتری را به خود جذب کرد، چنانچه پس از پخش 
هر قســمت جدید، فضای مجازی برای ســاعاتی حول محور این قصه در تپش بود 
و دیالوگ ها و ســکانس هایش بارها و بارها بازنشر می شــد.تلاش برای کشف قاتل 
احتمالی این قصه، کنکاش در مورد شخصیت منصور و حدس زدن حرکت بعدی او، 
جذابیت شخصیت رضا پروانه و مواردی از این دست از جمله موضوعاتی بود که علاقه 

مندان به این سریال را به گفت وگو در فضای حقیقی و مجازی درباره آن می کشاند.

دیدگاه

معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: نخســتین 
پروژه نهضت ملی مســکن به تعداد ۵۰۰ واحد 
مسکونی که خرداد سال گذشــته ساخت آنها 

آغاز شد در خرداد امسال افتتاح می شود.
علیرضا جعفــری مدیرعامل شــرکت عمران 
شــهرهای جدید در خصوص روند اجرای طرح 
نهضت ملی مسکن در شهرهای جدید با تاکید 
بر متقاضی محور بودن انجــام پروژه های تولید 
مســکن گفت: از ابتدای دولت سیزدهم بیش 
از ۳۰۰ هزار متقاضی طرح نهضت ملی مســکن 
در شهرهای جدید ثبت نام کردند و حائز شرایط 
شناخته شــدند که شــرکت عمران شهرهای 

جدید بــرای ۲۰۰ هزار متقاضی، پــروژه تولید 
مسکن را وارد فاز عملیاتی و اجرایی کرد.

معاون وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به اینکه 
رویکرد دولت در اواخر ســال گذشته واگذاری 
گروهی زمین به متقاضیان برای ساخت مسکن 
با مشــارکت مردم بود، توضیــح داد:  با تاکید و 
سیاســتگذاری دولت، شرکت عمران شهرهای 
جدید به عنــوان یکــی از بازوهــای دولت در 
وزارت راه و شهرســازی برای یکصد هزار واحد 
نهضت ملی در گام ســوم، اراضی را به گروه های 
انفرادی و تک نفره برای ســاخت مســکن یک 
طبقه حیاط دار واگــذار می کند تا با این رویکرد 

پروژه های مســکن بــا تراکم پاییــن عملیاتی 
شوند.

مدیرعامل شــرکت عمران شــهرهای جدید 
افزود: هم اکنــون برای یکصد هــزار واحد گام 
سوم طرح نهضت ملی مســکن، شرکت عمران 
آمادگی تخصیص زمین در شــهرهای جدید را 

برای ۵۵ هزار متقاضی واجد شرایط دارد.
جعفــری شــهرهایی را که آمادگی ســاخت 
واحدهای نهضــت ملی یک طبقــه حیاط دار 
را دارند شــامل ایوانکــی، گلمان، مجلســی، 
شیرین شــهر، علوی، رامشــاد و تیس و برخی 

شهرهای جدید دانست.

مسکن

واگذاری خانه های یک طبقه حیاط دار نهضت ملی به مردم
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شرکت توزیع نیروی برق استان کردستان 
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 1402/10/28
لغایت 

1402/2/4
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ساعت 19
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ساعت 8 
1402/2/19
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ساعت 8/30 
1402/3/1

1/350/000/000

خرید 7300 عدد انواع 21402-6
لامپ سدیم

1/250/000/000

خرید 155 اصله پایه بتنی 31402-7
مسلح چهارگوش 400/15

1/237/000/000

مناقصه گزار:شرکت توزیع نیروی برق استان کردستان
IR 220170000000107500667006 نوع تضمین: صرفا به صورت ضمانتنامه بانکی یا واریز وجه نقد به حساب شماره 0107500667006یا شبای 

 نزد بانک ملی شعبه مرکزی سنندج بنام شرکت توزیع برق استان کردستان
محل دریافت اسناد: شرایط مناقصه عمومی و مدارک مرتبط به آدرس www.setadiran.ir قابل دانلود می باشد. 

محل تحویل پاکات الف: دفتر حراست و امور محرمانه شرکت توزیع نیروی برق استان کردستان واقع در سنندج، بلوار جانبازان، سایت اداری 
هزینه درج دو نوبت آگهی بعهده برندگان مناقصه می باشد. 

سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه، در اسناد مناقصه مندرج است. 
 برای کسب اطلاعات بیشتر به سایت توانیز )www.tavanir.org.ir(شرکت توزیع )www.kurdelectric.ir( یا سایت پایگاه ملی مناقصات 

)iets.mporg.ir( مراجعه و یا با شماره تلفن های 9-33283601-087 داخلی 2074 تماس حاصل فرمایید. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/01/28 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/01/29 

 نوبت د  وم

شرکت توزیع نیروی برق استان کردستان
)سهامی خاص(

آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای به روش معمولی
 با ارزیابی کیفی  نوبت اول                  

شناسه آگهی : 1479063

)سهامی خاص(شرکت ملی نفت ایران

موضوع مناقصه : تامین و راه اندازی سامانه مدیریت دسترسی و کنترل تردد پرسنلی، خودرویی و مراجعین
مشخصات مناقصه :

مبلغ برآورد )ریال(شماره فراخوان سامانه ستادنام مناقصه گزار

000ر000ر000ر200109398500136470 شرکت ملی حفاری ایران

ارزیابی کیفی مناقصه گران : 

روش ارزیابی 
بر اساس قیمت تراز شده با ضریب تاثیر 0/4 و کسب حداقل امتیاز فنی )50( و کسب حداقل امتیاز کیفی لازم )50( که 

توسط متقاضیان شرکت در مناقصه تکمیل می شود، انجام می گیرد. 

نحوه دریافت/ تحویل اسناد مناقصه : 

دریافت و تحویل اسناد
از  31/ 01 /1402  لغایت  13/ 02 /1402تاریخ شروع و پایان     دریافت اسناد

از 14/ 1402/02  لغایت  31/ 1402/02تاریخ شروع و پایان تحویل  استعلام های ارزیابی کیفی

آدرس مناقصه گزار جهت دریافت 
اطلاعات

آدرس– اهواز – بلوار شهید قاسم سلیمانی– بالاتر از میدان فرودگاه – شرکت ملی حفاری ایران - ساختمان 
پایگاه عملیاتی – طبقه اول – پارت A  - اداره قراردادها   شماره تلفن کارشناس پرونده  :  061-34146319

تضمین شرکت در مناقصه )فرآیند ارجاع کار(:

سه میلیارد و پانصد میلیون )000ر000ر500ر3( ریال مبلغ تضمین

انواع تضامین قابل قبول

ضمانتنامه های مطابق آئین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره 123402/ 50659  هـ تاریخ 
1394/09/22و اصلاحات بعدی آن .

اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره4001114006376636 و شماره شبا 
IR  350100004001114006376636نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران تحت عنوان تمرکز 

وجوه سپرده شرکت ملی حفاری ایران 

90روز ) برای یک بار در سقف مدت اعتبار اولیه قابل تمدید باشد(مدت اعتبار پیشنهاد/ تضمین
 

کلیه مراحل  برگزاری مناقصه از دریافت و تحویل اسناد مناقصه و بازگشایی پاکات پیشنهادی از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( 
به آدرس  www.setadiran.irانجام می شود.

  کانال های  اطلاع رسانی شرکت ملی حفاری ایران    
www.nidc.ir                                          http://sapp.ir/nidc_pr
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رئیسیدرنشستیبانوجواناندهههشتادی:

 دولت برنامه ای برای تغییر و جابجایی ندارد 
ولی گاهی چاره ای نیست

رئیس جمهوری در نشســتی با نوجوانان و دانش آموزان دهه هشتادی 
ضمن شنیدن دیدگاه های آنان، از پیشنهادهای آنها برای »ایجاد شورای 
نوجوانان«، »تشــکیل اتاق اندیشــه ورزی نوجوانان« و »استعدادیابی 
برای تحصیل دانش آموزان در رشــته های مورد علاقه شــان« استقبال 
و دســتورات لازم را در این خصوص به مســئولان ذیربــط صادر کرد.
جمعی از نوجوانان و دانش آموزان دهه هشــتادی در نشستی صمیمی با 
سیدابراهیم رئیسی که عصر یکشنبه با حضور سرپرست وزارت آموزش 
و پرورش، دســتیار رئیس جمهوری در امر مردمی سازی دولت، معاونان 
علمی و فنــاوری و اجرایی و همچنین معاون ارتباطات و اطلاع رســانی 
دفتر رئیس جمهوری و رئیس شــورای اطلاع رســانی دولت برگزار شد، 

به بیان نظرها و دیدگاه های خود درباره موضوعات مختلف پرداختند.
رئیس جمهوری پس از شنیدن سخنان صریح نوجوانان و دانش آموزان 
حاضر در این نشست در ســخنانی نوجوانان و دانش آموزان را سرمایه ها 
و آینده ســازان کشــور دانســت و افــزود: هزینه کردن برای رشــد و 
تعالی دانش آموزان در مدارس و پژوهشــگاه ها، ســرمایه گذاری برای 
شــکوفایی آینده کشور اســت و دولت در همین راســتا فعال ترشدن 
ســازمان دانش پژوهان جوان را با جدیت در دســتور کار قــرار داده و 
پیگیری می کند.رئیســی با تاکید بر حمایت دولت از افتخارآفرینان در 
المپیادهای علمی، مدال آوران و حتی شرکت کنندگان در المپیادها را 
جزو مفاخر کشور دانســت و با اشاره به سرعت رشــد علم و فناوری در 
دنیا گفت: گستردگی و فراگیری فناوری در جهان امروز ایجاب می کند 

مربیان و معلمان نظام آموزشی نیز متناسب با رشد فناوری به روز شوند.
رئیس جمهوری در واکنش به اظهارات یکــی از دانش آموزان مدال آور 
دارای معلولیــت در عرصــه ورزشــی جهانــی درباره عــدم توجه به 
مدال آوران معلول گفت: افراد دارای معلولیــت به دلیل همت و تلاش 
مضاعف باید نمره مضاعف دریافت کنند و اگر ســال های گذشــته به 
دلایلی در این زمینه کم کاری شده باید با فوریت قضای آن را بجا آوریم 
و از آنها تجلیل کنیم.رئیسی همچنین به سازمان بهزیستی تکلیف کرد 
که با همکاری دســتگاه های ذیربط از جمله وزارت آموزش و پرورش، 
شــورای  عالی جوانان و معاونت اجرایی ریاست جمهوری تدابیر لازم را 
برای تسهیل تحصیل و اشتغال افراد دارای معلولیت اندیشیده و زمینه  

حضور آنها در عرصه های فرهنگی و ورزشی را فراهم کنند.

»ایجاد شورای نوجوانان«، »تشکیل اتاق اندیشه ورزی برای بهره گیری 
از دیدگاه ها و نظرات نوجوانان و دانش آموزان در اداره امور کشــور« و 
»اســتعدادیابی برای تحصیــل دانش آمــوزان در رشــته های مورد 
علاقه شان« از نکات مطرح در اظهارات حاضران در جلسه بود که مورد 
استقبال رئیس جمهوری قرار گرفت و دستورات لازم در این خصوص به 
مسئولان ذیربط صادر شد.رئیسی در بخش دیگری از سخنانش جهاد 
تبیین را نیز مــورد تاکید قرار داد و اظهار داشــت: رفع گره های ذهنی 
جوانان و نوجوانان وظیفه بســیار خطیری اســت که باید در مدارس و 
دانشــگاه ها مورد توجه قرار گیرد تا یک شبهه تبدیل به مسئله لاینحل 
نشــود. برگزاری دوره های تخصصی احصاء و پاسخ به شبهات و تربیت 
مربیانی متخصص، از جمله پیشــنهادهای رئیس جمهــوری در این 
زمینه بود.رئیس جمهــوری در بخش دیگری از ســخنانش با تقدیر از 
حضور نوجوانان و جوانان در عرصه ســازندگی گفت: بنای دولت ایجاد 
سازوکاری فراگیر برای کنار هم قراردادن همه جریانات جهادی است 
تا همه امور مربوط به این حوزه به دست خود این جریانات انجام شده و 

دولت صرفا نقش حمایت، هدایت و نظارت داشته باشد.
رئیسی به برخی انتقادها درباره تغییر شرایط برگزاری کنکور نیز اشاره 
کرد و با تاکید بر توجه دولت به عدالت آموزشی از دانش آموزان خواست 
که ارزیابی خود را از نحوه برگزاری کنکور که از ســوی شــورای  عالی 
انقلاب فرهنگی ابلاغ شده، ارائه کنند تا در صورت لزوم، اصلاحات لازم 
برای رســیدن به دقیق ترین و عادلانه ترین روش سنجش استعدادها 
انجام شود.او با تاکید بر اهمیت خودسازی فکری و رشد و تعالی معنوی 
در کنار توجه به تخصص، نســبت به غفلت از پــرورش در کنار آموزش 
هشــدار داد و گفت: دانش باید در خدمت سعادت، رشــد و تعالی بشر 

باشد.
رئیس جمهــوری در پاســخ به اظهــارات دانش آموزی کــه تغییرات 
مدیریتــی را باعث تزلــزل و بی ثباتــی در تصمیم گیــری و اقدامات 
دســتگاه ها می دانســت هم گفت: بنای دولت ثبات مدیریت است نه 
جابجایی، مگر در مواردی که جابجایی و تغییر دلایل کافی داشته باشد. 
دولت برنامه ای برای تغییر و جابجایی نــدارد ولی گاهی دلیل تغییر از 
دلیل ثبات محکم تر اســت و چاره ای نیســت که برای تداوم و تسریع 
پیشرفت یک مجموعه مدیریت آن تغییر کند.در این نشست با حضور 
رئیس جمهوری، از خانواده نوجوان شهید محمدرضا کشاورز که سال 
گذشته در جریان حمله تروریســتی به حرم مطهر شاهچراغ به فیض 
شهادت نایل آمد تجلیل شد.این مراسم با عکس یادگاری دانش آموزان 
در کنار رئیس جمهوری و حضور مهمانان در ضیافــت افطاری و اقامه 

نماز در مسجد سلمان فارسی نهاد ریاست جمهوری پایان یافت.

سلیمیخبرداد
جلسه استیضاح فاطمی امین ۱۰ اردیبهشت 

برگزار می شود
عضو هیئت مجلس شــورای اســلامی گفت: جلسه اســتیضاح وزیر 
صنعت، معدن و تجارت روز یکشنبه ۱۰ اردیبهشت ماه برگزار می شود.

حجت الاسلام علیرضا سلیمی با اشــاره به اعلام وصول طرح استیضاح 
وزیر صمت در جلســه مجلس، اظهار داشــت: طبق آئین نامه داخلی 
مجلس شورای اســلامی وزیر صمت حداکثر باید ظرف مدت ۱۰ روز 
در مجلس حاضر شود و به سوالات نمایندگان درباره عملکردش پاسخ 
دهد.عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی بیان کرد: هفته آینده 
نمایندگان برای سرکشــی به حوزه های انتخابیه خود می روند و بر این 
اساس جلسه استیضاح سید رضا فاطمی امین، وزیر صمت روز یکشنبه 

)۱۰ اردیبهشت ماه( برگزار خواهد شد.

تریبون

نوری گفــت: درب های ضلــع جنوبی مصلــی برای 
ورود نمازگزاران بســته می شــود و درب های شمالی 
و همچنین دربهــای ۱۸، ۱۹ و ۲۰ به روی نمازگزاران 

بازگشایی خواهد شد.
 حجت الاسلام علی نوری رئیس ســتاد برگزاری نماز 
عید سعید فطر در نشســت خبری ستاد برگزاری نماز 
عید سعید فطر اظهار داشت: امســال پس از سه سال 
وقفه در برگزاری نماز عید ســعید فطر بــا اعلام عید 
سعید فطر نماز به امامت مقام معظم رهبری در مصلی 

امام خمینی )ره( برگزار خواهد شد.

وی افزود: روز عید ســعید فطر و ماه مبارک 
رمضان هم جنبه فردی و هم جنبه اجتماعی 
دارد. عید فطر، عید بندگی اســت. بر همین 
اســاس عید سعید فطر امســال با شعار عید 

بندگی و همبستگی برگزار خواهد شد.
نوری گفــت: قبــل از ماه مبــارک رمضان 
برنامه ریزی هایی برای برگــزاری نماز عید 

فطر صورت گرفت و جلســات متعددی با دستگاه های 
مختلف انجام شــد تا نماز عید ســعید فطر به بهترین 
شکل ممکن برگزار شود.رئیس ســتاد برگزاری نماز 

عید ســعید فطر بــه بازگشــایی درب های 
مصلی تهران از ســاعت ۴ صبح در روز عید 
سعید فطر اشاره و تصریح کرد: برنامه رسمی 
برگزاری نماز عید سعید فطر رأس ساعت ۷ 
آغاز و اقامه نماز به امامت مقام معظم رهبری 

رأس ساعت ۸ صبح شروع می شود.
وی افــزود: درب های ضلــع جنوبی مصلی 
برای ورود نماز گزاران بسته خواهد و درب های شمالی 
و همچنین دربهــای ۱۸, ۱۹ و ۲۰ به روی نمازگزاران 
بازگشایی خواهد شــد تا نمازگزاران از این طریق وارد 

مصلی شــوند.وی ادامه داد: نمازگزاران توجه داشته 
باشند ایستگاه شهید بهشــتی متوقف است و در زمان 
برگزاری نماز توقف نخواهد داشت. همچنین سکوهای 
اطلاع رسانی و انتظامات جهت راهنمایی نماز گزاران 
در نظر گرفته شــده اســت. نوری بیان کرد: امسال با 
حضور آحاد مردم شریف تهران در نماز عید سعید فطر 
شاهد برگزاری نماز با شکوهی در سال ۱۴۰۲ خواهیم 
بود توصیه می شود نمازگزاران به همراه کودکان و روزه 
اولی ها در این همایش بندگی شرکت کنند تا نماز عید 

سعید فطر امسال با نشاط خاصی همراه باشد.

فطر

اقامه نماز عید سعید فطر به امامت رهبرانقلاب ساعت ۸ صبح

 طیبه بیــات  دولت ســیزدهم در حالی 
بیســتمین ماه فعالیت خود را پشت سر می 
گذارد که ۳ وزیر آن استعفا داده، یک وزیر و 
یک معاون با تصمیــم رئیس جمهور برکنار 
شــده و پنج وزیر نیز از مجلــس کارت زرد 

دریافت کرده اند.
 پرده بــرداری از جدیدترین تغییرات دولت 
سیزدهم از یک توئیت آغاز شد؛ توئیتی که 
علی بهادری جهرمی ســخنگوی دولت در 
حساب کاربری خود در رابطه با این تغییرات 
به اشــتراک گذاشــت. وی در این توئیت 
نوشت: »حراســت از منافع ملی با ارزیابی 
مســتمر مدیران، وعده  دولت مردم با مردم 
بود که پیــش از این هم دولــت به آن عمل 
کرده و جز محورهای پیام نوروزی و سخنان 
رئیس جمهور با دولتمــردان بود. به منظور 
اســتفاده بهتر از ظرفیت مدیران، تحولات 
و جابه جایی های مدیریتی در دســتور کار 

دولت است.«
قریب به ۲۰ ماه از تشــکیل و آغــاز به کار 
دولت ســیزدهم می گــذرد و ایــن ایام در 
حالی ســپری شــده اســت کــه می توان 
اذعان داشــت در میان ۱۳ دولت روی کار 
آمده در جمهوری اســلامی ایــران، دولت 
ســیزدهم یکی از پر تغییرترین دولت های 
مســتقر در طول این ایام اســت که شاهد 
ســلام و خداحافظی شــمار زیادی از وزرا 
و دولتمردان در یک ســال و ۸ ماه فعالیت 
خود بوده است. استعفای وزرای کار، تعاون 
و رفاه اجتماعی، راه و شهرســازی و آموزش 
و پرورش و همچنین برکنــاری وزیر جهاد 
کشاورزی، رئیس کل بانک مرکزی و رئیس 
سازمان برنامه و بودجه مواردی از تغییرات 

در کابینه سید ابراهیم رئیسی هستند.

عبدالملکی؛ اولین وزیر مستعفی 
دولت سیزدهم

حجت الله عبدالملکی نخستین وزیری بود 
که در دولت رئیســی از وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی کنار گذاشــته شد. پس از او، 
رســتم قاســمی از وزارت راه و شهرسازی 
خداحافظــی کرد و ســعید محمــد نیز از 
ریاســت ســازمان مناطــق آزاد تجاری-

صنعتی و ویژه اقتصادی برکنار شد.
عبدالملکــی کــه از ۳ شــهریور ۱۴۰۰ به 
وزارت رســیده بود، صبح ۲۴ خرداد ۱۴۰۱ 
با انتشــار توئیتی خبر تقدیم استعفای خود 
را به رئیس جمهور اعلام کــرد و در این باره 
نوشت: »ضمن تشکر از حسن نظر جنابعالی 
به اینجانب جهت تصدی مسئولیت وزارت 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعــی و قدردانی از 
اعتماد مجلس محترم شــورای اســلامی، 
به منظور افزایــش هماهنگــی در دولت، 
اســتعفای خــود را از ایــن ســمت اعلام 
می نمایم. اینجانب در طول حدود ۳۰۰ روز 
فعالیت در این وزارتخانه، همه تلاش خود را 
برای خدمت صادقانه به مردم عزیز کشــور 
به کار بستم و از همراهی صمیمانه همکاران 
این وزارتخانه در این مدت تشــکر می کنم. 
خود را سرباز کوچک نظام اسلامی و دولت 
مردمی می دانم و تا پای جان در مسیر تحقق 
آرمان های رفیع آن و تحقق اهداف گام دوم 
انقلاب اســلامی مجاهدانه تــلاش خواهم 
کــرد و از هیچ گونه خدمتــی در این عرصه 

فروگذار نخواهم کرد.«
پــس از آن رئیســی بــا قبول اســتعفای 
عبدالملکــی، در حکمــی محمدهــادی 
زاهدی وفا را به ســمت سرپرســت وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعــی منصوب کرد. 
انتصابی کــه تا پای وزارت هــم پیش رفت 
و رئیســی دولت ســیزدهم، زاهدی وفا را 
به عنوان وزیر پیشــنهادی تعــاون، کار و 
رفــاه اجتماعی به مجلــس یازدهم معرفی 
کرد. جلســه رأی اعتماد بــه زاهدی وفا در 
۱۲ مهر ۱۴۰۱ در مجلس شــورای اسلامی 
برگزار شــد و پس از نطق رئیسی در دفاع از 
وزیر پیشــنهادی و صحبت های موافقان و 
مخالفان و ســخنرانی زاهدی وفا در دفاع از 
برنامه های خود، با رأی گیری از نمایندگان 
گزینه پیشنهادی با ۱۳۶ رأی موافق، ۱۲۵ 
رأی مخالــف و ۹ رأی ممتنــع از مجموع 
۲۷۲ رأی اخذ شــده، نتوانست رأی اعتماد 

مجلس را کسب کند و از وزارت بازماند.
طبق قانون، رئیســی در مهلت کوتاه خود 

ســید صولت مرتضــوی معــاون اجرایی 
ریاســت جمهوری را به عنوان گزینه بعدی 
پیشــنهادی خود بــرای وزارت تعاون، کار 
و رفــاه اجتماعی به مجلــس معرفی کرد و 
نامه رئیس جمهور در این بــاره در ۲۴ مهر 
از ســوی مجلس اعــلام وصول شــد. این 
بار جلســه رأی اعتمــاد در ۲۷ مهر ۱۴۰۱ 
و بدون حضور رئیســی کــه محمد مخبر 
معــاون اول رئیس جمهور را بــرای دفاع از 
وزیر پیشــنهادی به مجلس فرستاده بود، 
برگزار شد. در این جلســه و در نهایت، بعد 
از صحبت های نماینــدگان موافق و مخالف 
و دفاعیــات وزیر پیشــنهادی، نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی با ۱۷۶ رأی موافق، 
۶۴ رأی مخالــف، ۱۳ رأی ممتنع و ۵ رأی 
باطله از مجموع ۲۵۸ آرای مأخوذه به سید 
صولت مرتضوی گزینه پیشــنهادی برای 
تصدی وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 

اعتماد کردند و مرتضوی به وزارت رسید.

قاسمی؛ دومین وزیر مستعفی
 دولت رئیسی

دومین تغییر مربوط به اســتعفای رســتم 
قاسمی وزیر راه و شهرســازی بود که طبق 
ادعاهــای صــورت گرفته رئیســی در پی 
تشدید بیماری وی دســت به این تغییر زد 
و مهرداد بذرپاش را به این وزارت خانه آورد.

یکی دیگر از تغییرات دولت سیزدهم مربوط 
به برکناری علی صالح آبادی از بانک مرکزی 
بود که به موجــب آن محمدرضــا فرزین 
رئیس کل بانــک مرکزی شــد. همزمان با 
تشــدید نوســانات ارزی در ماه های پایانی 
سال ۱۴۰۱ این تصمیم گیری در خصوص 
ریاست بانک مرکزی صورت گرفت. فرزین 
از ســال ۱۳۹۲ رئیس هیئــت مدیره بانک 
کارآفرین و در ســال های ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۰ 
مدیرعامــل آن بانــک بود. عضــو حقیقی 
شــورای پول و اعتبــار به عنــوان نماینده 
رئیس جمهــور، عضو هیئت مدیــره بانک 
کشــاورزی، دبیر کارگروه طرح تحول نظام 
بانکــی و دبیر کارگــروه ارزش گذاری پول 
ملی از دیگر ســوابق فرزین در حوزه پولی 
و بانکی در ســال های گذشته است. ریاست 
هیئت عامل صندوق توســعه ملی، معاونت 
اقتصادی وزیر امور اقتصاد و دارایی و دبیری 
ســتاد هدفمند کردن یارانه هــا در دولت 
دهم به عنــوان یک پروژه بــزرگ و ملی نیز 

مسئولیت های دیگر فرزین بوده است.

نوری؛ سومین وزیر مستعفی
تغییر قابل توجه بعــدی مربوط به پذیرش 
اســتعفای یوســف نوری وزیــر آموزش و 
پــرورش از ســوی رئیس جمهــور بود که 
روزهــای پایانــی ســال ۱۴۰۱ در صــدر 
نارضایتی ها قرار داشــت و در نهایت رئیس 
جمهور رضامراد صحرایی، رئیس دانشــگاه 
فرهنگیــان را به عنوان سرپرســت وزارت 
آموزش و پــرورش منصوب کــرد. عوامل 
متعددی مانند گستردگی مسمومیت های 
سریالی دانش آموزان در مدارس، نامشخص 
بودن معیارهای سنجش رتبه بندی معلمان 
و گلایه مندی های پیرامون آن و در نهایت 
نحوه پرداخت پر حاشــیه حقوق اسفند ماه 
معلمان در پایان ســال را می توان از دلایل 

پذیرش استعفای صوری نوری دانست.
تغییــرات کابینه دولت ســیزدهم محدود 
به موارد مذکور نبــود و در آخرین تصمیم 
گیری ها، ۲۲ فروردین ۱۴۰۲، ســخنگوی 
دولت بــه صــورت رســمی تر از تغییرات 
جدید در کابینه خبــر داد که به موجب آن 
رئیس ســازمان برنامه و بودجه و وزیر جهاد 
کشــاورزی جای خود را به نفرات جدیدی 
دادنــد و همچنیــن مدیرعامــل صندوق 

نوآوری و شکوفایی معرفی شد.
بهادری جهرمی با اعــلام تغییرات صورت 
گرفته عنوان کــرد: »رویه دولــت از ابتدا 
این بوده کــه مدیران و فرآیندهــا و رویه به 
صورت مســتمر مورد ارزیابی قــرار گیرند 
و این رویــه ثابت و تأکیدی همیشــگی در 
جلســات با اعضای کابینه رئیس جمهوری 
بوده اســت. این تغییرات و تحــولات یا به 
مناســبت ارزیابی های صورت گرفته یا به 
تناسب شرایط و اولویت های موجود کشور 
و نیاز روز اتفاق می افتــد. در همین زمینه 
امروز ســه تغییر در مجموعــه کلان دولت 
انجام می شــود که اولین تغییر آن مربوط 
به ســازمان برنامه و بودجه است و طی آن 
دکتر منظور رئیس ســازمان امور مالیاتی 
کشور که تجربه مدیریتی موفقی داشته اند 
و سیاست های دولت را خوب پیش برده اند، 
جایگزین آقای میرکاظمی به عنوان رئیس 

سازمان برنامه و بودجه می شوند.«
سید مسعود میرکاظمی در دولت نهم، چهار 
ســال وزیر بازرگانی و در ابتدای دولت دهم 
نیز برای مدت کمتر از ۲ ســال، وزیر نفت بود. 
رئیس دولت سیزدهم در ۲۰ مرداد ۱۴۰۰ با 
صدور حکمی میرکاظمی را به ســمت معاون 
رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه 
کشور منصوب کرد و با توجه به برکناری وی از 
سمت مذکور، عمر میرکاظمی در این سمت، 

کم تر از دو سال بود.

ساداتی نژاد؛ اولین وزیر معزول
 دولت رئیسی

ســخنگوی دولت تصریح کــرد: »دومین 
تغییر در حــوزه وزارت جهاد کشــاورزی 
است که ارزیابی های ســال گذشته منجر 
به جابه جایی مدیریتی در این حوزه شــد و 
طی آن ســیدمحمد آقامیری رئیس کنونی 
سازمان نظام دامپزشــکی کشور که تجربه 
مدیریتی موفقی دارند، به عنوان سرپرست 

وزارت کشاورزی انتخاب شدند.«
طی این تصمیم ســید جواد ســاداتی نژاد 
وزیر جهاد کشــاورزی برکنار و سید محمد 
آقامیری رئیس ســازمان دامپزشکی کشور 
جایگزین وی شد. ســاداتی نژاد وزیر سابق 
جهاد کشاورزی در کارنامه خود نمایندگی 
دوره دهم و یازدهم مجلس شورای اسلامی، 
ریاست کمیسیون کشــاورزی، آب و منابع 
طبیعی مجلس شــورای اســلامی از حوزه 

انتخابیه کاشان و آران و بیدگل را دارد.
وزیر جهاد کشــاورزی یکی از وزرای دولت 
ســیزدهم اســت که اولین کارت زرد خود 
را در ســال ۱۴۰۱ از مجلس دریافت کرد. 
ساداتی نژاد در اواخر تیرماه سال گذشته به 
منظور پاســخگویی به سوال محمد صفایی 
نماینده مــردم گناباد و تعــداد دیگری از 
نماینــدگان در صحــن مجلس شــورای 

اســلامی حضور یافت و در نهایت نتوانست 
پاسخ قانع کننده ای به نمایندگان پیرامون 
»علت تخلفات گسترده مدیر عامل سازمان 

مرکزی تعاونی روستایی ایران« ارائه کند.
سابق بر این ســه وزیر دولت سیزدهم یعنی 
عبدالملکی، قاســمی و نوری به ظاهر تحت 
عنوان وزرای مســتعفی از فعالیت در دولت 
کنار رفتنــد و حالا وزیر جهاد کشــاورزی 
اولین وزیری است که با حکم رئیس جمهور 
و با تصمیم شــخص رئیســی از این سمت 
برکنار شد و عنوان اولین وزیر برکنار شده از 

دولت رئیسی به او اختصاص یافت.
شنیده ها حاکی از آن اســت که رئیسی در 
ترمیم و تغییر کابینه به نســبت گذشــته 
عزم بیشــتری دارد در نتیجه خبر تغییرات 
محدود به این موارد نخواهــد ماند اما نکته 
حائز اهمیتی که در تمــام تغییرات صورت 
گرفته وجود دارد این اســت که سیاســت 
دولت در انتصابات و برکناری ها به شــکلی 
رقم خورده که گویا وزرای تغییر یافته، خود 
خواسته دســت به این اقدام زدند و همگی 
در قالب »استعفا« خواهان پایان مسئولیت 
خود بوده اند در حالی که پر مســلم است که 
اســتعفاهای صورت گرفته بیشــتر جنبه 
فرمایشــی و نمایشی داشــته تا مانع از آن 
شود که نام دولت سیزدهم به عنوان دولتی 
با بیشــترین برکناری وزرا و دولتمردان در 

تاریخ ثبت شود.
پیش از این مجلس شــوری اسلامی نیز به 
منظور تحقق تغییرات اثر گــذار در دولت، 
استیضاح چند تن از وزرای دولت سیزدهم 
را کلیــد زد. نمایندگان مجلس شــورای 
اسلامی در ســال ۱۴۰۱ سوالات متعددی 
را از وزرای دولت ســیزدهم طــرح کرده و 
در ســه شــنبه های نظارتی خــود میزبان 
وزرای کابینه برای استماع توضیحات آنان 

پیرامون سوالات خود بودند.

فاطمی امین؛ نخستین اخذ کننده 
کارت زرد از نمایندگان مجلس

ســید رضا فاطمی امین وزیر صنعت معدن 
و تجارت در اواخر خرداد ماه ســال ۱۴۰۱ 
به منظور پاســخگویی به سوال نمایندگان 
در صحن مجلس شــورای اسلامی حضور 
یافت و نتوانست نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی را در خصوص »علت ضعف عملکرد 
این وزارتخانه در کنترل قیمت کالاها و عدم 
توانایــی در پشــتیبانی از صاحبان صنایع 
و بهره بــرداران معدن« قانع کنــد و بدین 
ترتیــب نخســتین کارت زرد نمایندگان 
مجلس یازدهم به دولت ســیزدهم نصیب 

وزیر صنعت، معدن و تجارت شد.
وی برای بار دوم نیز در اواخر آذرماه ۱۴۰۱ در 
صحن مجلس حاضر شــد و این بار نیز با کارت 
زردی دیگر جلســه نظارتی مجلــس را ترک 
کرد. فاطمی امین دومین کارت زرد خود را به 
دنبال ناکامی در اقناع نمایندگان درباره »علت 
افزایش قیمت خودرو توســط خودروســازان 
علی رغم دستور و تاکید صریح رئیس جمهور 

و مخالفت مجلس« دریافت کرد.

عین اللهی و سجادی؛ دومین و سومین 
وزرای دارای کارت زرد از مجلس

بهرام عین اللهی وزیر بهداشــت، درمان و 

آموزش پزشــکی در نیمه آذرماه ۱۴۰۱ به 
منظور پاسخگویی به ســوال نمایندگان در 
مجلس حضور یافت اما نتوانست پاسخ قانع 
کننده ای در خصوص »وضعیت بهداشت و 
درمان در شهرها و روستاهای کشور« ارائه 
کند و بدین ترتیــب اولین کارت زرد خود را 

از مجلس یازدهم دریافت کرد.
سید حمید ســجادی وزیر ورزش و جوانان 
از دیگر وزرای دولت ســیزدهم اســت که 
ســال ۱۴۰۱ را با دریافــت دو کارت زرد از 
مجلس یازدهم پشت ســر گذاشت. وی در 
نیمه مرداد ماه ۱۴۰۱ به منظور پاسخگویی 
به تعدادی از نماینــدگان در صحن مجلس 
شــورای اســلامی حضور یافت امــا اولین 
کارت زرد خود را از نماینــدگان مجلس به 
منظور »عدم اجرای قانون شــرح وظایف و 
اختیارات وزارت ورزش و جوانان« دریافت 

کرد.
وی بــار دیگــر در نیمــه دی بــه منظور 
پاســخگویی در جلســه نظارتی مجلس 
حضــور یافت امــا این بــار نیــز در اقناع 
نمایندگان در خصوص »ســو مدیریت در 
برنامه های ورزش حرفه ای و به طور خاص 
فوتبــال و هزینه هــای نامتعــارف و عدم 
برخورد با ســو اســتفاده کنندگان از بیت 
المال در قراردادهــای مربیان خارجی تیم 
فوتبال و باشــگاه های پر طرفدار استقلال 
و پرســپولیس و بســتن قرارداد نجومی با 
برخی بازیکنان و مربی های خارجی و عدم 
پیگیری به موقع حقوقی و محکومیت های 
مکرر و پرداخت جریمه هــا از بیت المال و 
دیپلماســی ضعیف ورزشــی« ناکام ماند 
و دومیــن کارت زرد خــود را از نمایندگان 
مجلس شــورای اسلامی در ســال ۱۴۰۱ 

دریافت کرد.

چهارمین کارت زرد مجلس 
در دست های ساداتی نژاد

ســید جواد ســاداتی نــژاد وزیــر جهاد 
کشــاورزی نیــز اولیــن کارت زرد خود را 
در ســال ۱۴۰۱ از مجلــس دریافت کرد. 
وی اواخر تیرماه ســال ۱۴۰۱ بــه منظور 
پاسخگویی به ســوال نمایندگان در صحن 
مجلس شورای اســلامی حضور یافت و در 
نهایت نتوانســت پاســخ قانع کننده ای به 
نمایندگان پیرامون »علت تخلفات گسترده 
مدیــر عامــل ســازمان مرکــزی تعاونی 

روستایی ایران« ارائه کند.

پنجمین کارت زرد مجلس به زارع پور 
در پایان 1401

عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات نیز ســال ۱۴۰۱ را با دریافت یک 
کارت زرد پشت سر گذاشــت. وی در اوایل 
بهمن ماه سال ۱۴۰۱ به منظور پاسخگویی 
به ســوال نماینــدگان در جلســه نظارتی 
مجلس حضور یافت اما نتوانست پاسخ قانع 
کننده ای را در خصوص »علت عدم تبدیل 
وضعیــت ایثارگــران شــرکت مخابرات« 
به مجلس ارائه کنــد. بدیــن ترتیب وزیر 
ارتباطات و فنــاوری اطلاعات نیز از مجلس 

کارت زرد دریافت کرد.
در نهایت وزیــر صنعت، معــدن و تجارت 
و وزیــر ورزش و جوانان ســال ۱۴۰۱ را با 
دریافت دو کارت زرد و وزرای بهداشــت و 
درمان، ارتباطات و فناوری اطلاعات و جهاد 

کشاورزی با یک کارت به پایان رساندند.
هرچند رویکــرد تحولی دولت نســبت به 
مدیران خود قابل تقدیر است اما بدون شک 
تحولات اخیر، حد یقف تغییرات در ترکیب 
مدیران دولت نخواهد بود و تعدادی دیگر از 
مدیران نیز می توانند در لیست بعدی حذف 
از لیســت کابینه قرار بگیرنــد. بویژه آنکه 
رهبر انقلاب در ســخنرانی نوروزی در جوار 
حرم رضوی، مسئله اقتصاد و سیاست های 
اقتصــادی را در رأس همه نقاط ضعف های 
کشــور دانســتند و خواســتار رفع عیوب 
اصلی اقتصاد کشــور با برنامه های تحولی 
شــدند. از این رو تغییــرات در دولت باید با 
رویکرد اقتصادی باشــد. البته این تغییرات 
نبایــد تنها منحصر بــه تغییر افراد باشــد 
بلکه بایــد در برنامه ریزی ها، نوع مدیریت و 
تصمیم گیری ها نیز تغییــر و تحول صورت 

پذیرد.
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درنامهرئیسکمیسیوناقتصادیمجلسبهقالیبافعنوانشد
 پورابراهیمی: عدم رعایت آیین نامه داخلی 

در فرایند استیضاح وزیر صمت
رئیس کمیســیون اقتصادی در نامه ای به قالیباف خواســتار بررسی 

مجدد واصلاح فرایند استیضاح وزیر صمت با قید فوریت شد.
»محمدرضا پورابراهیمی« در نامه ای به محمدباقر قالیباف خواســتار 
بررسی مجدد فرایند استیضاح وزیر صمت با قید فوریت و دستور فوری 
مبنی بر اصلاح، ارجاع و ارسال طرح اســتیضاح سید رضا فاطمی امین 

به کمیسون اقتصادی شد.
بنا بر این گزارش استدلال پورابراهیمی در رابطه با این موضوع ارتباط 
مستقیم محورهای اســتیضاح وزیر به حوزه کمیســیون اقتصادی بر 

اساس ماده ۴۸ آیین نامه داخلی مجلس است.
متن نامه رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس به این شرح است:

جناب آقای دکتر قالیباف
رییس محترم مجلس شورای اسلامی

باسلام
احتراماً با توجه به طرح ســه مورد اســتیضاح در خصوص جناب آقای 
مهندس ســید رضا فاطمی امین وزیر محترم صنعت معدن و تجارت 
با ۲۹ محور که به کمیســیون صنایع و معادن ارجاع شــده اســت به 
استحضار می رساند ماهیت اکثر محورهای مذکور طبق جدول پیوست 
در حوزه های نظام توزیع کالا، قیمت گذاری، ارزی، ســرمایه گذاری، 
جریان نقدینگی و ... و مطابق مــاده ۴۸ قانون آیین نامه داخلی مجلس 

شورای اسلامی مرتبط با کمیسیون اقتصادی می باشد.
با شــرح فوق و با توجه به ضرورت رعایت آیین نامه داخلی و جلوگیری 
از تداخل فعالیت ها، امید اســت با قید فوریت دستور فرمایید نسبت به 
اصلاح ارجاع و ارسال طرح اســتیضاح مذکور به کمیسیون اقتصادی 

اقدام گردد.
محمدرضا پورابراهیمی

گفتنی اســت طبق ماده ۴۸ آیین نامــه داخلی مجلس کمیســیون 
اقتصادی بــرای انجام وظایف محولــه در محدوده اقتصــاد و دارایی، 
بازرگانی داخلــی و بازرگانی خارجــی مطابق ضوابط ایــن آیین نامه 
تشــکیل می شــود.رییس کمیســون اقتصادی مجلس همچنین در 
پیوســت این نامه با تقســیم بندی و تفکیک مموضوعــی محورهای 

استیضاح وزیر صمت بر ضرورت اصلاح فرایند آن تأکید نموده است.

اطلاعیهمرکزپایشوبهبودمحیطکسبوکار
 ثبت درخواست مجوز موسسات دولتی 

و نهادهای عمومی غیردولتی حضوری است
 مرکز پایش و بهبود محیط کســب وکار وزارت اقتصاد اعلام کرد: ثبت 
درخواســت مجوز موسســات دولتی و نهادهای عمومی غیردولتی به 
دلیل عدم امکان احراز هویت غیرحضوری این دســته از متقاضیان در 

پنجره ملی تا اطلاع ثانوی به صورت حضوری انجام می شود.

به گزارش  وزارت امور اقتصــادی و دارایی، مرکز ملــی پایش و بهبود 
محیط کســب وکار با صدور اطلاعیه ای خطاب بــه همه مراجع صدور 
مجوز و موسسات دولتی و نهادهای عمومی غیردولتی متقاضی مجوز 
اعلام کــرد: از آنجا که امــکان احراز هویت غیرحضوری این دســته از 
متقاضیان در پنجره ملی خدمات دولت هوشمند وجود ندارد، تا اطلاع 
ثانوی ثبت درخواست و فرایند صدور مجوز کسب وکار برای موسسات 
دولتی و نهادهای عمومی غیردولتی، می تواند از مســیر خارج از درگاه 

ملی و به صورت حضوری انجام شود.
بدیهی اســت شــرایط و مدارک لازم بــرای صدور مجــوز این قبیل 
متقاضیان، باید نظیر متقاضیان عادی، شــرایط و مدارک مصوب برای 

هر کسب وکار و اعلام شده در درگاه ملی مجوزها باشد.

معاونوزیراقتصادخبرداد
واگذاری ۵۸ هزار میلیارد تومان اموال بانک های 

دولتی در دولت سیزدهم
 معاون امور بانکی و بیمه و شــرکت های دولتی وزیــر اقتصاد گفت: در 
دولت سیزدهم ۵۸ هزار میلیارد تومان واگذاری اموال و دارایی مازاد در 

شبکه بانکی زیر مجموعه وزارتخانه اتفاق افتاده است.

به گزارش وزارت اقتصاد، »ســید عباس حســینی« در جلسه بررسی 
مباحث جاری بانکی که با حضور مدیــران عامل و اعضای هیات مدیره 
بانک ها برگزار شــد، اظهار کرد: دغدغه ای وجود دارد کــه با توجه به 
افزایش نرخ ارز و ســود بانکــی ۲۳ درصد دهک های دو و ســه و تحت 

حمایت نتوانند اقساط تسهیلات نهضت ملی مسکن را پرداخت کنند.
وی افزود: بر این اســاس دولت تصمیم گرفت تا ســقف ۲ میلیارد دلار 
از صندوق توسعه ملی ســپرده گذاری شــود در بانک ها تا بانک ها این 
مبلغ را به افراد سوم تسهیلات با نرخی که اعلام می شود پرداخت کنند 
و تفاوت نرخ هایی کــه به وجود می آید منابعی حاصل می شــود که در 
حساب صندوق توســعه ملی یا بانک مرکزی برای نهضت ملی مسکن 
بکار گرفته شود تا ســود ۲۳ درصدی که برای قشر ضعیف جامعه است 
مبلغی پرداخت شــود تا بتوانند اقســاط نهضت ملی مسکن برای آنها 
کاهش یابد.معاون بانک و بیمه و شرکت های دولتی وزیر اقتصاد گفت: 
برای نخستین بار در تاریخ، در مدت زمان یک سال و نیم گذشته در این 
دولت شــبکه بانکی زیر مجموعه وزارتخانه ۱۵۵ هــزار میلیارد تومان 

افزایش سرمایه داشته است.
حسینی درباره واگذاری ها نیز بیان کرد: در این دولت ۵۸ هزار میلیارد 
تومان واگــذاری اموال و دارایی مازاد در شــبکه بانکــی زیر مجموعه 
وزارتخانه اتفاق افتاده اســت.وی گفت: در شــورای پول و اعتبار و هم 
برای بانک هــای دولتی در قانون پیش بینی شــد فــروش اموال مازاد 

قابلیت انتقال به سرمایه بانک ها را دارند.
معاون بانک و بیمه وزیــر اقتصاد تاکید کرد: محــور راهبردهای نظام 

بانکی در سال ۱۴۰۲، مهار تورم و رشد تولید و گسترش شفافیت است.

بازار

مدیرعامل ســایپا با بیان اینکه قیمت  ساندروی ایرانی 
هنوز مشخص نیست، اما مطمئن هستم وقتی خودرو 
عرضه شــود، قیمت آن ۵۰ درصد قیمت ســاندرویی 
اســت که الآن در بــازار فروخته می شــود،گفت: این 

خودرو حداکثر تا دی ماه عرضه خواهد شد.
محمد علی تیموری در حاشیه مراسم رونمایی از خط 
تولید و موتــور ME۱۶ و محصــولات مرتبط، یعنی 
شاهین پلاس و P۹۰، در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
گلوگاه اصلی گروه ســایپا موتور بود که با افتتاح خط 
موتور ۱۶ ســوپاپه مگاموتور، روزی ۶۰۰ موتور به خط 

 P۹۰ گروه سایپا اضافه می شود. سه محصول
که معروف به سندروی ایرانی است، شاهین 
و شــاهین پلاس با این موتور به بازار عرضه 
خواهد شــد. وی افزود: بعد از شش سال به 
دنبال داخلی ســازی P۹۰ بودیــم، اولین 
خودرو با گیربکس دســتی امــروز رونمایی 
شــد. تولید این خودرو بــا گیربکس اتومات 

هم در حال انجام اســت.تیموری در پاسخ به اینکه آیا 
این خودرو کیفیت ساندروی اروپایی را خواهد داشت 
یا خیر؟ گفت: بــه نظر من کیفیت بالاتــر از خودروی 

مشابه اروپایی است. چرا که از لحاظ قطعات، 
زنجیره قطعه سازی ایران که در زمان حضور 
فرانســوی ها فعال بودند، با همان قالب ها و 
مواد قطعات را تامین  می کنند. از نظر موتور 
هم، موتور خودروی قبلــی k۴ بود که یورو 
۴ بود و قدرت گشــتاور آن نیز از موتور فعلی 
کمتــر بود.همچنین به گفتــه وی این خط 
مدرن ترین خط موتورســازی ایران اســت و رباتیک 
بودن خط بالای ۶۰ درصد اســت که باعث می شــود 
خطای قطعات ایستگاه به ایستگاه توسط ربات کنترل 

شــود. تنها نکته در این خط در قطعات پکینگ است 
که اصطلاحا قطعات استاندارد نام دارد و وارد می شود. 

البته این قطعات کمتر از هشت درصد موتور است.
مدیر عامل ســایپا با بیان اینکه قیمت  ساندروی ایرانی 
هنوز مشــخص نیســت، چرا که هنوز مراحــل تایید 
اســتاندارد کامل نشــده، گفت: مطمئن هستم وقتی 
خودرو عرضه شــود، قیمــت آن ۵۰ درصــد قیمت 
ســاندرویی اســت که الآن در بازار فروخته می شود، 
اما کیفیت محصــول جدید بالاتر اســت . این خودرو 

حداکثر تا دی ماه  عرضه خواهد شد.

رئیس سازمان بورس گفت: ســامانه ایرانی معاملات 
بورس تا آخر سال جاری فعال می شود.

مجید عشقی در پاسخ به این پرسش که سامانه ایرانی 
معاملات بورس در چه مرحله ای اســت، اظهار داشت: 
ســامانه ایرانی معاملات بورس هنوز نهایی نشده و در 

مرحله آزمایشی قرار دارد. 
وی گفت: البته خــود نرم افزار معاملات بورســی هم 

آماده شده و در مرحله آزمایشی قرار دارد.
رئیس ســازمان بورس تأکید کرد: باید در کنار سامانه 
معاملاتی بورس، سامانه های دیگر هم با آن هماهنگ 
شــود و همه ســامانه های جانبی مانند ســامانه های 
مختلف، سامانه شاخص و ســامانه های توقیف نماد با 
همدیگر بتوانند کار کنند و فعلا در مرحله آزمایشــی 
قرار دارد.عشــقی اظهار امیدواری کرد: تا پایان ســال 

جاری سامانه ایرانی معاملات بورس به مرحله عملیاتی 
می رسد. سامانه فعلی معاملات بورس که از یک شرکت 
فرانسوی خریداری شــده و باید به روز شود، اما چون 
در طی زمان برخی شــرکت های آمریکایی به عنوان 
سهامدار شرکت فرانسوی شدند، امکان ارائه خدمات 
جدید به ســامانه و روزآمدسازی ســامانه معاملات به 
خاطر تحریم ها از دست رفت و در شرایطی که مردم به 

بورس اقبال می  کنند، سامانه با کندی و اختلال همراه 
می شود.برای رفع این مشکل، مسئولان مختلف بورس 
بارها وعده  داده اند که سامانه ایرانی معاملات بورس با 
همکاری دانشگاه تهران طراحی و راه اندازی می شود و 
حتی گفته شده بود ســامانه ابتدا برای برخی از نمادها 
و یا صندوق ها راه اندازی می شــود، اما هنوز خبری از 

راه اندازی این سامانه وجود ندارد.

سایپا

بورس

خریدار  بررسی روند بورس طی ۳۰ سال 
گذشــته نشــان می دهد هرگاه شاخص به 
سقف تاریخی خودش حمله کرده، توانسته 
اســت از آن با قــدرت از عبور کند و رشــد 

زیادی داشته باشد.
 بازار سرمایه در سال جدید روندی صعودی 
داشته و این مســئله تقریبا همه بازارهای 
مالــی را تحت تاثیر قــرار خواهــد داد، به 
عبارت دیگر، بازار ســهام ســال ۱۴۰۲ را 

طوفانی آغاز کرده است.
اگرچه بازار در برخی روزها از روند صعودی 
خود فاصله می گیرد، اما با این حال هنوز در 
نقطه بهتری نسبت به دو سال و نیم گذشته 
قرار دارد، بــورس در هفته های گذشــته 
توانسته سقف تاریخی خود که در سال ۹۹ 

به آن رسیده بود را بشکند.
کارشناسان بازار سرمایه غالبا بر این باورند 
که امسال ســال بورس اســت و مهمترین 
دلیل آن را هــم عقب  ماندن بازار ســهام از 
بازارهای موازی در سال گذشته می  دانند. 
اغلب کارشناسان نیز وضعیت بازار را دست 

کم تا فصل مجامع مثبت توصیف می کنند.

 سرمایه گذاری بلندمدت عامل کسب 
سود از بورس

دو ســال و نیم گذشــته برای بازار ســهام 
سال های چندان جالی نبوده است، این بازار 
اگرچه در طول یک ســال گذشته بالاخره 
توانســت بازدهی مثبتی را کســب کند اما 
بازدهی کسب شــده در بورس در یک سال 
گذشــته از همه بازارهای مالی کمتر بوده 
است. نکته قابل توجه این است که بازدهی 

بازار سهام در یک سال گذشته حتی از نرخ 
تورم اعلامی بانک مرکزی نیــز کمتر بوده 

است.
ســرمایه گذاران کوتاه مدت و نوسانگیران 
در دو سال گذشته در بورس تقریبا از کسب 
سود ناامید شده اند. اما سرمایه گذاران میان 
مدت و بلندمــدت می تواننــد در این بازار 

کسب سود خوبی داشته باشند.
با این حال نکته اصلی آن اســت که در سال 
پیش رو نیز مهمترین مسائل شکل دهنده 
به این جاماندگی بازدهی، همچنان به قوت 
خود باقی هســتند. همین امر باعث شده تا 

ســه احتمال پیش روی بازار ســهام بسیار 
پررنگ باشد.

 پاشنه آشیل  بورس برای رشد پایدار
محمد صادقی، کارشــناس بازار سرمایه در 
گفت و گو با فارس، درباره روند بورس در ماه 
های آینده گفت: ســه عامل پرقدرت رشد 
قیمــت دلار، افزایش تورم و قــرار گرفتن 
شرکت های بورســی زیر ارزش ذاتی آنها، 
امسال می تواند بورس را به سمت اعداد بالا 

در شاخص کل سوق دهد.
وی با بیــان اینکــه دو تهدید بــرای بازار 

سرمایه در ســال ۱۴۰۲ وجود دارد، ادامه 
داد: این دو تهدید در برابــر عوامل محرک 
گفته شــده، بازار ســهام را تحت  تاثیر قرار 

خواهد داد و نباید آنها را دست  کم گرفت.
این کارشــناس بازار ســرمایه با اشــاره به 
موضوع رشد تولید در شــعار سال ۱۴۰۲، 
تاکید کرد: یکــی از ایــن تهدیدها، ضعف 
تولید در داخل کشور اســت. ریسک های 
غیراقتصــادی دومین تهدیدی اســت که 

بورس را تهدید می کند.
صادقی افزود: در واقع بازار سهام از افزایش 
قیمت دلار عقب مانده اســت، بنابراین بازار 

بورس و ســهام ایران نتوانســته خــود را با 
افزایش قیمت دلار تعدیل کند.

وی تصریح کرد: رشــد قیمت دلار بر همه 
بازارها تاثیر مــی  گذارد؛ اما ایــن بازارها با 
فاصله زمانی متفاوتی از رشــد قیمت دلار 
متاثر می  شــوند. به نظر می رسد بازار سهام 
زودتر از ســایر بازارها به این مساله واکنش 
نشان می دهد. اما ســایر ریسک های موثر 
بر این بازار این تاثیرگــذاری را کاهش داده 

است.

 روند آینده بورس پس از شکسته 
شدن سقف تاریخی

بررســی روند بورس طی ۳۰ سال گذشته 
نشــان می دهد هرگاه شــاخص به سقف 
تاریخی خودش حمله کرده توانســته از آن 
با قدرت از عبور کرده و حداقل ۱۰۰ درصد 

تا حداکثر ۱۰۰۰ درصد رشد کرده است.
اولین باری که شاخص کل به سقف تاریخی 
خود حمله کرده اســت مربوط به سال ۷۵ 
است. ســقف تاریخی بورس در آن دوره ۱۱ 
هزار و ۸۱۳ واحد رشد کرد است. این سقف 
در ســال ۷۹ شکسته شــده و ۵۵۱ درصد 

رشد می کند.
سال های ۱۳۸۴، ۱۳۹۲ و ۱۳۹۸، بورس به 
ســقف های جدیدی می رسد. این سقف ها 
به ترتیب با رشــدهای ۱۰۱ درصدی، ۲۲۳ 
درصدی، ۱۱۹ درصــدی و ۱۰۲۴ درصدی 

را داشته است.
باید منتظر مانــد و دید این بــار که بورس 
توانســته ســقف تاریخی خود را شکسته 

است، به چه میزان می تواند رشد کند؟

وی ایرانی تا دی ماه مدیرعامل سایپا اعلام کرد؛ عرضه ساندر

رئیس سازمان بورس:  سامانه ایرانی معاملات بورس تا پایان سال فعال می شود

مدیرکلغربآسیایسازمانتوسعهتجارتعنوانکرد

دستیابی به تجارت یک میلیارد دلاری با عربستان
سمیه رســولی  مدیرکل غــرب آسیای 
ســازمان توســعه تجارت گفت: با احیای 
روابط سیاســی با عربستان، دســتیابی به 
تجارت یک میلیــارد دلاری در کوتاه مدت 
و ارتقای آن به ۲ میلیارد دلار در میان مدت 
هدفگذاری شده است.فرزاد پیلتن در مورد 
روابط تجاری با عربســتان، اظهار داشــت: 
در برخی سال های گذشــته تا سقف حدود 
۸۰۰ میلیون دلار روابط تجاری با کشــور 
عربستان نیز داشتیم و در عمده این سال ها 
موازنه تجاری به نفع ایران بوده است؛ یعنی 
صادرات ایران نســبت بــه واردات از ارزش 

بالاتری برخوردار بوده است.

مرحله اول همکاری ایران و عربستان: 
دستیابی به تجارت یک میلیارد دلاری

مدیرکل غرب آســیای ســازمان توســعه 
تجارت ایران افزود: پس از یک فراز در اواخر 
دهه ۸۰، در ســال های اوایل دهه ۹۰ حجم 
مبادلات تجاری ایران و عربســتان با روند 
کاهشی روبرو شــد و به حدود ۲۰۰ میلیون 
دلار رســید و بعد از قطع روابط دیپلماتیک 
دو کشــور به رقم بســیار پایینی تنزل پیدا 
کــرد. هرچند برخــی محصــولات ایرانی 
همچنان از طریق سایر کشــورها وارد بازار 

عربستان می شد.
وی در خصــوص آینده روابــط تجاری دو 
کشــور پس از برقراری روابط دیپلماتیک 
نیز گفت: در صورت احیا روابط سیاســی و 
دیپلماتیک دو کشــور، این امــکان وجود 
دارد کــه از طریــق تدویــن یــک راهبرد 
توســعه صادرات یا تهیه نقشــه راه توسعه 
همکاری های تجاری دو کشــور، در مرحله 

اول به ســطح مبــادلات تجاری گذشــته 
دست یافته و در مرحله دوم نسبت به ارتقا و 

توسعه و تعمیق این روابط اقدام کنیم.
مدیرکل غرب آســیای ســازمان توســعه 
تجــارت ایــران توضیــح داد: بررســی ما 
نشــان می دهد با احیای روابط سیاســی و 
دیپلماتیک دو کشــور دســتیابی به هدف 
یک میلیارد دلار در کوتاه مــدت و ارتقای 
آن به ۲ میلیارد دلار در میان مدت بر اساس 
ظرفیت های موجود و قبلی دو کشــور که 
پیش از این شناســایی شــده و همچنین 
برنامه ریزی مشترک و انجام اقداماتی مانند 
توســعه زیرســاخت های تجاری، توسعه 
همکاری ها میــان بخش های خصوصی دو 
کشــور، همکاری های نمایشگاهی، مبادله 

هیأت های تجاری و.... امکانپذیر است.

چه محصولاتی به عربستان صادر 
می کنیم؟

پیلتن اضافه کــرد: ظرفیت هایی که برای 
توســعه همکاری های تجاری دو کشــور 
وجود دارد در زمینه های مختلف صادراتی 
و وارداتی اســت؛ بر اساس ظرفیت هایی که 
از قبل بین دو کشور وجود داشته می توان به 
صادرات محصولات آهنی، خشکبار شامل 
پســته و زعفران و کشــمش، کفپوش ها، 
سیمان و… اشــاره کرد. بنابراین در حال 
حاضر این امــکان وجود دارد کــه در این 
حوزه ها مجدداً با عربستان همکاری داشته 
باشیم.وی افزود: در حوزه واردات نیز امکان 
واردات وســایل نقلیه موتــوری، کودهای 
معدنی و شیمیایی، پلی اتیلن و محصولات 

نساجی ا از عربستان وجود دارد.

مدیرکل غرب آســیای ســازمان توســعه 
تجــارت ایران گفــت: علاوه بر صــادرات و 
واردات کالا، در حوزه سرمایه گذاری، تولید 
مشترک صنعتی و اجرای پروژه های خدمان 
فنی و مهندسی در حوزه صنعتی و صادرات 
مجدد امکان همکاری بین دو کشــور وجود 
دارد.وی در ادامه اظهار داشت: خوشبختانه 
در سال های گذشته شــاهد شکل گیری و 
برگزاری هفت اجلاس کمیسیون مشترک 
همکاری بین دو کشــور بودیم که هفتمین 
اجلاس این کمیسیون در ســال ۱۳۸۴ در 
ریاض برگــزار گردید و در صــورت احیای 
مجدد روابط سیاسی دو کشــور این امکان 
وجــود دارد که با برگزاری این کمیســیون 
دستگاه های مختلف در حوزه های گوناگون 
از طریق مذاکرات مستقیم نسبت به معرفی 
ظرفیت های جدید همکاری و شناســایی 
راهکارهای رفع مشــکلات و موانع توسعه 

همکاری ها اقدام کنند.

احیای 20 سند همکاری
وی افــزود: همچنیــن با برقــراری روابط 

دیپلماتیک و برگزاری کمیسیون مشترک 
دو کشــور، امکان بروز رســانی و بازبینی 
حدود ۲۰ ســند همکاری امضا شده میان 
دو کشور در سال های گذشــته از جمله در 
زمینه توسعه زیرساخت های تجاری مانند 
گمرکی، استاندارد، اجتناب از اخذ مالیات 
مضاعف، حمل و نقل دریایی، همکاری های 
بانکی، پوشــش ریســک ها و ضمانت های 
صادراتی و… به ویژه موافقت نامه عمومی 
همکاریهای اقتصادی، بازرگانی، ســرمایه 
گذاری، فنی، علمی، فرهنگی، ورزشــی و 
جوانان که در ســال ۱۳۷۷ میان دو کشور 

امضا شده است، وجود دارد.

امکان مشارکت اقتصادی و تجاری 
ایران در تحقق برنامه 2030 عربستان

وی افــزود: از جملــه دیگــر فرصت های 
همکاری بین دو کشور مشارکت دو کشور، 
برنامه هــای راهبردی اقتصــادی یکدیگر 
مانند برنامه چشــم انداز عربستان سعودی 
برای ســال ۲۰۳۰ و یا برنامه در حال تدوین 
هفتم توســعه اقتصــادی ایران اســت که 
فرصت هایی بــرای تأمین برخــی نیازها و 
مشارکت در تحقق برخی اهداف منطقه ای 
و بین المللی این برنامه هــا را برای یکدیگر 
فراهــم می کنند.پیلتــن گفت: بــه عنوان 
نمونه بر اســاس برنامه ۲۰۳۰ عربســتان، 
این کشــور به دنبال تحقق اقتصادی شکوفا 
با شــاخص های اقتصادی مناسب و مطلوب 
تا سال ۲۰۳۰ اســت؛ از جمله اهداف پیش 
بینی شــده در این برنامه ارتقــای جایگاه 
عربستان از رتبه ۲۵ به رتبه ۱۰ در شاخص 
رقابت پذیری جهانی اســت که این امکان 

را برای فعــالان اقتصادی و تجــاری ایران 
جهت مشــارکت و برنامه ریزی برای حضور 
در فعالیت های اقتصــادی و تجاری ذیربط 
در عربســتان فراهم می کند.وی اضافه کرد: 
همچنین عربستان در این برنامه پیش بینی 
کرده که از جایگاه نوزدهمین اقتصاد بزرگ 
جهان به جمــع ۱۵ اقتصاد بــزرگ جهان 
برسد. همچنین جذب اســتعدادها، احیای 
شــهرک های اقتصادی، ایجاد مناطق ویژه 
اقتصادی، افزایش سرمایه گذاری مستقیم 
خارجی و افزایش ســهم بخــش خصوصی 
در تولیــد ناخالص داخلــی از ۴۰ درصد به 
۶۵ درصد برسد که همه اینها فراهم کننده 
زمینه ها و فرصت هایــی برای همکاری بین 
بخش هــای خصوصــی دو کشــور ایران و 
عربستان و به ویژه صدور تکنولوژی، نیروی 
کار ماهر و تولید مشــترک برای صادرات به 
بازارهای ثالث اســت.مدیرکل غرب آسیای 
سازمان توســعه تجارت ایران تاکید کرد: از 
ســویی دیگر با توجه به اینکه افزایش سهم 
صادرات غیرنفتی در تولید ناخالص داخلی 
غیرنفتی عربستان از ۱۶ درصد به ۵۰ درصد 
پیش بینی شده است این امکان برای ایران 
فراهم است که بخشی از کالاهای مورد نیاز 

خود را از عربستان تأمین کند.
پیلتن گفت: همچنین بــا توجه به نیاز ایران 
به ســرمایه گذاری خارجی، جذب سرمایه 
از عربســتان در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
و همچنین جذب گردشــگر در حوزه های 
مختلف گردشگری مانند تاریخی، مذهبی، 
طبیعت و.. از دیگر فرصت های بهره برداری 
ایران در اجرای برنامه های راهبردی توسعه 

کشور خواهد بود.
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مدیرعاملسازمانتاکسیرانیتهرانخبرداد
رشد ۴۵ درصدی کرایه تاکسی در سال جاری

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شــهر تهران در مورد نرخ کرایه تاکسی 
توضیحاتی ارائه کرد.مهدی وحدت کار ، در مورد ســرانجام نرخ کرایه 
تاکسی در ســال جاری، گفت: هر سال شورای شــهر برای سال جدید 
نرخ کرایه حمل و نقل عمومی را تعیین می کند و براساس لایحه ای که 
شهرداری تهران به شورای شهر ارسال کرد، اعضای شورای شهر تهران 
نرخ کرایه تاکسی را مشخص کرد که به طور میانگین شاهد افزایش ۴۵ 

درصدی رشد کرایه های تاکسی برای سال جاری بودیم.
وی با بیان اینکه افزایش نرخ کرایه در خطوط مختلف اســت و ممکن 
است در برخی خطوط کرایه ها کمتر از ۴۵ درصد افزایش یابند، افزود: 
براســاس مصوبه شــورای شــهر زمان اجرای نرخ های جدید با تأیید 
فرمانداری، اول اردیبهشــت ماه اعلام شده اســت که همکاران ما نیز 
تلاش می کنند که برچســب های نرخ کرایه را تا اول اردیبهشــت ماه 
آماده و میان تاکســی ها توزیع کنند تا رانندگان نیز نســبت به نصب 
برچســب ها اقدام کنند.وحدت کار افزود: طبیعی است که تا نرخ های 

جدید رسماً ابلاغ نشود، هر گونه افزایش نرخ کرایه مورد تأیید نیست.
 اعضای شورای شــهر تهران هفته گذشــته به اعتراض فرمانداری در 
خصوص افزایش نرخ کرایه پاســخ داده و اصلاحات لازم را انجام دادند. 
همچنین براســاس آئین نامه فرمانداری نیز می تواند تا دو هفته بعد از 
مصوبه شــورا، اعتراضات خود را بیان کند در غیر ایــن صورت مصوبه 

شورای شهر لازم الاجرا است.

رئیسپلیسراهورتهرانبزرگ:
موتورسیکلت های دارای تخلف به پارکینگ 

منتقل می شود
 رئیــس پلیــس راهــور تهران بــزرگ بــا تاکید بــر اینکــه تمامی 
موتورسیکلت های دارای تخلف به پارکینگ منتقل خواهند شد، گفت: 
پلیس هیچگونه رفتار مجرمانه و خلاف قوانیــن راهنمایی و رانندگی 
را از موتورسواران برنمی تابد. سردار محمدحســین حمیدی افزود: تا 
پایان سال گذشته در قالب ساماندهی موتورسیکلت سواران و انضباط 
بخشی به تردد آنها، طرح های متفاوتی انجام شده است که یکی از آنها 
طرح موتوریار بود کــه در این طرح ، نزدیک به ۳۰۰ هزار موتورســوار 
متخلف که قاعدتا باید موتورســیکلت آنها به پارکینگ منتقل می شد 
با توجه به همکاری هــای خوبی که با پلیس انجــام دادند در این طرح 

آموزش دیدند و به پارکینگ منتقل نشدند.
وی گفت : اما از ابتدای ســال و در ادامه سال گذشــته، موتورسیکلت 
ســوارانی که تخلفات آنان جنبه مجرمانه پیدا می کنــد، مانند اینکه 
پلاک موتورســیکلت را دستکاری و یا پوشــش پلاک داده و همچنین 
فاقد پلاک می باشند، موتورســیکلت آنان با کفی به پارکینگ منتقل 
می شود و تخلفات فاقد و مخدوشی پلاک به صورت جد برخورد خواهد 
شد.به گفته سردار حمیدی، ولی همچنان طرح موتوریار برای راکبینی 
که تخلفاتشان کمتر است و بیشــتر قوانین را رعایت می کنند، برقرار 

است و موتورسیکلت آنان به پارکینگ منتقل نخواهد شد.

رئیس پلیس راهور تهران بزرگ افزود: ســایر تخلفات نیز در قالب طرح 
موتوریار توســط پلیس راهور اجرا خواهد شــد و این طرح برای نظم 
بخشــی به ترددهای موتورســواران انجام می پذیرد و راکبین متخلف 
یکی دو ســاعت درکنار همکاران بنده حضور خواهند داشت و در قالب 

طرح موتوریار با پلیس تعامل می کنند.
سردار حمیدی گفت: راکبین موتورسیکلتی که تعامل کمتری با پلیس 
راهور دارند و اعمال آنان مجرمانه است باهماهنگی های بعمل آمده به 
پارکینگ منتقل خواهد شــد و این طرح احتمالا اثرگذار خواهد بود و 
انتظار می رود تخلف موتورسواران مانند دوره های گذشته کاهش یابد.

وی بیان داشــت: در سال گذشــته و دربحث تصادفات فوتی به صورت 
میانگین ۴۵-۴۶ درصد حوادث ما مربوط به موتورســواران اســت که 
تصادفات منجر به فوت موتورســیکلت سواران در سال گذشته کاهش 
پیدا کرده است اما این کافی نیســت و با هدف اصلی که انضباط بخشی 
به تردد موتورسواران است فاصله داریم و تشدید اقدامات کنترلی را در 

دستورکار قرار داده ایم.
رییس پلیس راهور تهران بزرگ یکی از دلایل تخلف موتورســواران را 
بحث فرهنگی دانســت و افزود: بخش عمده ای از این تخلف ها به بحث 
فرهنگی باز می گردد و بخش زیادی نیز آن اقدامات زیرســاختی است 

که هنوز درست نشده است.

رئیسدبیرخانهشورایعالیاستانها:
وندان فراتر  عوارض پرداختی شهر

 از حد قانونی است
 رئیس دبیرخانه شورای عالی اســتان ها گفت: عوارضی که شهروندان 

پرداخت می کنند، بیش از مبلغی است که قانون مشخص کرده است.
 احمد صادقی در یک نشست خبری با اشاره به پرداخت میزان عوارض 
پرداختی شهروندان، افزود: این اتفاقات به دلیل ناآگاهی از قانون است 
و این نوع پرداخت مفسده انگیز است از سویی دیگر پرداخت کمتر نیز 
خلاف قانون است اما در سال های اخیر میزان مبلغ پرداختی عوارضی 
که شــهروندان پرداخت می کنند، بیشــتر از میزانی اســت که قانون 

تعیین کرده است.
وی با اشاره به اضافه شــدن فرایندهای مختلف در درگاه ملی مجوزها 
نیز گفت: شــهرداری غیرحضوری، منجر به کاهش فساد خواهد شد و 
امضای طلایی و رانت به حداقل خواهد رسید زیرا نمی توان ادعا کرد که 

این روند از بین می رود اما قابل پیگیری خواهد بود.
رئیس کمیته شافیت و هوشمندسازی شورای شــهر تهران با اشاره به 
مزایای شهر هوشــمند، اظهارداشت: ســالانه ۶۰ هزار فقره پایان کار 
ســاختمانی در طول ســال صادر می شــود و اگر تصور بر این باشد که 
برای پایان کار فردی یکبار رفت و برگشت داشته باشد، ۱۲۰ هزار سفر 
درون شهری در ســال به ثبت می رسد که با شــهرداری غیرحضوری 
این میزان ســفر کاهش خواهد یافت.وی با بیان اینکه در اواخر ســال 
۹۷ که سامانه شفافیت راه اندازی شد، افزود: در این سامانه موضوعاتی 
همچون قراردادهای کلان و جزئی قابل دسترســی بــود اما امروز ۱۵ 
مورد جدید به سامانه اضافه شــد و تلاش ما این است که در پایان سال 
۱۴۰۲ در مجموع ۴۱ موردی که باید بر اساس قانون بارگذاری شود به 

نتیجه برسد.
صادقی تاکید کرد: هر ملکی که شــهرداری تهران بر اســاس قانون به 
اشــخاص حقیقی و حقوقی واگذار می کند باید در ســامانه شفافیت 
بارگذاری شــود که در دوره هــای اخیر و حتی دوره ششــم این اتفاق 
نیفتاده اســت و باید مردم بدانند که اموال با چــه مکانیزمی در اختیار 
مؤسسات و نهادها قرار می گیرد و باید شهرداری این اقدام را انجام دهد.

دیوار

مدیرعامــل انجمن حمایــت از حقــوق معلولان 
با تاکید بــر اینکه مســتمری در نظر گرفته شــده 
پاســخگوی نیازهای معلولان نیست گفت: افزایش 
۴۰ درصدی مستمری معلولان هم کفاف مشکلات 

را نمی دهد.
 یکــی از تغییــرات اساســی در لایحه بودجه ســال 
۱۴۰۲ که با انتقادات گســترده ای همراه شد در حوزه 
توانبخشــی و حذف ردیــف بودجه مســتقل »قانون 
حمایت از حقوق معلولان« بود که این امر به معنی عدم 
همکاری بسیاری از نهادها و ارگان هایی بود که قرار بود 
ذیل »قانون حمایت از حقوق معلولان« در همکاری با 
سازمان بهزیســتی برای حل موارد و مشکلات متعدد 

معلولان بکوشند.
حذف ردیــف بودجــه اجــرای »قانــون حمایت از 
حقوق معلولان« به معنی نیمه کاره ماندن بســیاری 
از اقداماتــی بود که در جهت کمک بــه حال معلولان 
ضروری بــود. دولت اما مدعی بود کــه با وجود حذف 
ردیف بودجه معلولان، بودجه ســازمان بهزیستی به 
طور کلی افزایش پیدا کرده است. این در حالی بود که 
از آن زمان تاکنون ما نمی دانیم چه میزان از این بودجه 

افزایــش یافته بــرای معلــولان اختصاص 
خواهد یافت. متأسفانه ســازمان بهزیستی 
هم الزامی ندارد که افزایشــی برای معلولان 
در نظر بگیرد و بــه عنوان مثــال می تواند 
این افزایــش بودجه را به تــرک مواد مخدر 

اختصاص دهد.
علی همت محمودنــژاد مدیرعامل انجمن 

حمایت از حقــوق معلولان در گفت وگو بــا خبرنگار 
مهر در پاسخ به این ســوال که آیا پس از حذف ردیف 
بودجه قانون جامع حمایــت از معلولان، اقدام مؤثری 
در جهت جبران برای معلولان انجام شــده اســت یا 
خیر گفــت: از زمانی که ردیف بودجــه قانون حمایت 
از معلولان را حذف کردند کنشــگران حوزه معلولیت 
و بهزیستی واکنش نشان دادند و دیدیم که متأسفانه 
آقای میرکاظمی و مجموعه ســازمان برنامه و بودجه 

هیچ توجهی به اعتراضات مردمی نداشتند.
محمودنژاد با اشــاره به اینکه عیدی پایان ســال افراد 
دارای معلولیت در سی سال گذشته پرداخت می شد؛ 
گفت: امسال این عیدی پرداخت نشد و همین موضوع 
ســبب شــد معلولان اعتراض زیادی داشــته باشند. 

متأســفانه برخی از افرادی که خود را مدافع 
حقوق معلولان می نامنــد بیان می کنند که 

این عیدی غیر قانونی بوده است.
وی ادامــه داد: پاســخ ما این اســت که اگر 
عیدی قانونی نبود پس چرا سال ها پرداخت 
می شــد و دوم اینکه آیا دولت نسبت به همه 
موارد و وظایف قانونی خود نســبت به افراد 
دارای معلولیت از جمله ماده ۲۷ قانون حمایت از افراد 
دارای معلولیت که صراحتاً تاکید می کند که مستمری 
معلولان باید حداقل معادل دســتمزد یک کارگر باشد 
و قانــون چهارم توســعه که بیان می کند مســتمری 
مســتمری بگیران سازمان بهزیســتی و کمیته امداد 
حداقل برابر با ۲۰ درصد حقوق و دســتمزد کارگران 

باشد عمل می کند؟
مدیرعامــل انجمن حمایت از حقــوق معلولان افزود: 
وزیر رفــاه امســال مصاحبــه ای داشــتند و گفتند 
مســتمری معلولان ۴۰ درصد افزایش پیدا کرده است 
اما به مردم نگفتند کــه با این ۴۰ درصد، مســتمری 
۵۰۰ هزار تومانی معلــولان در نهایت بــه ۷۰۰ هزار 
تومان رسیده است. واقعاً در شــرایط امروز اجتماعی و 

اقتصادی کشور در شرایطی که گوشت سقف کیلویی 
۳۵۰ هزار تومان را هم شکســته اســت؛ مســتمری 
معلولان با ۷۰۰ هزار تومان معادل تنها دو کیلو گوشت 

است.
وی با تاکید بر اینکه مســتمری در نظر گرفته شــده 
پاســخگوی نیازهای معلولان نیست گفت: مستمری 
در زندگی فرد معلول نخاعی، فردی که نیازمند ویلچر 
است یا نیاز به سمعک یا وســایل توانبخشی دارد نیاز 
به پوشــک و کمک هزینه تأمین کرایه خانه دارد و در 
هزینه های ایاب ذهاب مانده اســت با ۷۰۰ هزار تومان 
مشــکلش به هیچ عنوان حل نمی شــود. باید مدیران 
وزارت رفاه و ســازمان بهزیســتی دســتورات رئیس 
جمهور را که در دیدار با معلولان بر آن تاکید داشــتند 

اجرایی کنند.
محمودنژاد تاکیــد کرد: متأســفانه آنچــه که برای 
معلولان در حال حاضر انجام می شــود بــه هیچ گونه 
اقدامی نیست که شایســته تقدیر باشد. با وجود اینکه 
همه می دانند من طرفدار دولت هســتم و شــخصاً در 
ســتاد انتخاباتی آقای رئیســی فعالیت کردم اما واقعاً 

هیچ چیزی که قابل تقدیر باشد ندیدم.

معلولان

خریدار   پس از اتمام تعطیلات نوروزی و 
آغاز فصل جدید کار و تحصیل در پایتخت، 
شاهد اوج گیری ترافیک در تهران هستیم 
که امــان مــردم روزه دار را بریده اســت؛ 
هرچند بخــش زیادی از دلایــل ایجاد گره 
های ترافیکی پایتخــت به کمبود اتوبوس و 

تاکسی باز می گردد.
 در ســاعات ابتدایــی صبــح و عصرگاهی 
در برخی ایســتگاه های اتوبــوس صف ها 
چندین متر اســت و مردم در سختی بسیار 

مشغول سوار شدن هستند.
اتوبوس قرمز رنگ کهنسال به نظر می رسد 
و دیگر تاب و توانی بــرای انتقال این حجم 
از مســافر را ندارد و به نظر می رسد مدیران 
شــهری باید فکری جدی در این خصوص 

داشته باشند.
یکی از راننــدگان اتوبوس شــاغل در خط 
آزادی به خاوران در گفــت و گو با خبرنگار 
ایرنا، می گوید: بیشتر ایستگاه های این خط 
بسیار شلوغ است چرا که بیشترین اتوبوس 
هــای فرســوده را دارد و روزانــه تعدادی 
اتوبوس بدلیل خرابی در راه از کار می افتند.

وی افزود: حجم مســافر در خــط آزادی به 
خاوران  بسیار بالاست و مدیران باید نسبت 

به تزریق اتوبوس در این خط اقدام کنند.
یکی دیگر از شهروندان که در مسیر راه آهن 
به چهارراه »پارک وی« در ایستگاه چهارراه 
ولیعصر )عج( چشــم انتظار رسیدن مسافر 
است به خبرنگار ایرنا، گفت: اول به مدیران 
شهرداری و شرکت واحد پیشنهاد می کنم 
یک بار در ساعات اوج سری به ایستگاه های 

اتوبوس بزنند.
به گفته خانم رازقــی، صف های مردم برای 
سوار شدن به اتوبوس بسیار طولانی و شلوغ 
است و در شرایط ســرما و گرما سختی های 
زیادی برای رســیدن به مقصد متحمل می 

شوند.
یکی دیگر از مســافران، گفــت: نباید همه 
تقصیرات را متوجه مدیریت های گذشــته 
کرد زیــرا در همه ادوار به نوعــی در تامین 
زیرســاخت های حمل و نقل کوتاهی شده 
اســت و معضل ترافیک و کمبود اتوبوس و 

تاکسی به این شکل حل نمی شود.
محمدرضا مهرانی افزود: درســت است که 
اتوبوس ها قدیمی هســتند اما بالاخره باید 
اتوبوس نو خریداری شود اما شاهد هستیم 

که همه ساله مدیران با همین شرایط، چند 
درصد به نــرخ کرایه های ایــن اتوبوس ها 

اضافه می کنند.
وی از کمبود تاکســی در پایانه مسافربری 
میدان آزادی گلایه دارد و یــادآوری کرد: 
چندین مرتبه این موضوع کمبود تاکسی در 
مسیر آزادی به ونک را به سامانه شهرداری 
گزارش دادیــم اما اقدامــی در این موضوع 

نمی شود.
وی می افزاید: بسیاری از مسافران این خط 
کارمند هســتند و بدلیل کمبود تاکســی 
روزانه بسیاری از کارمندان باید با تاخیر به 

محل کار برسند.

80 درصد اتوبوس های پایتخت نیاز 
به نوسازی دارد

شــهردار تهــران درباره آخریــن وضعیت 
ناوگان اتوبوســرانی گفت: طبــق آخرین 
بررســی های انجام شــده، حدود ۲ هزار و 
۲۰۰ اتوبوس روزانه در تهران فعال است که 
به دلیل فرسودگی، روزانه تعدادی از آنها از 

مدار فعالیت خارج می شوند.
علیرضا زاکانی با بیان اینکه ناوگان حمل و 
نقل عمومی پایتخت در این ســال ها دچار 
غفلت و عقب ماندگی تاریخی شــده است، 
گفت: همه ون های پایتخت فرسوده است و 

باید از رده خارج شــود همچنین ۷۰ درصد 
تاکســی ها و ۸۰ درصد اتوبوس های تهران 

نیاز به نوسازی دارد.
وی با بیان اینکه موضوع تعمیرات اساســی 
نــاوگان حمــل و نقــل عمومی بــه ویژه 
اتوبوســرانی را دنبال می کنیــم، افزود: در 
موضوع وارد کــردن اتوبوس هــای جدید 
در حال تلاش هســتیم، با توجه به کمبود 
جدی اتوبوس تلاش داریم بخشی از داخل 

و بخش دیگر را از خارج تامین کنیم.
زاکانی با اشــاره بــه تمایل شــهرداری در 
اســتفاده از خودروهــای برقی و گازســوز 
گفت: در تهران با بحران آلاینده های گازی 
رو به رو هســتیم؛ به همین دلیل استفاده از 
خودروهای برقی و گازســوز در اولویت قرار 
دارد و به دنبال اســتفاده از خودروهایی با 

این ویژگی در حمل و نقل شهری هستیم.
شهردار پایتخت با بیان اینکه مشکلات شهر 
تهران متعدد است و حل آن انرژی و هزینه 
زیادی می طلبــد، گفت: به عنــوان مثال 
برای نوســازی ناوگان حمل و نقل عمومی 
پایتخت ۵۰۷ هزار میلیــارد تومان اعتبار 
یعنی رقمی حدود ۱۰ برابــر بودجه فعلی 
شــهر تهران نیاز داریم و در چنین شرایطی 
برای حل مشــکلات ضرورت دارد به دنبال 
مشــارکت با مردم و ســهیم کردن آنها در 

مدیریت شهری باشیم.
زاکانی ادامه داد: به عنــوان خادمان مردم 
در شــهر تهران وظایفی داریم که اگر به آن 
عمل کنیــم در نتیجه ســطحی از خدمات 
به مردم ارائه می شــود و اگر بی عمل باشیم 
سبب انباشت مشکلات و ایجاد تنگنا برای 

زندگی شهروندان خواهیم شد.
وی تاکید کرد: امروز تهــران با مجموعه ای 
از مشــکلات مانند آلودگی هــوا، ترافیک، 
بد مســکنی و بی مســکنی روبه رو است و 
کسی منکر ســختی ها نیســت، اما مهم تر 
از ســختی ها پیدا کردن راهــکار برای حل 
آنهاســت؛ به همین جهــت ما امــروز در 
مجموعه مدیریت شــهری به دنبال ایجاد 

تحول در تهران هستیم.

بیش از 2 هزار دستگاه اتوبوس نیاز
 به تعمیرات اساسی دارد

معاون حمــل و نقل و ترافیک شــهرداری 
تهــران با اشــاره به فرســودگی نــاوگان 
اتوبوســرانی گفت: طبق بررسی ها، ۲ هزار 
و ۱۰۰ دســتگاه از اتوبوس های کنونی باید 
بازســازی شــود و قراردادی هم در همین 

راستا منعقد شده است.
جلال بهرامی افزود: در تعهــدی ۱۴ ماهه 
قرار اســت که ۲ شــرکت خودروساز ۶۴۷ 

دســتگاه اتوبوس بــه شــهرداری تحویل 
دهند که ســهم مالی ۶۴۷ دستگاه اتوبوس 
توسط شــهرداری پرداخت شــده است و 
قرارداد اصلی برای ۲ هزار و ۱۰۰ دســتگاه 
اتوبوس اســت.بهرامی با بیان اینکه با همه 
تولیدکنندگان مکاتبه شــده است تا قراداد 
۳۶ ماهه  منعقد شود، افزود: قرار است که از 
ظرفیت شهرداری تهران، سه هزار دستگاه 
اتوبــوس خریداری شــود همچنیــن باید 

واردات ۲ هزار دستگاه انجام شود.

سرمایه گذاری و تأمین منابع برای 
واردات 2 هزار دستگاه اتوبوس انجام 

شده است
وی تاکید کــرد: واردات بــه معنای خالی 
کردن پشتوانه تولید داخل نیست که برخی 
اشــخاص تصور می کنند این اقدام به منزله 
توجه نکردن به تولیدات داخلی اســت. در 
حالی  که رئیــس جمهور دســتور واردات 
این اتوبوس ها را صادر کرده اســت، سرمایه 
گذاری و تأمین منابع بــرای واردات ۲ هزار 

دستگاه اتوبوس انجام شده است.
معاون شــهردار تهــران دربــاره واردات 
اتوبوس هــای دســت دوم نیــز گفــت: 
اتوبوس های دســت دومی که قرار اســت 
خریداری شــود، چند پله از اتوبوس هایی 
که اکنون بازسازی می شــود، بالاتر است و 
اســتاندارد یورو ۴ دارند اما اتوبوسی که در 
داخل بازســازی می کنیم دارای نشان یورو 

۲ است.
به گفته وی، وزارت کشــور و وزارت صمت 
نیز باید تاییدیه ۵۶ دســتگاه اتوبوس دست 
دومی که بخــش خصوصــی وارد کرده و 
همچنان در گمرک بندرعباس است، تایید 

کنند.
وی گفت: کارخانه ای اعلام کرده اســت که 
می تواند تراموا را در مدت کوتاه انجام دهد. 
بین اتوبوس و مینی بوس، میدل باس وجود 
دارد. تولید میدل باس در داخل انجام شده 
و در صورت اتوماتیک شــدن، قرار است که 

۵۰۰ دستگاه خریداری شود.
معاون شــهردار تهران با بیان اینکه از هفت 
هزار دســتگاه ون، یکهزار دســتگاه ون در 
حال فعالیت هســتند، گفــت: دیدگاهی 
وجــود دارد که براســاس آن، ون هــا باید 

جایگزین تاکسی مسیری شود.

خریدار  رئیس جمهور سال گذشته برای 
حل مشکلات پیش روی افتتاح متروی پرند 
سه دستور به دســتگاه های مربوطه دادند، 
دســتوراتی که گره افتتاح متــروی پرند را 
باز می کرد، اما بررســی ها نشــان می دهد 
که هنوز این دســتورات اجرایی نشــده و 
پیشــرفت متروی پرند چشم انتظار اجرای 

دستورات رییس جمهور است.
 انتظار مــردم پرند برای رســیدن مترو به 
شهرشان ۱۵ ساله شــده  است،  شهری که  
بالغ بر نیم میلیون نفر جمعیت دارد و روزانه 
حدود ۴۰ الی ۵۰ هزار مســافر بین تهران و 
این شــهر اقماری پایتخت تردد می کنند و 
همین میزان تردد نیز اهمیــت راه اندازی 
هرچه ســریعتر خط مترو را مــورد توجه 
مســئولان قرار داده اســت، بگونه ای که با 
درخواســت دولت، شــرکت متروی تهران 
به عنوان مجری طرح انتخاب و  مســئولیت 
پیشبرد عملیات اجرایی را بر عهده گرفت، 
اما تا این لحظه با اینکه تاریخ های مختلفی 
برای افتتاح حداقل یک خــط متروی پرند 
بیان می شود، باز هم زمان دقیق افتتاح یک 

خط آن نیز در هاله ای از ابهام قرار دارد.
آذر   ۱۷ در  جمهورکشــورمان  رئیــس 

سال گذشــته در جریان سفر اســتانی به 
پرند، از پــروژه خط متــروی تهران-پرند 
نیز بازدید کــرد و در آن بازدیــد در جریان 
مشکلات موجود بر سر آغاز بهره برداری از 
این ایســتگاه  قرار گرفت و دســتور داد تا با 
همکاری وزارت راه و شهرسازی و همچنین 
وزارت نیرو مشکلات متروی پرند رفع شود 
تا این پروژه مهم، اوایل ســال جاری با یک 

خط در اختیار مردم قرار گیرد. 
پیگیری از روابط عمومی شــرکت متروی 
تهران در مورد میزان تحقق ســه دســتور 
رئیس جمهور نشــان می دهــد که بودجه 
احداث خــط متروی پرنــد از محل بودجه 
سال گذشــته که مبلغ ۲۲۷ میلیارد تومان 
بوده است، تاکنون فقط ۴۵ میلیارد تومان 
آن تخصیص یافته و بــا وجود پیگیری های 
صورت گرفته، پرداخت مابقی این بودجه در 
پیچ و خم مکاتبات و مــراودات اداری و اخذ 

مجوزهای مربوطه گرفتار شده است.
همچنین طبق دستور رییس جمهور، مقرر 
شــد که املاک در نظر گرفته شــده توسط 
شرکت عمران شــهرهای جدید برای تهاتر 
بدهی هــا و تأمین منابع مالــی لازم جهت 
خریداری تجهیزات و اتمام عملیات عمرانی 

باقیمانده پروژه به شــرکت مترو، به صورت 
یکجا و براســاس قرارداد منعقده در اختیار 
پیمانکاران مربوطه قرار گیرد؛ اما با گذشت 
قریب به ۴ ماه از این موضوع، هنوز کارسازی 
واگذاری کل اراضــی و تهاتر مدنظر صورت 
نپذیرفته و این امر موجب انباشت مطالبات 

پیمانکاران در ماه های اخیر شده است.
رئیس جمهور در جریــان بازدید از متروی 
پرند دســتوراتی نیز در خصــوص تأمین 
برق این خط دادنــد چراکه در زمینه تأمین 
نیروی برق پروژه از محل نیروگاه شهر پرند 
و به صورت انشــعاب برق برای خط مترو، از 
آنجایی که تأمین مالی طــرح از محل امور 
عمرانی بوده و شهرداری تهران صرفاً نقش 
دســتگاه اجرایی آن را ایفا می کند لذا لازم 
و ضروری اســت که وزارت نیرو نســبت به 
تامین ۱۵ مگاوات نیروی برق مورد نیاز )دو 
فیدر ۵/۷ مگاواتی( همــکاری های لازم را 
صورت بخشیده و هزینه های مترتب بر آن، 
توسط هر مرجعی که دولت صلاح می داند، 

پوشش داده شود.
براســاس اطلاعاتی که از روابــط عمومی 
شــرکت مترو اخذ شــد؛ مطابق توافق نامه 
مورخ ۵ بهمــن ۱۴۰۰ مابین اســتانداری 

تهران، وزارت راه و شهرســازی و شهرداری 
تهران )شــرکت متــرو(، مقرر شــده بود 
شرکت عمران شهرهای جدید از واحدهای 
تابعــه وزارت راه و شهرســازی مبلــغ 
۵۰۰ میلیــارد تومان تا ۵ اســفند ۱۴۰۰ و 
همچنین ۲۵۰ میلیارد تومان تا شــهریور 
۱۴۰۱ از محــل منابع حاصــل از واگذاری 
اراضی تغییر کاربری یافته از شــهر جدید 
پرند، به صــورت نقد در اختیــار پروژه قرار 
داده و یا در قالب تهاتر به پیمانکاران ذیربط 

واگذار کند تا شــرکت متروی تهران پس از 
کارسازی املاک و نهایتاً ظرف مدت ۱۲ ماه 
از زمان دریافت کل اراضی و یا معادل ارزش 
ریالــی آن به صورت نقد یک خــط از پروژه 
متروی پرند را تحویل دهد، امــا در ادامه با 
تأخیرات پیش آمــده و افزایش هزینه های 
مترتب بر پروژه، عملًا زمان افتتاح این خط 
دســتخوش تغییرات ناخواسته شده است 
بگونه ای که زمان دقیــق افتتاح در هاله ای 

از ابهام است.

محمودنژاد:مستمری در نظر گرفته شده پاسخگوی نیازهای معلولان نیست
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وباه بهتر از پوست شیر نبود؟ پوست ر
سارا بقایی تنها یــک قسمت از پایان فصل ســوم و آن گونه که گفته 
شده فصل پایانی سریال پوست شیر )جمشــید محمودی( باقی مانده 
است؛ سریالی که بســیار خوب شــروع کرد، با فیلمنامه ای استخوان 
دار و بازی های درخشــان جلو رفت و هرچه بیشتر گذشت، بیشتر نظر 

مخاطبان و منتقدان را برانگیخت.
کمتر علاقه منــدی به صنعت ســینما و دنیای تصویر بــود که در ماه 
های گذشته »پوست شــیر« را ندیده یا آن را به دیگران توصیه نکرده 
بود. »پوست شــیر« این گونه بود که هرچه جلوتر آمد اقبال و هیجان 
بیشتری را به خود جذب کرد، چنانچه پس از پخش هر قسمت جدید، 
فضای مجازی برای ساعاتی حول محور این قصه در تپش بود و دیالوگ 

ها و سکانس هایش بارها و بارها بازنشر می شد.
تلاش برای کشــف قاتل احتمالی این قصه، کنکاش در مورد شخصیت 
منصور و حدس زدن حرکت بعدی او، جذابیت شــخصیت رضا پروانه و 
مواردی از این دســت از جمله موضوعاتی بود که علاقــه مندان به این 

سریال را به گفت وگو در فضای حقیقی و مجازی درباره آن می کشاند.
از شــروع فصل ســوم اما آن تپش هیجــان انگیز ســریال رفته رفته 
فروخورده شــد و برخلاف تبلیغات گســترده فیلم نت در باب افزایش 
هیجان قصــه و ســریال و ترغیب بــه اقداماتی چــون تصویر گرفتن 
مخاطبان از خودشــان در حین تماشــا برای ضبط غافلگیری آنان از 

اتفاقات، غافلگیری خاصی رقم نخورد.
پس از کشــته شدن ساحل از قســمت دوم در فصل ســوم و پایانی که 
امیدها و هیجان هــا را به یکباره بالا برده بود، تقریبا همه چیز ســقوط 
کرده و در ۵ قســمتی که پس از آن پخش شــد، »پوســت شیر« هیچ 

سکانس درخشانی نداشت.
سکانس های دیالوگ گویی مشــکات با بازی شهاب حسینی و منصور 
با بازی مجتبــی پیرزاده اگرچه جزو ســکانس های خــوب بازجویی 
در تولیدات ایرانی اســت اما هرگز توقعات مخاطب »پوســت شیر« را 
برآورده نمی کنــد. مخاطبی که در صحنه هایی چــون تعقیب و گریز 
برای دستگیری صمد هیجانش برانگیخته شده یا در جستجوی مکان 
زندانی شــدن ســاحل و تلاش ناموفق او برای فرار، نفس در سینه اش 

حبس شده، هرگز توقع چنین روند کندی را از این قصه نداشته است.
دو قسمت انتهایی پوســت شــیر را در رویکردی طنزگونه و آنگونه که 
برخی از مخاطبان در پست های اینســتاگرامی بازیگران و کارگردان 
این فیلم و صفحه رســمی فیلم نت به تصویر کشیده اند می توان در دو 

کلمه بیان کرد: خنده و دستشویی!
خنده های هیســتریک منصــور و درخواســت دائمــی اش برای به 
دستشویی رفتن در بزنگاه هایی که به نظر می رسد مشکات در بازجویی 
موفق عمل کرده دو مولفه مهم برای دو قســمت رو به انتهای سریالی 

است که مخاطبانش از آن انتظار نفس گیری داشتند.
شــخصیت، گریم و رفتارهای بیمارگونه منصور به عنوان قاتل نابغه )یا 
بقول مشــکات مغزمتفکر این خیمه شــب بازی منحوس( تا به این جا 
بیشــتر یک بیمارروانی معمولی را معرفی می کند و نه یک هوش برتر؛ 
اگر بر اساس فصل سوم بخواهیم برای این قصه عنوانی برگزینیم شاید 
پوست روباه با توجه به شمایل قاتل قصه، عنوان درخورتری در مقایسه 

با پوست شیر باشد.
بی شــک هرقصه دیگری می توانســت به این نتیجه ختم شود که یک 
قاتل روانی با پیش زمینه ای از یک خانواده آسیب دیده و پدری سنگدل 
مسبب تمام بدبختی های آدم های بیگناه است اما رفتن قصه »پوست 
شیر« به چنین سمتی قطعا همراستا با آن چیزی نیست که سریال تا به 
این جا مخاطب را به واسطه آن کشــانده و چنین پایان کلیشه ای تنها 
می تواند باعث دلزدگی شــود؛ دلزدگی ای که بی شــک از »مخاطبان 
متعاقب« این سریال فروخواهد کاست )منظور از »مخاطبان متعاقب« 
کسانی هستند که پس از اتمام ســریال از سوی مخاطبانی که این قصه 

را پسندیده و تایید می کنند به دیدن آن ترغیب خواهند شد(.
شاید تنها نقطه مثبت »پوست شیر« در چند قسمت متاخر پخش شده 
بازگشت دوباره و بســیار کوتاه رضاپروانه و امید مخاطب به درخشش 
بدمنی باشــد که در خلا قانون یا ضعف عملکرد پلیس ققنوس وار وارد 
میدان می شــود و همه چیز را با ســرعتی غیرقابل باور به سرانجام می 
رساند )البته که نقدهای بسیار جدی به شکل حضور نعیم و رضاپروانه 

در رویارویی با آدم های سیاه قصه وارد است(.
بانیپال شــومون که نامزدی کســب بهترین بازیگر نقــش اول مرد در 
جشــنواره تئاتر فجر در ســال ۱۳۹۸ و بازی در قصه های برجسته ای 
چون شــبی که ماه کامل شــد )نرگس آبیــار ۱۳۹۷( و تنگه ابوقریب 
)بهرام توکلی ۱۳۹۶( را در کارنامه کوتاه بازیگــری دارد احتمالا برگه 
برنده پایانی پوست شیر است که اسمش در لیست بازیگران این سریال 

اعلام شده اما هنوز هیچ تصویری از او در این قصه ارائه نشده است.
تنها یک تک قســمت از ســریال »پوست شــیر« باقی مانده است که 
چهارشــنبه پیش رو ۳۰ فروردین ماه پخش می شود؛ بعید به نظر می 
رسد با توجه به آنچه در فصل پایانی به نمایش درآمده و آنگونه که قصه 
تا بدین جا چیده شده غافلگیری عجیب و غریبی در این قسمت نهایی 
به مخاطب ارائه شود اما حتی در صورت یک غافلگیری عجیب هم چون 
دیگر زمانی برای پردازش داســتان نیســت این غافلگیری باید بسیار 
خاص و منحصربه فرد باشد تا یک داستان را که دیگر تمام خواهد شد، 
زنده نگه دارد. در غیر این صورت »پوســت شیر« هم به بیشمار اثر قابل 
توجهی می پیوندد که خوب شــروع می کنند، خوب رشــد می کنند، 

قوی ادامه می دهند اما دچار رخوت می شوند و به بار نمی نشینند.

سیما تیرانداز و یک »تصمیم سخت و متهورانه«
سیما تیرانداز که سال هاســت در کار آموزش هنرجویان جوان است، 
به زودی نمایش تازه ای را با بازی بازیگــران جوان و البته حرفه ای اجرا 
می کند و عنوان می کند که در این نمایش، تصمیمی سخت و متهورانه 

را عملی کرده است.
این بازیگر، کارگردان و مدرس تئاتر  خبــر می دهد که نمایش »رومئو 
ژولیت« را از اوایل اردیبهشــت ماه در عمارت نوفل لوشاتو روی صحنه 

می آورد.  
تیرانداز دربــاره تازه ترین تجربه تئاتری خود به ایســنا می گوید: متن 
این نمایش را همچون کارهای قبلی ام نوشــین تبریزی نوشته و البته 
ایده اولیه کار از خود من اســت که دوســت داشــتم به موضوع عشق 
در جهان امروز بپردازم. بحث اولیه من این اســت که مفاهیم انســانی 
همچون عشق در عصر حاضر بسیار متفاوت می شوند. یعنی با پذیرش 
شــرایط زندگی مدرن، کارکرد این مفاهیم در قیاس با گذشته، بسیار 
تفاوت می کند. با این ایده، نمایش ما به مفهوم عشــق در جهان مدرن و 

عشق های امروزی می پردازد.
او که سال هاست در دانشکده ها و آموزشگاه های هنری مشغول آموزش 
بازیگری است، درباره گروه اجرایی این نمایش توضیح می دهد: چندین 
سال است که در حیطه متن تا اجرای نمایش، مشغول کار با هنرجویان 
جوان هستم چون همیشه برایم بســیار مهم است که هنرجویان بعد از 
آموزش تئاتر در آموزشگاه های هنری آمادگی ورود به فضای حرفه ای 
را داشته باشند. به همین دلیل تاکنون چندین نمایش را با همین نگاه 
و با حضور هنرجویان جوان کار کــرده ام و این نمایش چهارمین تجربه 
من در این زمینه است که البته این بار با هنرجویان آموزشگاه خودم کار 
می کنم در حالیکه قبل تر با هنرجویان آموزشگاه دیگری این تجربه ها 

را به انجام می رساندم.
او البته در کنار هنرجویان جوان با چنــد بازیگر حرفه ای هم همکاری 

دارد و خودش نیز یکی از نقش های کوچک کار را بازی می کند.

دیدگاه

قاب

زهرا منصوری  کریم امینــی کارگردان 
»فسیل«  ضمن اشــاره به تلاش خود برای 
ساخت کمدی هایی متفاوت از کمدی های 
موردعلاقــه حســین فرح بخــش، ابــراز 
امیدواری کرد دیگر فیلمش با نام »شــهر 

هرت« هم موردتوجه مردم قرار بگیرد.
کریم امینــی کارگردان فیلم ســینمایی 
»فســیل« که در نــوروز ۱۴۰۲ روانه پرده 
ســینماها شــده و فــروش آن در کمتر از 
یک مــاه از مــرز ۵۰ میلیارد تومــان عبور 
کرده اســت، درباره این فیلــم توضیح داد: 
در شــرایطی که شــاهد وضعیت نامناسب 
اقتصادی مردم هستیم، به نظرم مردم لطف 
داشته اند و به تماشــای فیلم ما نشسته اند و 
فروش قابل توجهی در گیشــه داشته است. 
مدت ها بود که فیلمی نتوانســته بود در این 
بازه زمانی کوتاه به چنین فروشی دست پیدا 
کند و برای من و مشخصاً تهیه کننده فیلم، 

ثبت این فروش جای خوشحالی دارد.
وی افــزود: ابراهیم عامریــان به عنوان یک 
تهیه کننده خصوصی از بودجه شخصی اش 
برای تولید این فیلم ســرمایه گذاری کرده 
بود و طبیعتاً با فروش فیلــم می تواند روی 
فیلم های بعدی خود سرمایه گذاری کند و 
اینگونه بازار تولید فیلم در ســینمای ایران 
رونق می گیــرد. از این منظــر فروش یک 
فیلم تنها به نفــع تهیه کننده و کارگردانش 
مبارک نیســت و برای همه سینما می تواند 
مفید باشــد. هر کســی بتواند چراغ سینما 
را روشن نگه دارد، کار قشــنگی انجام داده 

است.
امینی درباره رقابت برای پیشــی گرفتن از 
فیلم های اخیر مســعود اطیابی در گیشــه 
و شکســتن رکورد فیلم های اخیــر او هم 
گفت: مســعود اطیابی اســتاد بنده است 
و اتفاقاً بســیار هم دوســتش دارم. رفاقت 
بســیار زیادی هم با هــم داریــم و من به 
شــخصه چیزهای زیادی از او یاد گرفته ام. 
در طول ســال ها دســتیاری ام در سینما از 
این کارگردانان باسابقه کار یاد گرفته ام که 
یکی از آن ها همین مسعود اطیابی است. او 
جزو اولین افرادی هم بــود که بابت فروش 
»فســیل« با من تماس گرفــت و تبریک 
گفت. زودتر از خیلی هــای دیگر هم فیلم را 
دیده بود و بابت آن بــه من تبریک گفت که 

واقعاً برایم افتخار است.
وی ادامه داد: بالاخره گاهی فیلمی ساخته 
می شود که به دل مخاطب می نشیند و از آن 
استقبال می کند. از این منظر می توان گفت 
رقابتی هم در گیشــه میــان فیلم ها وجود 
دارد که من آن را رقابت قشــنگی می دانم. 
همه ما داریم تلاش می کنیم تا چراغ سینما 
را روشن نگه داریم و شاید ۶ ماه دیگر یا سال 
دیگر، فیلمســاز دیگری بتواند صدرنشین 

گیشه باشد.

 »فسیل« را با این نگاه ساختم
 که خانواده ها بتوانند به تماشای آن 

بنشینند
کارگــردان »فســیل« درباره اســتفاده از 
شوخی های درست و عدم به کارگیری الفاظ 
نامناســب با هدف خنده گرفتن از مخاطب 

در این فیلم هــم گفت: ادبیــات و لحن هر 
فردی متناســب با نگاهش نسبت به جامعه 
تعیین می شــود و این فیلمســاز است که 
تصمیم می گیرد چه جنس شوخی هایی در 
کمدی اش داشته باشــد. من »فسیل« را با 
این نگاه ساختم که هر قشــری از جامعه با 
هر سنی به همراه خانواده بتواند به تماشای 

آن بنشیند.
وی تأکید کــرد: هر چند من فیلــم را برای 
منتقدان نســاخته ام اما طبیعتاً یک منتقد 
هم دوست دارد فیلم خوب و سرگرم کننده 
در سالن ببیند. اینگونه نیست که منتقدان 
مدام بخواهنــد نقد منفی بــر روی فیلم ها 
بنویســند. خیلی از منتقدان هم از دوستان 
من هستند و دوست دارند فیلم های خوب 
را هم ببینند. سینما صنعت سرگرمی است 
و اگر فیلمسازی می خواهد فیلمی بسازد که 
مخاطب را ســرگرم کند، همزمان می تواند 
به گونه ای عمل کند که منتقدان و مخاطبان 
خاص هم حاصل کارش را دوســت داشته 
باشند. برای ساخت »فسیل« هدفم این بود 
که یک فیلم ســرگرم کننده و در عین حال 

قابل دفاع بسازم.

لطمه ای که بهرام رادان به »گربه 
سیاه« زد

این کارگردان ســینما در پاســخ به اینکه 
چه شــد بعد از فیلم جدی »گربه ســیاه« 
تصمیــم به ســاخت یــک فیلــم کمدی 
گرفت، گفت: زمانی که می خواســتم فیلم 
اولم را بســازم، به دنبال یــک فیلم جدی 
بودم اما ســرمایه گذار برای آن پیدا نشــد 
و مجبور شــدم برای اولین فیلمم ســراغ 
کمدی بروم. بعــد از آن فرصتی پیش آمد 
تا مجدد سراغ ســینمای جدی و اجتماعی 
بروم اما آن اتفاقی که انتظارش را داشــتم 
برای فیلــم اجتماعی من رخ نــداد. بهرام 
رادان در مقــام تهیه کننــده آن فیلم را به 
جشــنواره فجر تحویل نداد و همین مسئله 
باعث اجحــاف در حــق فیلــم و عواملش 
شــد. حضور فیلم »گربه ســیاه« با سوژه 
به روزی که داشت در جشــنواره فیلم فجر 

می توانســت موفقیت آمیز باشد.وی ادامه 
داد: آن فیلم واقعاً یک فیلــم تجاری نبود و 
حرف هایی برای گفتن داشت. داستان فیلم 
درباره معضلات اجتماعــی مرتبط با دهه 
هفتادی ها و دهه هشــتادی ها بود. مســیر 
برخی فیلم ها مشــخص اســت و در همان 
مسیر قرار اســت دیده شوند. به عنوان مثال 
فیلم »ملاقات خصوصی« فیلم بسیار خوبی 
است اما نقطه شــروع دیده شدن ش همان 
جشــنواره فیلم فجر بود. اگر در جشــنواره 
فجر دیده نمی شد شــاید امروز شاهد این 
اکران موفق هــم نبودیم. بهــرام رادان اما 
متأسفانه آن فیلم را به جشنواره ارائه نکرد. 
من با این نظــر مخالف بودم امــا اختلافی 
هم بین مان به وجود نیامــد چراکه بالاخره 
تهیه کننده تصمیم گیر است. آقای رادان با 
این تصمیم هم بــه فیلم هم به خودش و هم 
به من لطمه زد. »گربه ســیاه« بعدها که به 
پلتفرم ها آمد به خوبی دیده شد و مردم هم 
دوستش داشــتند اما اتفاقی که من دوست 
داشتم به واســطه تلاش هایی که به عنوان 
فیلمســاز کرده بودم برایــش رخ دهد، رخ 

نداد.
امینی درباره همکاری بــا ابراهیم عامریان 
در مقــام تهیه کننــده ای کــه فیلم های 
پرفروشی را در ســال های اخیر تولید کرده 
است هم توضیح داد: تهیه کننده خوب تنها 
این نیســت که فیلمی را بسازد و تمام شود. 
یکی از ویژگی های جالب و قابل ســتایش 
ابراهیم عامریان همین بود که از ابتدا چنان 
حساب شده عمل می کند که هر ایده خوبی 
را روی هوا مــی زد. این ویژگــی را در آقای 
عامریان دوست دارم که شــاید سابقه اش 
از خیلــی از تهیه کنندگان ایــن روزهای 
سینما کمتر باشد اما شناخت بسیار خوبی 
از گیشــه و مخاطب دارد. او هــم برای این 
فیلم و هــم برای فیلم های قبلــی اش واقعاً 

حساب شده عمل کرده است.
وی افزود: وقتی یــک تهیه کننده از بخش 
خصوصــی همه شــرایط را برای ســاخت 
یک فیلــم خوب مهیــا می کنــد، طبیعتاً 
پشت صحنه خوبی شــکل می گیرد و فیلم 

خوبی هم ســاخته می شــود چراکه همه با 
آسایش و آرامش در آن کار می کنند.

دوست نداشتم دو کمدی ام پشت سر 
هم اکران شود

این کارگــردان درباره دیگر فیلــم خود با 
عنوان »شــهر هــرت« بــه تهیه کنندگی 
حســین فرح بخش کــه آماده اکــران در 
سینماهاســت هم گفت: هر دو این فیلم ها 
طی سه ســال اخیر ساخته شــده است و 
قسمت اینگونه بود که ابتدا »فسیل« اکران 
شود. شاید اگر »فسیل« در شرایط دیگری 
اکران می شد ممکن بود من دو فیلم کمدی 
پشت سر هم نسازم. فیلم »شهر هرت« هم 
کاری است که شخصاً آن را دوست دارم اما 
اینکه دو فیلم کمدی پشت ســر هم از من 
اکران شــود را دوست نداشــتم. امیدوارم 
مردم این فیلم را هم ببینند و دوست داشته 
باشــند، هر چند قرار نیســت هر آنچه من 

می سازم، مانند »فسیل« باشد.
وی افزود: »فسیل« در یک شرایط ویژه ای 
تولید شــد و مگر چقدر امکان دارد که یک 
فیلمســاز بتواند درباره دهه های ۵۰ و ۶۰ 
فیلم کمدی بسازد. فیلمســاز باید مراقب 
باشــد تا از یک طــرف گرفتار وســواس و 
حساســیت بیــش از انــدازه نشــود که تا 
سالیان ســال هیچ فیلمی نســازد! از طرف 
دیگر هــم نباید از این طرف بــام بیفتد و به 
دلیل فروش فیلمش مدام فیلم بســازد. هر 
دو رویکرد اشتباه است. در سینمای جهان 
هم در کارنامه یک کارگــردان همه فیلم ها 
موفق نیســت.امینی گفت: »فسیل« جزو 
تجربه های درخشان در کارنامه من است و 
امیدوارم در ادامه و بــا همراهی تهیه کننده 
خوب و شــرایط ایده آل کار، بتوانم کارهای 
بهتری را هم بسازم. »فســیل« تنها متعلق 
به من نیست، همه عوامل خوب در تولید آن 
سهیم بوده اند.وی درباره زمان اکران »شهر 
هرت« هم گفت: فکر می کنم تصمیم آقای 
فرح بخش به عنوان تهیه کننده فیلم، اکران 
آن در حالی خردادمــاه و ابتدای تعطیلات 

تابستانی باشد.

امینی دربــاره همــکاری اش با حســین 
فرح بخش و نســبت فیلم »شــهر هرت« 
بــا کمدی های مرســوم ایــن تهیه کننده 
گفت: من پیش تر فیلم »دشــمن زن« را با 
آقای فرح بخش کار کــرده ام و فکر می کنم 
با جنــس دیگر کارهــای او متفــاوت بود. 
کسانی هم که آن فیلم را دیده اند می دانند 
که یک کمدی شــریف و آبرومند بود. البته 
که آقای فرح بخش به کمدی هایی از جنس 
»خالتور« علاقه دارد اما من علاقه ای به آن 
جنس فیلم ندارم. »شــهر هرت« هم از این 
جنس نیســت و یک کمدی موقعیت است 
که قصه دارد و بازیگرانی هم که در آن حضور 
دارند از جنس کمدی های آقای فرح بخش 
نیستند. از پژمان جمشیدی و شبنم مقدمی 
تا بابک کریمی که اساساً هیچ نسبتی با آن 

جنس کمدی ندارند.
وی افزود: آن جنــس کمدی بالاخره زمانی 
مخاطب داشت و مردم هم می دیدند اما من 
هیچ گاه قرار نیســت از آن جنــس فیلم ها 

بسازم چرا که اساساً سلیقه ام این نیست.

مگر در آمریکا فیلم می سازیم که امکان 
تبلیغ در تلویزیون ایران را نداریم؟

کارگردان »فســیل« با انتقاد از عدم تبلیغ 
این فیلم در تلویزیــون گفت: ای کاش همه 
چیز در کشــور ما یکدســت بود. برای من 
عجیب است چطور ما فیلمی را در سینمای 
ایران تولید و اکران می کنیم که در تلویزیون 
امکان تبلیغ نــدارد! سال هاســت که این 
سوال در ذهن من اســت. مگر ما در آمریکا 
فیلم می ســازیم که امکان پخش تیزر آن از 
تلویزیون جمهوری اســلامی ایران نیست؟ 
انگار تلویزیون یک جزیره و ایالت مســتقل 
اســت که قوانین خاص خــودش را دارد. 
بالاخره همه ما زیر یــک چتر داریم زندگی 
می کنیم و مگر می شــود هر کســی ســاز 

خودش را بزند؟
وی افــزود: عــدم حمایــت تلویزیــون از 
فیلم هــای در حال اکــران در بلندمدت به 
ضرر خود تلویزیــون خواهد بــود. فیلم ها 
که اکران شــان را پشت ســر می گذارند و 
تلویزیون هــم نمی تواند حمایــت ویژه ای 
بکند. تنها حرفم این اســت که باید رفاقتی 
میان ســینما و تلویزیون ما وجود داشــته 
باشــد. وگرنه فیلم »فســیل« بدون تبلیغ 
توانســته به خوبی فروش داشته باشد. تنها 
یک بار در اخبار شبانه تلویزیون شنیدم که 
نام فیلم من را بردند و از همینجا بابت همان 

هم تشکر می کنم!
امینی گفت: بــاور کنید در شــرایط فعلی 
تبلیغ فیلم مــن در تلویزیون آورده ای برای 
من یا تهیه کننده به همراه ندارد، بلکه بیشتر 
به نفع خود تلویزیون اســت. نمی دانم چرا 
اینقدر نگاه منفی نسبت به ســینما دارند. 
بالاخره این فیلم مجوزهای لازم را گرفته و 
در حال حاضر هم با اســتقبال مواجه است. 
چرا نباید تیزر آن از تلویزیون پخش شــود؟ 
چرا شرایط به گونه ای شده است که خیلی 
از تهیه کنندگان سینما دیگر حتی به سمت 
تلویزیون هم نمی روند؟ این بیشــتر به ضرر 

تلویزیون است.

هنوز مقابل دوربین بودند که ناگهان مُردند!
خریدار  تنها مرگ است که راه چاره ندارد؛ 
این جمله را بارها شــنیده ایم و به تبعِ چنین 
نگاهی برای پروژه ای که بازیگرش به ناگاه در 
اواسط ساخت سریال فوت می کند، وضعیت 
پیچیده ای پیش می آید که چاره ای جز تغییر 
بازیگر و قبولاندن این مســاله به بیننده باقی 
نمی ماند. حــالا در این میــان، اغلب ترجیح 
می دهند برای زنده نگه داشــتن یــادِ بازیگر 
و همچنین پرهیز از ضــرر مالی، صحنه های 
گرفته شــده را حفــظ کنند و قســمت های 
باقیمانــده را با بازیگر جدیــدی ادامه دهند. 
البته برخی هم هســتند که ســکانس ها را 
مجددا با بازیگر جدیــدی تصویربرداری می 
کنند تا آسیبی به ذهنیت بیننده وارد نشود. 
هفدهمین سالروز درگذشــت پوپک گلدره، 
بازیگر جوان ســینما و تلویزیون که مرگش 
در آن زمان شــوک بزرگی برای بیننده های 
تلویزیون بود، بهانه ای شــد تا مروری داشته 
باشــیم بر این رفتن هــای شــوکه کننده و 

جایگزینی های تلخ و آزاردهنده.
فاجعه ای که بــرای پوپک گلــدره رخ داد 
و کشــانده شــدن آن به آنتن، برای بیننده 
تلویزیون در آن زمــان غیرمنتظره و جدید 
بود و بســیاری را هم متاثر کرد. پیشــتر به 
دلیل اینکه سریال ها تعداد قسمت هایشان 
کمتر بود یا شــاید آدم ها خصوصا در جوانی 
به این ســادگی ها نمی مردند و البته کرونا 
هم چنین به جان آدم ها نیفتاده بود ـ دلیل 
هرچه بود ـ اتفاقات تلخی از این دســت را 
کمتر شــاهد بودیم. بــرای همین ماجرای 
پوپک گلدره و رفتن غیرقابــل پیش بینی 
اش هنوز که هنوز است در ذهن بسیاری از 

مردم به عنوان یک فاجعه باقی مانده است؛ 
و البته که ســریال »نرگس« که آن زمان با 
بازی او در نقــش اول روی آنتن می رفت و 
خیابان ها را به تعبیــری خالی می کرد، در 
این امر بســیار موثر بــود.در ادامه مروری 
خواهیم داشت بر نقش ها و سریال هایی که 
به واسطه مرگ، به ناچار تغییر بازیگر دادند.

پوپک گلدره
۲۷ فروردیــن ماه ســال ۸۵ ، گلدره خیلی 
ناگهانی دچار تصادفی شد که در جریان آن 
به کما رفت و چند ماه بعد جانش را از دست 
داد. در زمان مرگ، فقط ۳۵ ســال داشت و 
مشغول بازی در ســریال پربیننده دهه ی 
۸۰ یعنی »نرگــس« بود.او تنها توانســت 
در ۳۶ قســمت از مجموعــه تلویزیونــی 
»نرگس« بــه کارگردانی ســیروس مقدم 
بازی کند. کارگردان و تهیه کننده به خاطر 
اینکه پوپک ۱۰ روز مقابــل دوربین بود، به 
او ۴۸ ســاعت اســتراحت دادند و او هم در 
پاسخشــان گفته بود: می روم یک سری به 
دریا می زنم و می آیم. اما این رفتن به قیمت 
همیشه نیامدنش تمام شــد.او در حالی که 
مســافر یک خودروی پیکان بود، به دلیل 
انحراف به چپ راننده و برخورد مســتقیم با 
یک پژو آردی، دچار ضربــه مغزی و راهی 
بیمارستانی در آمل شد و پس از ماه ها به سر 
بردن در اغمــا، در بیمارســتان مهر تهران 
درگذشــت.زمانی که پوپک گلدره تصادف 
و پس از شــش ماه فوت کرد، سازنده های 
ســریال یک ماه وقت داشــتند تــا خود را 
بازیابی کنند. پس از آن بود که از قســمت 

۳۶ به بعد ستاره اسکندری جایگزین پوپک 
گلدره شد. اسکندری، با حضور در سی سی 
یو بیمارســتان مهر تهــران از پوپک اجازه 
گرفت تا به جای او ایفــای نقش کند؛ »من 
فقط برای اینکه راش های پوپک باقی بماند 
قبول کردم که در ســریال »نرگس« بازی 
کنم و به همین خاطر ادامــه کار را به عهده 
گرفتم. هنوز هم باورم نمی شــود که پوپک 
از بین ما رفته است و احساس می کنم او یک 
امانتی دســت من داد و رفت.«در قســمت 
سی و ششم، علاوه بر پخش آخرین حضور 
پوپک گلدره در این مجموعه، قســمتی به 
عنوان خداحافظی با او که شامل مصاحبه با 

خانواده و همکارانش بود، پخش شد.

شهرام عبدلی
شــهرام عبدلــی ـ بازیگر ســینما، تئاتر و 
تلویزیون ـ که برای بازی در سریال »آسوده 
باش« به شهر مشهد ســفر کرده بود، دچار 
عارضه مغزی شد و ششم اسفند ماه ۱۴۰۱ 
درگذشــت. کارگردان ســریال »آســوده 

باش« گفته بود: به احترام زنده یاد شــهرام 
عبدلی عزیز بازیگــر جایگزینی برای نقش 
وی انتخاب نخواهد شــد و از سکانس هایی 
که از این بازیگر برای تیتراژ گرفته شــده در 
سریال اســتفاده خواهیم کرد.به گفته وی، 
»نویسندگان ســریال نیز برای این موضوع 
تغییراتی در ســناریو ایجاد کرده اند تا کار از 

نظر کیفی لطمه نخورد.«

زهره فکور صبور
زهــره فکورصبور در حالی که مشــغول بازی 
در ســریال »بی همگان« بود اسفندماه سال 
۱۴۰۰ به طــور ناگهانی جان بــه جان آفرین 
تســلیم کرد.پس از آن بود که مهــران مهام ـ 
تهیه کننده ـ اعلام کرد: کمند امیرســلیمانی 
با بزرگــواری پیشــنهاد ما را بــرای بازی در 
ســریال »بی همگان« به جای مرحومه زهره 
فکورصبــور پذیرفت.امیرســلیمانی هم پس 
از این اعــلام گفته بود: فقــط می خواهم کار 
نیمه تمام مرحومه فکورصبور را در این دنیا به 
پایان برسانم و قبول این کار، بیشتر برایم حکم 

انجام یک مسوولیت را داشت تا بازیگری.

سیروس گرجستانی
ســیروس گرجســتانی ـ بازیگر ســینما و 
تلویزیون ـ هنگامی که هنــوز در حال بازی 
کردن در آخرین ســریالش بود، به تاریخ ۱۲ 
تیر ماه ۱۳۹۹ به دلیل ســکته از دنیا رفت و 
پس از آن سیاوش طهمورث جایگزین او شد.

طهمورث در بخــش هایی از صحبت هایش 
پیش از آغــاز نقش آفرینی عنــوان کرد که 
ابتدا دلش نمی آمده اســت تا جای مرحوم 

گرجستانی را در این ســریال پر کند و ادامه 
داده بود، دوســتان مانده بودند که مرحوم 
گرجســتانی با خودش نقــش »عزیز آقا« 
را هم بــرده اســت و نقش عزیز آقــا بدون 
ســیروس ماند. به من گفتند بیا عزیر آقا را 
زنده کن تا بار دیگر سرپا شود. دلم نمی آمد 
اما مجبور شدم عزیز آقا را به یاد او زنده کنم؛ 

امیدوارم من را جای عزیر آقا بپذیرید.

احمد آقالو
تغییر احمد آقالو ســال ۸۶ در سریال »یک 
مشــت پر عقاب« غیرمنتظــره رخ داد؛ به 
نحوی که رســانه ها نوشــتند، دیشب )۱۱ 
اسفند ماه ( با گذشــت چند هفته از پخش، 
یکی از بازیگران »یک مشت پر عقاب« تغییر 
کرد و به صــورت غیرمنتظــره توضیحاتی 
بر روی صحنه ها داده شــد.اصغر هاشــمی 
کارگردان »یک مشــت پر عقــاب« در این 
زمینه به خبرنگار ایســنا گفته بــود: زمانی 
که تصویربرداری آغاز شــد، آقای آقالو نقش 
سرمدی را بازی می کرد، حتی چند سکانس 
مربوط به اواخر ســریال را نیز ایفا کرد، اما به 
علت بیمــاری، نتوانســت کار را ادامه دهد. 
چون دکورهای صحنه های کــه آقالو در آن 
حضور داشت جمع شده بود و امکان ساخت 
مجــدد و گــردآوری عوامل مربــوط به آن 
سکانس ها را نداشــتیم، از سوی دیگر تلاش 
برای تحقق ایــن کار باعث تحمیل هزینه یی 
به ســریال می شــد که تامیــن آن از عهده  
تهیه کننده خارج بود، قسمت های مربوط به 
بازی آقای آقالو را حفظ کردیم و  آقای پرویز 

پورحسینی سایر سکانس ها را ایفا کردند.
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میدان

 ســرمربی تیم ملی فوتســال ایران گفت: هر کسی که 
بتواند تیم را قهرمان جهان کند تیم را دو دستی تقدیم 
می کنم. وحید شمسایی ســرمربی تیم ملی فوتسال 
ایران یکشــنبه شب در نشســت خبری پس از برتری 
۵ بر ۳ مقابل تیم ملی فوتسال ازبکســتان اظهار کرد: 
خوشحالم بعد از چند ســال در تهران بازی برگزار شد 
ولی ناراحتم در تهران ســالن حرفه ای نیســت. نیمه 
اول فرصت های زیادی داشــتیم و به گل نرسیدیم. در 
نیمه دوم تغییر سیســتم دادیم و توانستیم برنده بازی 
باشــیم. من باید این جوانان را در ایــن بازی ها محک 

بزنم. مقصر گل هایی که خوردیم من هستم 
و همیشــه باخت بر گردن من اســت. پای 
جوانان می ایســتم و اعتقاد دارم که آنها باید 
اینجا اشــتباه کنند.وی افزود: این جوان ها 
باید اینجا اشتباه کنند. دو گل از سه گلی که 
خوردیم روی اشــتباه بازیکن دهه هشتادی 
ما بود کــه نوش جانش و دمش گــرم. اینجا 

باید پخته بشــوند تا در جهانی نتیجه بگیریم. تدبیری 
که در نیمه دوم داشتیم جواب داد.

سرمربی تیم ملی فوتســال در خصوص صحبت های 

حســین شــمس که گفته بود از شمسایی 
انتظــار قهرمانی جهان دارد گفت: شــمس 
استاد من بوده. من جوان بودم که وی از من 
دعوت کرد. از ته دل می گویم که هر کســی 
که می تواند تیم را قهرمان جهان کند من در 
اختیارش قرار می دهــم. هر کاری هم بتوانم 

می کنم. استادم هرچه بگوید درست است!
شمسایی با اشاره به محل برگزاری مسابقه، گفت: من 
از مجموعه پاس ممنون هســتم ولی انتظار از پایتخت 
بیشتر است. تبریز و اصفهان و مشهد سالن خوب دارد. 

انتظار دارم تهران هم سالن شیک داشته باشد.
وی در واکنش به اینکه تیمش در نیمه نخســت مقابل 
ازبکستان تمرکز نداشــت اظهار کرد: اینگونه نیست، 
توقعم این بود توپ هایمان گل بشود و تیم نیاز به شوک 
داشت. برای همین فشار را بیشتر کردیم. در نیمه اول 
شــتابزده بودیم. نیمه دوم تغییر سیســتم دادیم و در 
۲ دقیقه توانســتیم ۳ گل بزنیم. دروازه بان ما روزهای 
خوبی را ســپری کرده و گاهی هم گل می خورد، فدای 
ســرش، اما چیزی که من از تیمم می خواستم این بود 

که توپ های ما گل شود که اینگونه نشد.

فوتسال

خریدار  کاپیتان ســابق اســتقلال که 
پیراهن رقیب را هم یک ســال برتن کرده 
اســت، تاکید کرد اگر زمان به عقب برگردد 
بزرگترین اشتباه دوران فوتبالش را مرتکب 
نمی شــود و هیچ وقت برای پرسپولیس باز 

نمی کند!
 یکــی از بازیکنانی که ســابقه پوشــیدن 
پیراهــن دو تیم اســتقلال و پرســپولیس 
را در دهه ۶۰ دارد، شــاهرخ بیانی هافبک 
میانی سابق فوتبال ایران است که به دنبال 
اختلافاتی که با اســتقلالی ها پیدا کرد، به 
پرسپولیس رفت و یک ســال برای این تیم 
بازی کرد اما خیلی زود به استقلال برگشت. 
با این حــال تاکید مــی کند کــه رفتن به 
پرسپولیس بزرگترین اشــتباه زندگی اش 
بود و اگر زمان به عقب برگردد هرگز چنین 

تصمیمی را نمی گیرد.

 چرا از استقلال جدای شدی؟
شــاهرخ بیانی که یکی از اعضای کادر فنی 
تیم فوتبال هوادار اســت در مورد اتفاقاتی 
کــه رخ داد و منجر به رفتن او از اســتقلال 
و پوشــیدن پیراهن پرســپولیس شــد به 
خبرنــگار مهر گفت: آن ســال بــه خاطر 
لجبازی و مشکلاتی که در استقلال داشتم 
به مــن گفتند به هر تیمی کــه می خواهی 
برو و من چون جــوان بودم و کــم تجربه، 
پرسپولیس را انتخاب کردم. البته آن موقع 
مثل الان فضای مجازی وجود نداشــت اما 
رفتن من به پرسپولیس سر و صدای زیادی 
به پا کرد اما بارها گفته ام و باز هم می گویم 
که رفتنم به پرسپولیس اشــتباه بود. شاید 
اگر کمی باتجربه تر بودم هرگز چنین کاری 
نمی کردم و همچنان در استقلال می ماندم 
اما اتفاقات آن زمان و جوانی باعث شــد که 

این اشتباه را انجام بدهم.
شــاهرخ بیانی در مورد گلی کــه با پیراهن 
پرسپولیس به اســتقلال زد و احساسی که 
در آن لحظه داشــت گفت: فکر می کنم آن 
موقع همه می دانســتند که دلیل رفتن من 
به پرسپولیس چه بود. من حتی بعد از گلی 
که زدم شادی نکردم تا هواداران بدانند من 
را از اســتقلال جدا کردند نــه اینکه خودم 
بخواهم از این تیم جدا بشــوم. در آن دیدار 
که ســرمربی وقت آن زمان پرســپولیس، 
علی پروین بــود در رختکن گفت که اگر در 
این بازی پنالتی گرفته شد شاهرخ باید آن 

را بزند و اتفاقا پنالتی هم گرفته شــد و من 
آن را زدم و به گل هم تبدیل شــد اما هرگز 

خوشحالی نکردم.

 واکنش هواداران استقلال چه بود؟
وی در پاسخ به این پرسش که آیا هواداران 
به شما بی احترامی هم کردند یا بعدها شما 
را هم مورد سرزنش قرار دادند گفت: با اینکه 
به اســتقلال گل زدم اما هیچ وقت هواداران 
استقلال به من توهین نکردند. در سالهایی 
که فوتبال بازی کردم و آن یکســالی که به 
پرســپولیس رفتم هیچ وقت طرفداران دو 
تیم به من بی احترامی نکردند و همیشه من 

را مورد لطف خود قرار دادند.
بازیکن ســابق تیم ملی فوتبــال ایران در 
پاسخ به این پرسش که چه پیشنهادی برای 
فوتبالیســت هایی دارید که شاید در آینده 
و حتی فصل دیگر بخواهند از اســتقلال به 
پرسپولیس و یا از پرســپولیس به استقلال 
برونــد دارید، گفت: بازیکنــان باید حرمت 
پیراهــن را حفظ کننــد. ایــن پیراهن که 
ســرخابی ها بر تن می کنند مقدس است. 
کســانی آنها را بر تن کرده اند که سالها این 
پیراهن را بــا هیچ پیراهــن دیگری عوض 
نکرده اند و همیشه افتخارشان این بوده که 
با یک پیراهن، فوتبالشان را شروع کرده و با 
همان به پایان رســاندند اما اعتقاد دارم اگر 

چنین اتفاقی رخ می دهد و کسی پیراهنش 
را عوض می کند باید ببینیم چه مشکلاتی 

داشته که تن به این کار داده است.

 چه زمانی شــرمنده هــواداران 
می شوید؟

بیانی ادامه داد: اســتقلال و پرسپولیس دو 
تیم محبوب ایران هستند. بازی در آنها فوق 
العاده لذت بخش اما سخت است. وقتی که 
می بری خوشــحالی و با غرور به چشــمان 
هواداران نگاه می کنــی اما وقتی این دیدار 
را به حریــف واگــذار می کنی شــرمنده 
هوادارانــی می شــوی که از ســاعت ها به 
ورزشگاه آمده، سختی ها را به جان خریده 
تا تیمشــان برنده باشد و شکست باعث می 
شود تا بازیکن نتوانند به چشمان هواداران 
نگاه کنند چون می دانند آنها با چه سختی به 

ورزشگاه آمده اند.
شــاهرخ بیانی در تحلیلش از شــرایط دو 
تیم اســتقلال و پرســپولیس برای دربی 
صدم پایتخت به خبرنــگار مهر گفت: دربی 
همیشه جذابیت های خاص خودش را دارد. 
حالا دربی سه رقمی شده است و باید منتظر 
یک بازی زیبا از ســرخابی ها در هفته های 
پایانی لیگ باشــیم که مطمئنــا این دیدار 
نقش تعیین کننده ای برای قهرمانی خواهد 

داشت.

بدون قهرمانی هم دربی جذاب است
وی افــزود: این بازی با تمامــی دیدارها فرق 
دارد حتی اگر دو تیم امیــدی برای قهرمانی 
نداشته باشند اما هواداران نمی خواهند این 
بازی را بازنده از زمین خارج شــوند. تمامی 
مشــکلات برای این دیدار فراموش می شود. 
بازیکنان، کادر فنی و هواداران دست به دست 
هم می دهند تا تیمشــان بتواند از این دیدار 

حساس و پراسترس سربلند بیرون بیاید.

سپاهان دنبال تساوی دربی است
وی تاکید کرد: شــرایط در جدول به گونه 
ای اســت که هر تیمی امتیاز از دست بدهد 
دو تیم دیگر شــانس بالایی برای قهرمانی 
خواهند داشت. ســپاهان امیدوار است که 
دربی با مســاوی تمام شــود اما استقلال و 
پرسپولیس تمام تلاششــان را می کنند تا 
برنده از زمین خارج شده و همچنان امیدوار 

به قهرمانی باشند.

 چه فاکتورهایی برای پیروزی مهم 
است؟

کاپیتان ســابق تیم فوتبال اســتقلال در 
پاســخ به این پرســش که چه فاکتورهایی 
لازم اســت تا یکی از این دو تیم بتواند برنده 
از زمین خارج شــود گفت: هــر تیمی که از 
لحاظ روحی آرامش داشــته باشــد موفق 

خواهد شــد. اســتقلال نباید دچار حاشیه 
و جنگ های بی دلیل شــود و با داور بحث 
کند. زیرا این اتفاقات تمرکــز تیم را بر هم 
می زند. نقش کادر فنی تا قبل از شروع بازی 
بسیار تاثیرگذار است. ســاپینتو که مردی 
پرجوش و خروج و متعصب اســت می تواند 
از این شرایط اســتفاده کرده و بازیکنانش 
را آماده این دیدار حساس کند. در مجموع 
تیمی که بدون استرس وارد زمین شده و از 
موقعیت هایش اســتفاده کند به طور حتم 

موفق خواهد بود.

 کاپیتان ها چقدر موثر هستند؟
وی در پاسخ به این پرسس که نقش کاپیتان 
در این دیدار چقدر موثــر خواهد بود گفت: 
ســرمربی تا کنار خط می تواند بازیکنانش 
هدایت کند اما این دیدار به گونه ای اســت 
که وقتی بازیکنــان به زمین وارد شــده و 
ســوت آغاز بازی زده می شــود گوش های 
آنها صحبت های ســرمربی را نمی شنود و 
کسی که می تواند نقش تعیین کننده ای در 
زمین داشته باشد کاپیتان است. او با هدایت 
خود، صحبت با بازیکنــان و یادآوری نکات 
فنی به آنها نقش بســیار مثبتــی در زمین 
خواهد داشــت. کاپیتان باید آرامش داشته 
باشد. از درگیری ها پرهیز کند تا بازیکنانی 
که در کنار او هستند نیز همین روند را ادامه 
داده تا تیم به نتیجه دلخواه دست پیدا کند. 
کاپیتان سابق اســتقلال به ۳۶ سال پیش 
بر می گردد. زمانــی که او از اســتقلال به 

پرسپولیس رفت.

استقلال پیروز دربی و قهرمان
 لیگ شود

شــاهرخ بیانی در پاســخ به این پرسش که 
چه نتیجه ای را برای دربی صدم پیش بینی 
می کنید گفت : با توجه به شــرایط دو تیم 
در جدول هر دو به دنبال پیروزی هســتند 
و ســخت اســت که بگوییم کدام تیم برنده 
می شــود. هر تیمی که میانه میــدان را در 
اختیار گرفته و از لحاظ روحــی و روانی در 
شرایط ایده آلی باشــد به طور حتم برنده از 
زمین خارج خواهد شــد و من به عنوان یک 
استقلالی که سالها برای این تیم بازی کرده 
امیدوارم که آبی ها بتوانند پیروز از این بازی 
خارج شــوند و در پایان فصل، جام قهرمانی 

را هم بالا سر ببرند.

شمسایی: کسی که بتواند فوتسال را قهرمان جهان کند تیم را تقدیمش می کنم

زنگخطربرایورزشبهصدادرآمد

و به ۲۰ نمی رسد! تعداد مدال طلای ایران در بازی های آسیایی هانگژ
خریدار  دبیرکل کمیتــه ملی المپیک با 
تشریح آخرین وضعیت تیم ها برای حضور 
در بازیهایی آسیایی تاکید کرد که براساس 
بررسی های صورت گرفته تعداد مدال های 

طلای ایران به ۲۰ مدال طلا نخواهد رسید!
 نوزدهمین دوره بازیهای آســیایی شهریور 
سال جاری به میزبانی شــهر هانگژو چین 
برگــزار خواهد شــد و کاروان ورزش ایران 
نیز در ایــن دوره حضور خواهد داشــت. با 
این حــال پیــش بینی مســئولان ورزش 
چند ماه مانده به این مســابقات نشان می 
دهد ورزش ایران توان تکرار عنوان ششمی 
دوره قبل را هم نــدارد. دبیرکل کمیته ملی 
تاکید کرد که با نظر کارشناســان و تحلیل 
هایی که صورت گرفته، تعــداد مدال های 
ورزش ایــران در بازیهای آســیایی زیر ۲۰ 
مدال طــلا خواهد بود.مناف هاشــمی که 
سرپرست کاروان ورزش ایران در این دوره 
از بازیهاســت، به تشــریح آخرین وضعیت 
تصمیمات و برنامه های در نظر گرفته شده 
برای تیم ها و فدراسیون های اعزامی به این 

دوره از مسابقات پرداخت.
دبیرکل کمیته ملی المپیــک در این مورد 
گفت: بررســی های ما نشــان می دهد که 
ورزش ایران سال ســختی را در این دوره از 
بازیها دارد. در شرایطی فعلی نگاه ما باید به 
جایگاه ششمی و هفتمی باشد اما تلاشمان 
این اســت که بتوانیم جایــگاه پنجم را به 

خودمان اختصاص دهیم.
وی با بیان این که در بازیهای آسیایی ۲۰۱۰ 
با ۲۰ مــدال چهــارم شــدیم، در بازیهای 

آســیایی ۲۰۱۴ اینچئون با ۲۱ مدال پنجم 
شدیم و در بازیهای آسیایی ۲۰۱۸ جاکارتا 
با ۲۰ مدال طلا ششــم شــدیم، ادامه داد: 
بررسی این وضعیت نشــان می دهد که کار 
ما سخت اســت و رقیبان هم بیکار ننشسته 
اند و در این مــدت کار کرده انــد تا جایگاه 

خودشان را ارتقا بدهند.
سرپرســت کاروان ورزش ایران ادامه داد: 
کشورهایی مثل ازبکستان، تایلند، مالزی، 
هند، قزاقســتان و حتی چین تایپه رقیبان 
ورزش ایران هستند که باید تلاش کنیم اول 
جایگاه ششمی را حفظ کنیم و بعد به سمت 
جایگاه پنجــم برویم. همــه عوامل ورزش 
ایران و حتی دولت طوری برنامه ریزی کرده 
اند که به سمت جایگاه پنجمی برویم اما کار 

بسیار سخت است.
مناف هاشــمی با تاکید بر این که جلسات 
کارشناســی و بررســی عملکرد تیم های 
مختلف ادامــه دارد خاطرنشــان کرد: در 
آخرین جلسه ســتاد بازیهای آسیایی که با 
حضور رئیس کمیته ملــی المپیک و وزیر 
ورزش برگزار شد، فدراســیون ها گزارش 
های خودشان را ارائه کردند اما این گزارش 
های با تحلیل هایی که کارشناسان ما انجام 

داده اند مغایرت دارد.
وی در توضیح بیشــتر ایــن مغایرت گفت: 
واقعیــت این اســت کــه برخی روســای 
فدراسیون ها قول و قرارهایی داده اند که ما 
نمی توانیم صددرصد به آنها اعتماد داشته 
باشیم. به همین خاطر باید در لیست نهایی 
اصلاحاتی را انجام دهیم. مــا می خواهیم 

کاروان ورزش ایران را کیفــی اعزام کنیم. 
با این شرایط باید در بررســی نهایی برخی 
رشته ها را حذف کنیم یا این که تعدادشان 
را کاهش دهیم.مناف هاشمی با بیان این که 
رشته های ورزش در سه دسته تقسیم بندی 
شده اند ادامه داد: دســته اول شامل رشته 
هایی است که مدال آوری آنها قطعی است. 
دسته دوم شانس کسب مدال دارند اما این 
که چند مدال و چه رنگی بیاروند مشــخص 
نیســت. در مورد برخی از این رشته ها باید 
مجددا بررســی هایی صورت بگیرد. دسته 
سوم هم رشته هایی هستند که شانس مدال 
ندارند اما روند خوبی داشته اند و به ویژه در 
ورزش بانوان می توانند بین عناوین چهارم 

تا ششم باشند.
دبیــرکل کمیته ملــی المپیــک در مورد 
فوتبال و این که به مدال آوری این رشــته 
امیدوار هستید گفت: ما در فوتبال ظرفیت 
خوبی داریم. این که در ۲۰ ســال گذشــته 
مشکلاتی داشتیم به خاطر این بود که اراده 

لازم برای موفقیت در فدراســیون فوتبال 
وجود نداشت. در جلســه ای که با آقای تاج 
داشــتیم به این جمع بندی رســیدیم که 
فدراســیون فوتبال علاقمند است این تیم 
موفق باشد. سرپرســت را انتخاب کرده ایم 
و ســرمربی را هم آقای تاج قــول دادند تا 
پایان هفته انتخاب کنند. به همین خاطر به 

موفقیت تیم امید امیدوار هستیم.
مناف هاشمی در پاسخ به این پرسش که تا 
چه زمانی فرصت دارید لیست نهایی تیم ها 
را اعلام کنید گفت: برخی رشته ها را تا پایان 
اردیبهشت فرصت داریم و برخی رشته ها را 
هم تا خرداد می توانیم تغییر دهیم و اسامی 
نهایی را بدهیــم.وی ادامــه داد: به همین 
خاطر در حال برگزاری نشست ها و مباحث 
فنی با فدراسیون ها هســتیم تا بتوانیم به 
جمع بندی نهایی برسیم. اگر مطمئن شویم 
که یک رشــته می تواند مدال بگیرد حتما 
اعزام می کنیم. در بخش بانوان هم سیاست 
ما همین اســت که بتوانیم ورزشکارانی که 

چهارم تا ششم می شوند را اعزم کنیم.
دبیرکل کمیته ملی المپیک با بیان این که 
در مورد گروه ســوم اختــلاف نظر به وجود 
آمده اســت گفت: در مورد این رشته ها که 
کســب مدال نمی کنند بین ستاد و روسای 
فدراسیون ها اختلاف نظرهایی وجود دارد. 
روسای فدراسیون ها ادعا دارند که در برخی 
رشته ها مدال می گیریم اما بررسی ما نشان 
می دهد مدال نمی گیریم. به همین خاطر 
دوباره ادعاهای اینها را گــوش می دهیم و 
رکوردهای ورزشکاران را بررسی می کنیم 

تا به نتیجه و جمع بندی نهایی برسیم.
سرپرســت کاروان ورزش ایــران در مورد 
پیش بینی از تعداد مدال های طلای ایران 
در ایــن دوره از بازیهــای آســیایی گفت: 
آنالیزهای ما نشــان می دهد که با شــرایط 
فعلی تعداد مدال هــای طلای ورزش ایران 
در این بازیها زیر ۲۰ مدال هســت و به این 
رقم نمی رســد. به همین خاطر فدراسیون 
ها تلاش خود را آغاز کرده اند که کار را بهتر 
پیش ببرند. منابع مالــی لازم هم برای این 
موضوع تامین شده اســت و نه ما و نه وزارت 
ورزش مشــکل مالی نداریم. اگر به قطعیت 
برسیم که رشــته ای مدال آور است حتما 
کمک خواهیم کرد.وی بــا تاکید بر این که 
روسای فدراســیون ها هم باید برای تامین 
منابع مالی اقدام کنند گفــت: قطعا کمک 
دولت برای فدراســیون ها کافی نیســت و 
کسی که مســئولیت فدراســیون را قبول 
می کنــد باید بتوانــد از راه هــای مختلف 
درآمدزایی کند. فدراســیون ها باید تلاش 
کنند بخشــی از هزینه هایشان را خودشان 
تامین کنند.مناف هاشــمی در پایان گفت: 
همانطور کــه گفتم نــگاه ما بــه بازیهای 
آسیایی رسیدن به جایگاه پنجمی است اما 
حضور در ۴۰ رشته برای کسب ۴۸۲ مدال 
این بازیها و رقابت با ۴۵ کشور که حدود ۱۰ 
هزار ورزشــکار در این دوره از بازیها دارند، 
کار ســنگین و ســختی خواهد بود. با این 
حال تلاش می کنیم آبروی ورزش ایران را 
حفظ کنیم و پرچم کشــورمان را به اهتزاز 

درآوریم.

مصوباتعجیبوغریبفدراسیونفوتبالکهحواسکمترکسیبهآنبوده
شرایطی عجیب تا کسی نتواند رییس هیات 

فوتبال شود!
مجمع فوق العاده فدراسیون فوتبال با چند مصوبه مهم انجام شد.

در آخرین روزهای ســال ۱۴۰۱ مجمع عمومی فوق العاده فدراسیون 
فوتبال به صــورت آنلاین برگزار شــد و چنــد مصوبه بســیار مهم و 
بحث برانگیز داشــت. مصوباتی که در آن زمان تحت الشعاع حضور امیر 
قلعه نویی در تیم ملی قرار گرفت و خیلی در موردش بحث نشــد اما در 

آینده می تواند اتفاقات مهمی را در فوتبال ایران رقم بزند.
یکی از موضوعی که در این مدت هم حواشــی بسیاری را به راه انداخته 
بود بحث عزل رئیس فدراســیون و اعضای هیئت رئیسه بود که در این 

مجمع اصلاح شد.
ابتدا اضافه شــدن تبصــره »جهت پیشــنهاد عزل رئیــس و اعضای 
هیات رئیســه باید پیشــنهاد عزل به حداقل دو - پنجم اعضای مجمع 
عمومی صورت پذیرد.« به بنــد یک ماده ۲۸ بود که بــه تایید اعضای 
مجمع عمومی رســید. همچنین اصلاح ماده ۳۷ به شرح »عزل رئیس 
و هیات رئیســه از اختیارات مجمع عمومی باشــد و عزل موقت رئیس 
و اعضای هیات رئیســه از اساسنامه حذف شــود.« مورد تایید مجمع 

عمومی قرار گرفت.
همچنین اعضای مجمع عمومی فدراسیون فوتبال تصویب کردند که 
از این پس »رای گیری برای پیشنهاد عزل رئیس و هیات رئیسه مجمع 
عمومی باید به صورت مکتوب مخفی باشــد و باید حداقل بیش از ۵۰ 
رای معتبر ماخوذه به آن رای مثبت داده باشــند.« عــلاوه بر این، بند 

هشت ماده ۳۳ اساسنامه فدراسیون فوتبال هم اصلاح شد.
مهدی تاج پیش از این هم در خصوص اصلاح این مسئله صحبت کرده 
بود و به نظر می رســد تصمیم درســتی در این خصوص گرفته شده اما 
نکته عجیب سکوت کسانی است که در زمان عزل شهاب الدین عزیزی 
خادم از همین بند استفاده کردند و معتقد بودند هیچ مشکل قانونی در 

این خصوص وجود ندارد و کار درستی انجام شده است.
هم چنین در ایــن مجمع تغییراتی روی آیین نامه هیات های اســتانی 
اعمال شــد که چند مورد از آن ها جای تعجب دارد. در آیین نامه جدید 
شــرایطی برای نامزدی انتخابات هیات های استانی در نظر گرفته شده 

که کار را برای فوتبالی ها سخت می کند.
برای مثال یک فرد می تواند صرفا با یک بار حضــور در تیم ملی فوتبال 
برای انتخابات ریاســت فدراســیون ثبت نام کند امــا نمی تواند برای 
انتخابات ریاست هیات  فوتبال این کار را انجام دهد چرا که باید حداقل 
۵۰ بازی ملی داشته باشد؛ این یعنی فرد باید چندین سال به طور ثابت 
در ترکیب تیم ملی حضور داشــته باشد تا شــانس حضور در انتخابات 

هیات فوتبال را به دست آورد.
 در تاریخ تیم ملی تنها ۴۳ بازیکن ۵۰ بازی ملی یا بیشتر انجام داده اند 
و این یعنی بقیه بازیکنان حق حضــور در انتخابات هیات های فوتبال را 
نخواهند داشت. برای بازیکنان فوتسال و فوتبال ساحلی هم حداقل ۸۰ 
بازی ملی در نظر گرفته شده اســت. در بند دیگر اساسنامه هم آمده که 
سرمربیانی با سابقه حداقل ۱۰ سال حضور در لیگ برتر شرایط حضور 

در انتخابات را دارند و بقیه نمی توانند نامزد شوند.

یکنتیجهپرحرفوحدیثوجنجالهایتمامنشدنی
واکنش تند بازیکن هوادار به اتهامات: گناه را به 

جانت نخر
شکست سنگین هوادار مقابل استقلال جنجال هایی به همراه داشت و 
حتی با اتهاماتی از سوی برخی پیشکسوتان فوتبال همراه بود که یکی 

از آنها با واکنش تند بازیکن هوادار روبرو بود.
 تیم فوتبال استقلال در هفته بیست و ششم رقابت های لیگ برتر موفق 
شد با نتیجه پرگل ۶ بر یک از سد هوادار عبور کند. دیداری که در پایان 
نیمه نخســت با تســاوی بدون گل خاتمه یافت و رد و بدل شدن ۷ گل 
در ۴۵ دقیقه اتفاق عجیب و نادری در فوتبــال بود که این هفته رخ داد 
و البته حرف و حدیث ها و جنجال هایی هم به همراه داشــت و خیلی  از 
فوتبالدوســتان در فضای مجازی نتیجه این دیــدار را غیر فنی عنوان 
کردند. اتهامی کــه در فوتبال ایران از دهه ها قبــل در خصوص خیلی 
از بازی ها مطرح شــده و البته هیچ نهادی هم به آن رسیدگی نکرده تا 

نتیجه مشخصی به همراه داشته باشد.
یکی از افرادی که در فضای مجازی واکنش تندی نسبت به نتیجه این 
بازی نشان داد، سپهر حیدری، پیشکســوت پرسپولیس بود. حیدری 
با انتشار ویدیویی از ســاکت الهامی و ابراز علاقه ای که او پیش از این به 
اســتقلال کرده بود او را به هدیه دادن تفاضل گل به آبی های پایتخت 
متهم کرد و حملات تند و شــدید اللحنی علیه ســرمربی تیم هوادار و 

چند بازیکن این تیم مطرح کرد.
حیدری با اشاره به اینکه نیمه نخست بازی با تساوی بدون گل به پایان 
رسیده مدعی شــد بین دو نیمه اتفاقاتی رخ داده تا نتیجه بازی تغییر 
کند و از همین رو نتیجه دیدار این هفته اســتقلال - هوادار را ناسالم و 

غیر فنی عنوان کرد.
شــاید تردید به نتیجه بــازی این هفته اســتقلال در ذهــن خیلی از 
فوتبالدوستان و پیشکسوتان فوتبال باشــد ولی مطرح کردن آن با این 
صراحت لهجه چیزی بود که کمتر  کســی جســارت مطرح کردنش را 
داشت و سپهر حیدری اقدام به این کار کرد و از کمیته اخلاق با جدیت 
خواســت تا با ورود به اتفاقات این بازی به ادعای خودش عدالت را اجرا 

کند.
این صحبت های تند ســپهر حیدری البته بدون جــواب نماند و امید 
ســینک، هافبک تیم فوتبال هوادار کسی بود که پاســخ تندی به این 
صحبت های حیدری نشان داد.امید ســینگ بازیکن هوادار بعد از ۲۴ 
ساعت سکوت اعضای این تیم، اکنون پاسخ تندی را به انتقادات داده و 
جالب اینکه سپهر حیدری را خطاب خود قرار داده است: متاسفم برای 
این سطح فرهنگ ورزشی و فوتبالی و این قضاوت نابجا. آقای حیدری 
خودت فوتبالیست و مدافع بودی، چطوری این همه با صراحت و تندرو 
بودن گناه رو به جانت میخری و  اینطور  قضاوت میکنی.سینگ در ادامه 
چنین واکنش انتقادی تندی از سوی ســپهر حیدری را به دلیل تمایل 
او برای ایجاد محبوبیت بیشــتر بین هواداران پرســپولیس می دهند و 
صحبت هایــش را اینطور ادامه داد: خانواده یک انســان برایت مهم تره 
یا محبوبیت به قیمت سراب. ولی این مردمی که رویای محبوبیت بین 
آنها را داری خیلی فهمیده تر از آن هســتند که بتوانی با یک تشنج در 
فضای مجازی جایگاهی داشــته باشــی. محبوبیت را باید مردم به تو  

بدهند نه خودت را جا کنی بین این مردم و هواداران معصوم.

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

آگهی فقدان سند مالکیت
آقــای احمدرضا میری جبارآبادی طبق درخواســت به شــماره وارده ۲۰۴۱و با تقدیم 
دو برگ استشــهادیه مصدق شده بشــماره ۵۱۶۸۴۱مورخ ۱۴۰۲/۰۱/۲۷دفترخانه 
اسناد رســمی ۱۴۳کرمانشاه مدعی است که ســند مالکیت شش دانگ پلاک ۴فزعی 
از ۳۰۴ اصلــی بخش یک حومــه ذیل ثبت ۱۰۹۰۲۶و صفحــه ۳۷۲دفتر ۵۳۷/۱به 
نام احمدرضامیری جبارآبادی صادر و بعلت ســرقت ســند مالکیت بشــماره ســریال 
۸۳۷۳۹۲الف ۸۵ مفقود شــده است لذا مراتب طبق ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت 
در یک نوبت آگهی میشــود تا چنانچه فرد یا افرادی مدعی انحام معامله یا وجود ســند 
مالکیت در نزد آنان باشــد از تاریخ انتشار این اگهی به مدت ۱۰ روز مراتب را به این 
اداره اعلام دارند در غیر اینصورت نسبت به صدور سند مالکیت طبق مقررات اقدام 

و سند مالکیت اولیه از درجه اعتبار ساقط و ابطال خواهد شد.
۱۲/م الف/۲۰۴

سجاد مویدی- رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک
 از طرف مهدی میهمی



اصفهان-مریــم مومنــی  مدیرکل 
برنامه ریزی و بودجه شــهرداری اصفهان 
گفت: اقدامات انجام شــده برای بازنگری 
برنامــه راهبــردی »اصفهــان 1405« با 
حدود 6 هزار نفر ســاعت مشارکت بررسی 
و در نهایــت شــبکه مســائل و مجموعه 
راهکارهای حوزه های مختلف شــهرداری 

در این جلسات جمع بندی شد.
بــه گــزارش اداره ارتباطات رســانه ای 
شــهرداری اصفهــان، مهــدی آصالح با 
اعلام این خبــر گفت: تحلیــل و تبدیل 
خروجی های حاصــل از فرآیند برگزاری 
جلسات کمیته های پیشــران، پشتیبان 
و تخصصــی بــه ادبیــات برنامه ریــزی 
راهبردی، یکــی از مهم تریــن گام های 
بازنگــری برنامــه راهبــردی »اصفهان 

1405« اســت که از اســفندماه ســال 
گذشته آغاز شد.

او افــزود: بر اســاس تأکیدات شــورای 
اسلامی شــهر بازنگری برنامه راهبردی 
»اصفهــان 1405« با تحلیــل محتوای 
اسناد فرادست، پشتیبان و نتایج حاصل 
از مصاحبه با نخبگان و خبرگان شــهری 
و نظرســنجی از شــهروندان و همچنین 
تحلیل های محیطــی حوزه های مختلف 

پیگیری شد.
بودجــه  و  برنامه ریــزی  مدیــرکل 
شــهرداری اصفهان تصریح کرد: حاصل 
این فعالیت ها در قالب جلســات گسترده 
بــا ذی نفعــان و ذی نفــوذان مختلف، با 
حدود 6 هزار نفر ســاعت مشــارکت به 
بحث و تبــادل نظر گذاشــته و در نهایت 

شــبکه مســائل و مجموعه راهکارهای 
حوزه هــای مختلف شــهرداری در این 

جلسات جمع بندی شد.
او بــا تاکید بــر اینکــه دامنه مســائل و 
راهکارهای شناســایی شده در هر حوزه 
گستره وسیعی را شــامل می شود، اظهار 
کــرد: با توجــه بــه همپوشــانی بعضی 
مــوارد در کارگروه هــای مختلــف، بار 
دیگر مضامین شناســایی شــده در این 
راهکارهــا از جنبه هم راســتایی و ادغام 
مورد بازبینی قرار گرفت و در نهایت فرم 
امتیازدهی بــه راهکارهــای حوزه های 
مختلف تهیه شــد که در قالب جلسات با 
ذی نفعان هر حــوزه تکمیل و امتیازدهی 

می شود.
آصالح هــدف از اجرای این جلســات را 

مشــارکت بیشــتر ذی نفعــان و تعیین 
اولویت هــای تأثیرگــذار هر حــوزه در 
مجموعــه شــهرداری اصفهان دانســت 
و اظهــار کــرد: خروجی حاصــل از این 

جلســات پس از ارســال به کمیته تلفیق 
برحســب نوع و ســطح، در قالــب یکی 
از ارکان برنامــه راهبــردی )اهــداف، 

راهبردها( قرار خواهد گرفت.

شــیراز -چراغی  مدیرعامل مجمــع خیرین 
تامیــن ســلامت فــارس گفت: ســال گذشــته و 
علیرغم همه مســائل و مشکلات، شــاهد افزایش 
1۷6 درصدی حجم ریالی کمک هــای نیکوکاران 

سلامت در این استان بودیم.
دکتر علی اکبر رامجردی در یــک کنفرانس خبری 
بیان کــرد: ســال گذشــته علی رغــم تنگناهای 
اقتصــادی، اقدامــات خیریــن حوزه ســلامت رو 
به افزایش بــوده و ۷۹ تفاهمنامه بــه ارزش ٣60 
میلیارد تومان منعقد شــده است که افزایش 1۷6 
درصدی نســبت بــه ســال 1400 و افزایش ۲14 

درصدی نسبت به سال ۹۹ را نشان می دهد.
او ادامه داد: ایــن تفاهم نامه ها شــامل؛ 11 مورد 
اهدای ملک بــه ارزش ۲50 میلیــارد تومان، 40 
مــورد علمیــات عمرانــی بــه ارزش ٨0 میلیارد 
تومــان، 14 مورد اقدامــات حمایتی بــه ارزش ٨ 
میلیــارد و ٨00 میلیون تومــان و 14 مورد اهدای 
تجهیــزات بــه ارزش ۲1 میلیــارد و 500 میلیون 

تومان است.
مدیرعامل مجمــع خیرین تامین ســلامت فارس 
خاطرنشــان کــرد: ســال گذشــته 4۷00 بیمار 
نیازمند توســط صندوق حمایت از بیماران مجمع 
خیرین تامین ســلامت اســتان حمایت شــده اند 
که ایــن حمایت ها شــامل؛ اســکان، تســهیلات 
قرض الحســنه، بیمه، اخد نوبــت و …به ارزش ٣ 

میلیارد و ۷00 میلیون تومان بوده است.
رامجــردی بــه خدمــات صنــدوق حمایــت از 
دانشــجویان ایــن مجمع کــه اعضــای آن عموما 
پزشکان و اســاتید خیر هســتند هم اشاره و اعلام 
کرد که 1٨۹ نفر دســتیار تخصصی و دانشــجویان 
پزشــکی به میــزان ســه میلیــارد و 600 میلیون 

تومان از خدمات این صندوق بهره مند شده اند.
او با بیــان اینکه هم اینک ٨۷ پروژه ســلامت محور با 
همراهی نیکوکاران فارس در حال اجراســت، افزود: 
اقامتــگاه مرکزی همراه بیمار بیمارســتان شــهید 
فقیهی شــیراز با ظرفیت حداقل ۲00 تخت، یکی از 
همین پروژه هاست که امیدواریم امسال افتتاح شود.

مدیرعامل مجمع خیرین تامین ســلامت فارس با 
اشــاره به اینکه اکنــون 1۹ اقامتگاه همــراه بیمار 
در ایــن اســتان فعال اســت، گفت: مرکــز جامع 
تصویربــرداری بیمارســتان نمازی نیز امســال با 
مشارکت دانشــگاه علوم پزشکی شــیراز و خیرین 

به بهره برداری می رسد.
رامجردی با بیــان اینکــه مجمع خیریــن تامین 
سلامت فارس از ســال ٨0 آغاز به کار کرد، مجموع 
تعهــدات انجام شــده خیرین در این ۲1 ســال را 
بالغ بــر 51 هزار میلیــارد و 400 میلیــون تومان 
اعلام و اضافه کــرد: این خدمــات در قالب ۲۹10 
تفاهمنامه، شــامل 4۲6 مورد اهدای ملک، 11۹1 

مورد اهدای تجهیزات، 61 مــورد اهدای خودرو و 
… اجرایی شده  است.

او خاطرنشــان کرد: طــی دو دهه گذشــته 140 
مرکز دانشــگاهی و دولتی این کمک ها را دریافت 
کرده اند. همچنین طی این ۲1 ســال ٨.5 میلیارد 
تومان به دانشــجویان و ۹.5 میلیــارد تومان هم به 

بیماران کمک شده است.
مدیرعامل مجمــع خیرین تامین ســلامت فارس 
همچنین تکمیل پروژه های نیمه تمام و مشــارکت 
خیرین در تحقیقات حوزه ســلامت و پیشگیری را 
از مهمتریــن رویکردهای مجمع متبوع در ســال 

جاری ذکر کرد.
رامجردی ضمن یــادآوری اینکه عمــده اقدامات 
این مجمــع نظیر احــداث ٨ بیمارســتان خیریه، 
توســط بانوان نیکوکار انجام شده است، گفت: یک 
ســوم خیرین فارس از بانــوان هســتند، اما حجم 

اقدامات آنها حدود 50 درصد است
این مقام مســئول با یادآوری اینکه در شهرستان ها 
آقایان نیکوکار، گفت: اگرچه تعداد پروژه های مربوط 
به خیرین حوزه ســلامت در شهرســتان های فارس 
بیش از شیراز اســت اما از نظر مبلغ ریالی، کلانشهر 

شیراز حجم بیشتری به خود اختصاص داده است.
رامجردی خاطرنشــان کرد: برای جــذب خیرین 
بهتریــن کار، اطــلاع رســانی و جلــب اعتماد با 

کارنامه کاری است.

بوشــهر  -هادی مینایی پور  معــاون عمرانی 
روســتایی اداره کل بنیاد مســکن اســتان بوشهر 
گفت: از ٨16 روستای استان بوشــهر 40٨ روستا 
بالای ۲0 خانوار و از این تعداد ٣۹۷ روســتا دارای 
طرح هادی هســتند؛ معاون عمران روستایی اداره 
کل بنیاد مســکن اســتان بوشــهر در حاشیه آئین 
بهره بــرداری از دیــوار حفاظتی روســتای برکه 
چوپان کنگان به ایرنا اظهار کرد: تاکنون طرح هادی 

۲٣6 روستای استان بوشهر بازنگری شده است
علــی افرند بــا تاکید براینکه نقشــه طــرح هادی 
روستایی بعنوان شناسنامه روســتا تلقی می شود، 
افزود: با توجه به ضرورت بازنگری طرح های هادی 
می طلبد اعتبار لازم برای انجــام این کار تخصیص 

یابد.
معاون عمرانی روســتایی اداره کل بنیاد مســکن 
اســتان بوشــهر در خصوص واگذاری زمین اضافه 
کرد: از ابتــدای کار بنیاد مســکن تاکنون 1۷ هزار 

و ۲٨6 قطعه زمین در روســتاهای اســتان بوشهر 
واگذار شده است.

وی صــدور ۷۷هــزار و ٣٨٣ جلد ســند در 406 
روســتا، صدور 1٣ هزار و 11٣جلد ســند در ٣1 
شهر اســتان و تبدیل ٣16 جلد سند دفترچه ای به 
تک برگ را از جمله خدمات بنیاد مســکن اســتان 

بوشهرعنوان کرد.
افرند آســفالت معابر روســتایی 141 روســتا به 
مســاحت یک میلیون و 500 هزار مترمربع به طول 
1٨٨ کیلومتر با ۹4 میلیــارد و 600 میلیون تومان 
اعتبــار و اجرای 1٣5 پــروژه از محــل پروژه های 
مســئولیت اجتماعی نفت در ســال های 1400و 
1401 با اعتباری بالغ 6٣ میلیــارد و 550 میلیون 
تومان را از دیگر اقدامات بنیاد مســکن در اســتان 

بوشهر عنوان کرد.
معاون عمرانی روســتایی اداره کل بنیاد مســکن 
اســتان بوشــهر بیان کــرد: همزمان بــا آغاز دهه 

افتتاح حســاب 100 امام )ره( ســه پــروژه دیوار 
حفاظتی در ســه روســتای برکــه چوپــان، خِرَه 
و کُنــار خیمه شهرســتان کنگان با ســه میلیارد و 
600 میلیون تومان اعتبار مــورد بهره برداری قرار 

گرفت.
وی در خصــوص مشــخصات دیــوار حفاظتــی 
روســتاهای برکه چوپان، خِــرَه و کُنارخیمه گفت: 
هر کدام از این دیوارهــای حفاظتی 165متر طول 
و ۲ متر ارتفــاع دارند کــه برای اجــرای هر کدام 

از آنها یک میلیــارد و 100 میلیون تومــان اعتبار 
از محل اعتبــارات مســئولیت های اجتماعی نفت 

هزینه شده است.
افرنــد افــزود: از محل اعتبــارات اســتانی چهار 
میلیــارد و ٨00 میلیون تومان بــرای اجرای طرح 
هادی در هشت روســتای شهرستان کنگان مصوب 
شده که تاکنون ســه میلیارد و ۲00 میلیون تومان 
آن تخصیص یافته و پیمانــکار آن نیز طی روزهای 

آینده مشخص می شود.

شیراز
مدیرعامل مجمع خیرین تامین سلامت فارس عنوان کرد:

افزایش ۱۷۶ درصدی کمک خیرین حوزه سلامت در فارس

معاون عمرانی روستایی اداره کل بنیاد مسکن استان :

ح هادی است وستای  بوشهر دارای طر ۳۹۷ ر

مدیــرکل  محمدزمانــی  گرگان-مهنــاز   
استاندارد استان گلســتان از 1056 بازرسی فنی 
از واحدهای تولیدی و خدماتی در ســال 1401 

خبر داد.
سید مهدی حســینی اظهار داشت:  بازرسی فنی 
از واحدهای تولیــدی و خدماتی تحت پوشــش 
و کنتــرل کالاهای تولیــد شــده در واحدهای 
تولیدی دارای پروانه کاربرد علامت اســتاندارد 
اجبــاری و تشــویقی، یکــی از وظایــف اصلی 

سازمان ملی استاندارد است.
به گفتــه وی: بــا اجرای ایــن وظیفــه، حصول 
اطمینان از کیفیت، تامیــن ایمنی، حفظ و ارتقاء 
ســلامت عمومی و بهداشــت جامعه و حمایت از 
مصــرف کنندگان و ایجــاد رقابت ســازنده بین 
تولید کننــدگان محصولات داخلــی تحقق می 

یابد.
حسینی در ادامه بیان داشــت: در سال گذشته، 

1056 بازرســی فنی از فرایند تولیــد، انبارها و 
آزمایشــگاه هــای کنتــرل کیفیــت واحدهای 
تولیدی و خدماتی اســتان توسط 16 کارشناس 
فنی اداره کل و اداره اســتاندارد شهرستان گنبد 
کاووس در قالب گروه های یک یــا دو نفره انجام 

شد.

 گرگان-مهنــاز محمدزمانی  علــی طالبی 
مدیرعامل شرکت گاز استان گلستان بابیان خبر فوق 
از بهره منــدی 1۹ هزار و ۷00 خانوار اســتان در طی 

سال 1401 از نعمت گاز طبیعی خبر داد.
 وی بابیــان اینکه این شــرکت برای ســال گذشــته 
بهره مندی تعداد 1۹500 خانوار را هدف گذاری کرده 
بود گفت: خوشبختانه باهمت و تلاش انجام شده همکاران 
موفق شدیم از اهداف تعیین شده در این بخش فراتر رویم 
و ۲00 خانوار را نیز بیشــتر از برنامه سالانه از نعمت گاز 

بهره مند نماییم.
 طالبی افزود: از ایــن تعداد خانــوار، 11600 خانوار 
شــهری بوده و تعــداد ٨100 خانوار نیز روســتایی 
بودند که به جمع خانوارهای بهره مند از گاز اســتان 
اضافه شده اند.  وی ادامه داد: در همین رابطه درمجموع 
تاکنون در سطح اســتان تعداد 64٨  هزار و ۲00 خانوار 
استان مصرف کننده گاز می باشند که از این تعداد 411 
هزار و 40 مورد مربوط به شــهرها و تعــداد ۲٣۷ هزار و 

160 خانوار نیز مربوط به روســتاهای استان می باشد.  
مدیرعامل شرکت گاز استان گلســتان تصریح کرد: 
بیشــترین حجم خانــوار بهره منــد از گاز مربوط به 
شهرســتان گرگان به عنوان مرکز استان  با بیش از 1٨6 
هزار و ۷00 خانوار می باشد، ضمن اینکه  شهرستان های 
گنبد با تعداد 11۷ هــزار و 540 و علی آباد با 5٣ هزار 

1۲0 خانوار در رتبه های بعدی قرار دارند.

گلستان گلستان
در سال 1401 انجام شد؛

هزار و 56  بازرسی فنی از واحدهای
 تولیدی و خدماتی استان گلستان 

مدیرعامل شرکت گاز استان اعلام کرد؛
بهره مند شدن 19 و 700 خانوار گلستان  از نعمت گاز 

در سال 1401

مدیرکل برنامه ریزی و بودجه شهرداری اصفهان خبر داد؛

6 هزار نفر ساعت مشارکت با نخبگان برای بازنگری برنامه »اصفهان 1405«

خاموشی ماینرهای قاچاق در”خمینی شهر”

اصفهان-مریم مومنی  فرمانده انتظامی شهرســتان”خمینی 
شهر”از کشف 5 دســتگاه ماینر قاچاق به ارزش ۲ میلیارد ریال در 

عملیات مأموران انتظامی این فرماندهی خبر داد.
ســرهنگ”غلامرضا براتی”بیان داشــت: در پــی دریافت اخباری 
مبنی بــر اســتفاده غیرقانونــی از دســتگاه های اســتخراج ارز 
دیجیتال در مغازه ای در یکی از محلات ســطح شهرستان، بررسی 
موضوع در دســتور کار مأمــوران فرماندهی انتظامی شهرســتان 

خمینی شهر قرار گرفت.
وی افزود: مأموران کلانتری 15 این فرماندهــی پس از تحقیقات 
میدانی و اطمینان از صحت خبر ضمــن هماهنگی  با مرجع قضائی 
به همــراه نماینده اداره برق بــه محل  مذکور اعزام و در بازرســی 
از یک باب مغازه موفق شــدند تعداد 5 دســتگاه استخراج رمز ارز 
دیجیتال را کشــف کنند. فرمانــده انتظامی خمینی شــهر با بیان 
اینکه ماینرهای مکشــوفه قاچــاق و فاقد مــدارک قانونی و معتبر 
گمرکی بود تصریح کرد: کارشناســان مربوطه ارزش این دستگاه 

ها را ۲میلیارد ریال برآورد کرده اند.
این مقــام انتظامی در پایان با اشــاره بــه این که در ایــن رابطه 
یک متهم دســتگیر و پس از تشــکیل پرونده برای انجام اقدامات 
قانونی به مرجع قضائی تحویل داده شــد خاطر نشان کرد: استفاده 
غیرقانونــی از دســتگاه های ماینر عــلاوه بر تــوان مصرفی بالا و 
خسارت به شــبکه توزیع برق باعث اخلال در نظام اقتصادی کشور 
نیز می شــود از این رو پلیس بــا جدیت با متخلفــان در این حوزه 

برخورد می کند.

مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان 
تاکید کرد؛

ورت وحدت و همگرایی اداره کل ارشاد  ضر
وی انتظامی خوزستان با نیر

اهواز-محمد مجدم  حجت الاسلام المســلمین رضا کلاه کج 
در نشست مشــترک با فرمانده نیروی انتظامی خوزستان پیرامون 
مســائل جاری اســتان که در اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
خوزســتان برگزار شــد، ضمن قدردانی از زحمات شــبانه روزی 
نیروی انتظامی در برای برقــراری امنیت جامعه، عنوان کرد: امروز 
اگر آرامش، آســایش و امنیت خاطر داریم به دلیل زحمات شــما 
سربازان گمنام امام زمان )عج( اســت که بسیاری از موارد از جان، 
آبــرو و حتی مال خود بــرای حفظ نظام اســلام گذشــته اید و به 

راستی که این امر شایسته تقدیر است.
مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی خوزســتان با اشاره به ضرورت 
وحدت و همگرایی اداره کل ارشــاد خوزســتان با نیروی انتظامی 
این اســتان گفت: اداره کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی در حوزه 
فرهنگی، اجتماعی، زیســت عفیفانه، عفــاف و حجاب ماموریت و 
مســئولیت های ســنگینی بر عهده دارد که قطعا بدون همراهی و 

همیاری نیروی انتظامی به سرانجام نخواهند رسید.
حجت الاســلام و المســلمین کلاه کج با اشــاره بــه اینکه اکنون 
فرهنگ و ارشاد اســلامی و نیروی انتظامی جز یک خانواده هستند 
بیان کرد: ارتباط این دو دســتگاه بسیار مســتمر و گسترده است 

که به فرهنگ عمومی جامعه کمک می کند .
وی افزود: خوزســتان با حدود 4٣0 رســانه بعــد از تهران دارای 
بیشترین رسانه در کشور اســت، به لحاظ فضاهای فرهنگی دارای 
154 ســالن فرهنگی، فرهنگســرا و مجموعه فرهنگی است که از 

این منظر نیز جز پرتعدادترین های کشور است.
به گفته وی؛ خوزســتان در حوزه نشــر کتاب، موسســات قرآنی، 
موسســات فرهنگی و هنری جز پرتعدادترین ها است و از هر جنبه 
به آن نــگاه کنیم در همه بخش هــا اعم از کانون هــای تبلیغاتی، 
موسســات مختلــف موســیقی، ســینمایی، عکاســی، هنرهای 

تجسمی و دیگر مباحث فرصت های زیادی دارد.

ثبت 38 مورد تجربه و مهارت در سامانه دانش 
توسط شرکت گاز استان بوشهر

بوشهر –رضا حیدری  مدیر عامل شــرکت گاز استان بوشهر 
گفت:در ســال گذشــته با توجه به پیاده سازی ســامانه مدیریت 
دانش در شــرکت گاز اســتان و آموزش هــای لازم در این زمینه 
٣٨ مورد دانش با همکاری کارکنان شــرکت گاز استان در سامانه 

مدیریت دانش ثبت شد. 
 مدیر عامــل این شــرکت گفت: ســال 1401 با هدف اشــتراک 
گذاری تجربیات علمــی و کاربردی و دانش افزایــی کارکنان و با 
همکاری بسیار مناسب پرســنل و مشارکت ایشان ٣٨ مورد دانش 

در حوزه های مختلف در شرکت گاز استان بوشهر ثبت شد.
وی افزود: دانش های ثبت شــده در ســامانه مدیریت دانش در حوزه 
های مختلف و مربوط بــه واحد های بهره برداری، مهندســی واجرا، 
hse ، بازرســی فنی، سیســتم های مدیریتی، آموزش و پژوهش و 

سایر بخش ها بود و در دسترس سایر همکاران قرارداده شده است.
علی اکبــر فقیه در ادامــه تصریح کرد: تشــکیل کمیتــه دانش با 
محوریت توانمند ســازی کارکنان و مهندسان شــرکت، برگزای 
جلســات متعدد هم اندیشــی خبرگان دانشــی، ارتقای نرم افزار، 
برگزاری اتــاق فکرهای رفع مانع و مشــکلات در حــوزه مدیریت 
دانش و همچنین بکارگیــری دانش های ثبت شــده بمنظور حل 
چالش های پیش روی شــرکت از جمله برنامه های حوزه پژوهش 

در سال 140۲ شرکت گاز استان بوشهر خواهد بود .

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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»صندوقثروتآفرینتمدن«۱۰۰۰میلیاردتومانیشد
سالی که نکوست از بهارش پیداست

با همراهی و اعتماد سرمایه گذاران ، دارایی صندوق ثروت آفرین تمدن 
از ۱۰۰۰ میلیارد تومان عبور کرد.به گزارش مدیریت ارتباطات و رسانه 
شرکت تامین سرمایه تمدن ، صندوق ســهامی ثروت آفرین تمدن از 
نظر ارزش دارایی به عنوان یکی از ۱۰ صندوق ســهامی صدور و ابطالی 
برتر کشور توانســت بازدهی یکســاله  ۶۷,۳۸ درصدی را داشته باشد 
)منتهی به ۲۶ فروردیــن ۱۴۰۲( که این  عملکرد بــه مراتب بالاتر از 

بازدهی»شاخص کل بورس« می باشد.
صندوق ثروت آفرین تمدن با تشکیل سبدی از سهام ارزنده و مدیریت 
حرفه ای با هدف کسب بازدهی مناسب و بالاتر از شاخص در این مسیر 

توانسته پاسخگوی اعتماد سرمایه گذاران محترم باشد.
شما هم می توانید یکی از سرمایه گذاران صندوق سهامی ثروت آفرین 
تمدن باشید و با توجه به وضعیت مناسب شــاخص کل بورس، جلوتر 
از بازار حرکت کنید. از ســایر ویژگی های برتر این صندوق می توان به 

نقدشوندگی بالا در کنار ضامن نقدشوندگی اشاره کرد.
ســرمایه گذاران می توانند جهت خرید واحدهای »صندوق ســهامی 
ثروت آفرین تمدن« وارد پنل کاربری آی بی شــاپ شده و با کلیک بر 
روی دکمه درخواســت صدور واحدهای صندوق ثــروت آفرین تمدن 

ریسک سرمایه گذاری مستقیم در بورس را کاهش دهند.

پرداخت بیش از 200 هزار میلیارد تومان 
تسهیلات توسط بانک سپه در سال 1401

بانک سپه در ســال گذشــته ۲۰۱ هزار و ۶۳۱ میلیارد و۲۰۰ میلیون 
تومان در قالب یــک میلیون و ۹۶۷ هــزار و۲۶۲ فقره تســهیلات در 

بخش های مختلف پرداخت کرده است. 
بانک سپه در ســال گذشــته ۲۰۱ هزار و ۶۳۱ میلیارد و۲۰۰ میلیون 
تومان  در قالــب یک میلیــون و ۹۶۷ هزار و۲۶۲ فقره تســهیلات در 
بخش های کشــاورزی، صنعت و معدن، مسکن و ساختمان، تسهیلات 
تکلیفی از جمله قرض الحســنه ازدواج، فرزندآوری، خوداشــتغالی، 

کمک ودیعه مسکن مستأجرین و بخش بازرگانی پرداخت کرده است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بانک ســپه؛ این بانک با دارا بودن بخش 
قابل توجهی از منابع کشــور، به عنوان بازوی توانمند اقتصادی دولت، 
سیاست های اعتباری سالانه خود را حول محور شعار سال تنظیم کرده 
و در ســال جاری نیز درصدد اســت برای اثرگذاری تسهیلات اعطایی 

خود آن را با محوریت مهار تورم و رشد تولید پرداخت کند.
بانک سپه طی ســال گذشــته از مجموع تســهیلات پرداختی خود 
مبلغ ۱۸۶ هزار و ۸۷۷ میلیارد ریــال را در قالب ۲۲۳ هزار و ۱۹۸ فقره 
تسهیلات خرد تکلیفی به حوزه های قرض الحسنه ازدواج، فرزندآوری، 
قرض الحسنه خوداشــتغالی کمیته امداد، بهزیســتی و کمک ودیعه 

مسکن مستأجرین اختصاص داده است.
این بانک برای کمک به تســهیل ازدواج و فرزندآوری که از موضوعات 
مهم و مورد تأکید مســئولان کشور است در ســال ۱۴۰۱ به ۷۹ هزار 
و ۱۷۳ پرونده بــه میزان ۱۱۰ هــزار و ۱۷۶ میلیارد ریال تســهیلات 
قرض الحســنه ازدواج با کارمــزد ۴ درصد پرداخت کــرده و در حوزه 
تســهیلات قرض الحســنه فرزندآوری نیز با اختصاص ۳۶ هزار و ۶۱۵ 
میلیارد ریال برای ۸۹ هزار و ۹۲۶ فقــره پرونده در زمره بانک های برتر 

در این بخش بوده است.

تحویل نخستین شمش طلای بورسی خزانه 
بانک ملت به یک مشتری

نخســتین شــمش طلای بورســی خزانه بانک ملت به یک مشتری 
تحویل داده شــد.به گزارش روابط عمومی بانک ملت، شــمش طلای 
بورســی خزانه بانک ملت که چندی پیش از ســوی این بانک معرفی 
شده بود، برای نخستین بار با حضور نمایندگانی از بورس کالا و شرکت 

تولیدکننده شمش طلا تحویل یکی از مشتریان شد.
بر اســاس این گزارش، هر برگه گواهی سپرده شمش طلا معادل ۱۰۰ 
سوت یا ۱۰۰ میلی گرم از شــمش طلای مذکور است و باتوجه به وزن 
یک کیلوگرمی هر شــمش، قیمتی که در تابلوی معالاتــی برای این 

دارایی نشان داده می شود، معادل ۰.۱ گرم از این شمش طلا است.
متقاضیان می توانند پس از دریافت کد معاملاتی بازارهای مالی بورس 
کالا از طریق ســامانه های آنلایــن کارگزاری ها یــا مراجعه حضوری، 
نســبت به واریز وجه و ثبت ســفارش خرید خود به صورت آنلاین در 

سامانه های معاملاتی ابزارهای نوین مالی بورس کالا اقدام کنند.
مشــتریانی که حداقل یازده هزار گواهی ســپرده کالایی شمش طلا 
خریده اند می توانند درخواســت ترخیص شمش را در سامانه معاملات 
خود ثبت کرده و پس از مراجعه حضوری به خزانه بانک ملت، شــمش 

طلای خریداری شده را تحویل بگیرند.

پرداخت بیش از ۱۴۹ میلیارد ریال وام  
فرزندآوری در موسسه اعتباری ملل

 موسسه اعتباری ملل با هدف اجرای قانون حمایت از فرزندآوری بیش 
از ۱۴۹ میلیارد ریال وام فرزندآوری در اسفند ماه پرداخت نمود

 به گزارش روابط عمومی موسســه اعتباری ملل: این موسسه بر اساس 
بخشــنامه بانک مرکزی جمهوری اســلامی  ایران  در اسفند ماه ۳۷۵ 
فقره وام  فرزنــدآوری به مبلغ ۸۰۰/ ۱۴۹ میلیون ریــال به متقاضیان 

پرداخت نمود
 گفتنی است: این موسسه علاوه بر پرداخت تســهیلات در قالب عقود 
مختلف نســبت به پرداخــت ۴۰۰/۸۷۷/۴ میلیون ریــال وام قرض 

الحسنه ازدواج در سال ۱۴۰۱ به متقاضیان  پرداخت کرد.

معاونتاعتباریوبینالمللپستبانکایرانابلاغکرد
وش کالا توسط  تصویب نامه خرید و فر

مرزنشینان با کشور افغانستان
معاونت اعتباری و بین الملل پســت بانک ایــران، تصویب نامه هیات 
وزیران در خصوص خرید و فروش کالا توســط مرزنشــینان با کشور 

افغانستان را به ادارات ستادی و شعب بانک در سراسر کشور ابلاغ کرد.
به گــزارش اداره کل روابط عمومی پســت بانک ایران، بر اســاس این 
تصویب نامه، خرید و فــروش کالاهای تعیین شــده در کارگروه ماده 
۱۲ قانون ساماندهی مبادلات مرزی تایید شــده به مهر هیات دولت، 
به صورت خرده فروشی در محوطه بازارچه های مرزی مصوب با کشور 
افغانستان به صورت پته گمرکی توسط هر سرپرست مرزنشین ساکن 
شهرهای مرزی همجوار کشــور افغانســتان دارای کارت الکترونیک 
مبادلات مرزی معتبر، تا ســقف ۴۰۰ دلار برای هر خانوار با معافیت از 

سود بازرگانی مجاز می باشد. 
همچنیــن درصورت اســتفاده از تســهیلات موضوع مــاده ۸ قانون 
ساماندهی مبادلات مرزی )مصوب ۱۳۸۴( امکان بهره مندی از مزایای 
این تصویب نامه توسط مرزنشینان سرپرســتان خانوار میسر نخواهد 

بود. 
این تصویب نامه می افزاید، بــه منظور نظارت بر اجــرای صحیح آن، 
وزارت کشــور، ســتاد مرکزی مبارزه با قاچــاق کالا و ارز و فرماندهی 
جمهوری اســلامی ایران مکلفند ضمن بازدیــد از بازارچه های مرزی 
مصوب با کشور افغانستان، گزارش فصلی اجرای این تصویب نامه را به 

معاون اول رییس جمهور ارائه نمایند. 

قائممقامشرکتملیپالایشوپخشفرآوردههاینفتیایران:
وز ربطی   افزایش مصرف بنزین در ایام نور

به قاچاق ندارد
قائم مقام شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران گفت: 
یکی از دلایل افزایش مصرف بنزین می تواند قاچاق باشــد اما افزایش 

مصرف بنزین در ایام نوروز ربطی به قاچاق ندارد.
 در ایام نوروز با افزایش مصرف بنزین برخی از شهرها در مصرف بنزین 
رکورد زدند و احتمال قاچاق بنزین در برخی از شهرها از جمله زاهدان 
با توجه بــه موقعیت جغرافیایــی آن قوت گرفت علی زیــار، قائم مقام 
شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران در رابطه با این 
موضوع به مهر می گوید: ممکن است در این شهر قاچاق صورت گرفته 
باشــد اما به دلیل اینکه در ایام نوروز میزان مصرف افزایش یافته است 
نمی توان به صورت قطعی از قاچاق ســوخت ســخن گفت زیرا در ایام 
چند هفته نوروز مصرف بنزین قابل تحلیل نیســت و نمی توان آن را به 
قاچاق ســوخت ارتباط داد.وی ادامه داد: بحث قاچاق در کل روزهای 
ســال وجود دارد و مختص به بازه زمانی خاص نیست، ضمن آنکه بحث 
مسافرت های نوروزی پر رنگ مسائل اســت و تمامی استان ها متأثر از 
سفرهای نوروزی شدند و استان هایی که بیشــتر در معرض سفرهای 
نوروزی بودند به همین دلیل مصرف بیشتری هم داشتند که اکنون آن 

هم فرو کش کرده است.
این مقام مسئول با اشاره به فروکش کردن مصرف بنزین در این زمینه 
توضیح داد: خوشــبختانه روند تولید نســبت به مصرف مثبت است. 
درست است که مصرف افزایش داشــته اما با تمهیداتی که شرکت ملی 
پالایش و پخش در نظر گرفت و در ۱۰ پالایشگاه کشور با تمام واحدها 
در سرویس تولید قرار داشــتند و قرار دارند و با برنامه ریزی هایی که به 
عمل آمده است که به موقع تعمیرات اساسی انجام شود تولید بنزین را 
در حداکثر میزان حفظ کرده ایم و در ایــام نوروز هم همین طور بود که 
خوشــبختانه میانگین تولید ماه گذشــته با ۱۱۷ میلیون لیتر بوده در 

حالی که میانگین مصرف به ۱۱۰ میلیون لیتر در روز نرسیده است.
زیار در خاتمــه اضافه کرد: اگر چه تراز تولید مثبت اســت اما با رشــد 
مصرف حتی اگر ۵ درصد هم افزایش مصرف وجود داشته باشد نزدیک 
به ۵ میلیــون لیتر بنزین می شــود که در آینده ممکن اســت این تراز 
مثبت را در سال های آینده از دست دهیم و با مدیریت مصرف هم تولید 
را حفظ کرده و هم مصرف را کاهش دهیم که در این زمینه باید تحلیل 

و برنامه ریزی وجود داشته باشد.

 قیمت نفت در انتظار انتشار آمارهای
 اقتصادی چین

از آنجایی که ســرمایه گذاران در انتظار انتشــار اطلاعــات اقتصادی 
برای یافتن نشانه هایی از بهبود تقاضا در این کشــور به عنوان دومین 
مصرف کننده نفت در جهان هســتند، قیمت نفــت در معاملات تغییر 
چندانی نداشت. از آنجایی که سرمایه گذاران در انتظار انتشار اطلاعات 
اقتصادی برای یافتن نشانه هایی از بهبود تقاضا در این کشور به عنوان 
دومین مصرف کننده نفت در جهان هســتند، قیمت نفت در معاملات 

تغییر چندانی نداشت.
هر بشکه نفت برنت با ۳۱ سنت کاهش ۸۶ دلار فروخته شد و هر بشکه 

نفت خام آمریکا با ۲۷ سنت کاهش ۸۲,۲۵ دلار معامله شد.
هر دو شاخص نفتی چهارمین هفته افزایشی خود را هفته گذشته ثبت 
کرد که طولانی ترین دوره افزایش قیمت نفت از نیمه ســال ۲۰۲۲ به 
شمار می رود.انتظار می رود، انتشــار آمار تولید ناخالص داخلی چین 
برای ســه ماهه نخســت در این هفته، تاثیر مثبتی بر کالاهای اساسی 
داشــته باشــد به طوری که آژانس بین المللی انرژی پیش بینی کرده 
است که بیشتر رشد تقاضا در سال ۲۰۲۳ را به خود اختصاص می دهد، 

قرار است این آمار فردا بعدازظهر منتشر شود.

با این حال، این نهــاد بین المللی در گزارش ماهانه خود هشــدار داد، 
کاهش تولید اعلام شــده توســط تولیدکنندگان اوپــک پلاس خطر 
کمبود عرضه نفت در نیمه دوم ســال را تشــدید می کند و می تواند به 

مصرف کنندگان و بهبود اقتصاد جهانی آسیب برساند.
از دیگر عوامل کمبود عرضه در بازار، توقف صادرات نفت از شمال عراق 
به بندر جیهان ترکیه بوده است که تقریبا سه هفته پس از اینکه در یک 
پرونده داوری اعلام کرد آنکارا به دلیل صادرات غیرمجاز، باید به بغداد 

غرامت بپردازد، متوقف شد.
در عین حال، با افزایش ارزش دلار، قیمت نفت بــرای مالکان ارزهای 

غیردلاری گران تر شده است.
تاجران حدس می زنند که بانک مرکزی آمریــکا نرخ بهره را در ماه می 

یک بار دیگر و به میزان ۰,۲۵ درصد افزایش خواهد داد.

وگاه های زیست توده در دستور کار توسعه نیر
متنوع ســازی ســبد ســوخت واحدهای نیروگاهی یکی از مهمترین 
نیازهای صنعت برق اســت تا بتوانــد زمینه کاهش وابســتگی به گاز 
طبیعی را فراهم کندو مشــکلاتی نظیر تأمین برق در فصل زمســتان 
تکرار نشود.متنوع ســازی سبد ســوخت واحدهای نیروگاهی یکی از 
مهمترین نیازهای صنعت برق اســت تا بتواند زمینه کاهش وابستگی 
به گاز طبیعی را فراهم کرده و مسائل پیش آمده نظیر مشکلات تأمین 

برق در فصل زمستان تکرار نشود.
با توجه به رویکرد یاد شــده یکی از مهمترین شــیوه های متنوع سازی 
سبد ســوخت، توجه به نیروگاه های تجدیدپذیر اســت، در این راستا 
ممکن اســت با یادآوری کلیدواژه نیروگاه تجدیدپذیــر، همه به فکر 
نیروگاه های بادی و خورشیدی بیفتند اما یک نوع نیروگاه تجدیدپذیر 
که می تواند آثار مطلوب گســترده ای برای کشــور ما به همراه داشته 
باشد، نیروگاه های بیوگاز هســتند.افزایش روزافزون پسماندها اعم از 
جامد یا مایع و امکان تولید گاز از این مواد، با توجه به ســهولت فناوری 
و ساخت نیروگاههای بیوگاز، سبب شده اســت که احداث این چنین 

نیروگاه هایی در بسیاری از کشورها مورد توجه قرار گیرد.
طبق بروزترین آمار ارائه شــده از آژانس بین المللــی انرژی، در جهان 
ســالانه حدود ۷۴ میلیون تــن گاز متان از فضــولات دامپروری و ۴۰ 
میلیون تن از این گاز تنها از زباله های شهری خود به خود تولید و در جو 
پراکنده می شود، در حالی که جمع آوری این مواد زائد و تولید گاز متان 
با اســتفاده از مکانیزم های خاص علاوه بر کاهش گازهای گلخانه ای و 
کمک به حفاظت از محیط زیســت، ســود آوری خوبی برای صاحبان 
صنایع به وجود بیاورد.زیســت توده، ســهم بزرگی در میان دیگر انواع 
منابع انرژی های نو دارا می باشــد بطوری که پس از ذغال سنگ، نفت و 

گاز طبیعی، چهارمین منبع بزرگ انرژی در دنیا است.
این منبع حــدود ۱۴ درصد از انــرژی اولیه جهــان را تأمین می کند و 
در حال حاضر بیش از ۱۱.۵ درصد از انرژی اولیه جهان توســط منابع 

زیست توده تأمین خواهد شد.
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چرا قیمت ها در بازار مسکن لرزان است؟

مریم فکــری  در حالی ۲۷ روز از ســال جدید 
می گذرد که بررســی روند بازارها در این مدت، از 
صعود قیمت ها همزمان با رکود شــدید در خرید 
و فروش حکایت دارد. بررســی بازارها در ســال 
۱۴۰۱ حاکی از آن اســت که ربع ســکه با رشد 
بســیار بالای ۱۶۶ درصدی، در صدر سوددهی به 
سرمایه گذاران آن بوده اســت. پس از آن، طلای 
آب شــده بــا ۹۴.۷ درصــد، دلار ۹۳.۴ درصد، 

مسکن ۶۰ درصد و بورس ۳۶.۱ درصد قرار دارد.
در همیــن رابطــه، حســین محمودی اصــل، 
کارشــناس اقتصادی دربــاره وضعیــت ۵ بازار 
خودرو، مسکن، طلا و سکه، دلار و بورس در سال 
۱۴۰۲، با اشاره به شــرایط بازار خودرو می گوید: 
خودرو پس از حذف عرضه خودرو از بورس کالا با 
تلاش دلالان و با رویکردهای غیرکارشناساســی 
قیمت ها ۳۰ درصد رشد کرد.وی می افزاید: حالا 
هم همان مخالفان عرضه در بورس کالا در مقابل 
این افزایش قیمت ها ســکوت کرده انــد؛ ظاهرا 

نگرانی آنان سود دلالان بوده است.
این کارشــناس اقتصادی تصریح می کند: تاخیر 
فــراوان در واردات، ادامــه مکانیســم عرضه با 
قرعه کشی که فقط اســم آن اولویت بندی شده 
اســت، قیمت گذاری جدید خودروهای داخلی 
با ۱۸ مــاه تاخیــر و... بازار خــودرو را بــه بازار 

سرمایه گذاری و دلالی تبدیل کرده است.

مسیر احتمالی بازار مسکن
محمودی اصــل در ادامه با اشــاره بــه وضعیت 

بازار مســکن، می گوید: رکود از یک سو و کاهش 
شــدید قدرت خرید و همچنین چشم انداز مبهم 
مذاکرات، رکود تورمی را ادامــه دار خواهد کرد و 
این به معنای طولانی تر شــدن رکــود اصلی در 
آینده نزدیک اســت.وی عنوان می کند: افزایش 
قیمت ها تنها به دلیل انصراف از فروش و نه حجم 

معاملات بالا، قیمت ها را لرزان نگه می دارد.
این کارشناس اقتصادی متذکر می شود: در بازار 
طلا، ارز و خودرو هم چنین اســت؛ با این تفاوت 
در آن بازارهای همگن، قیمت ها در تغییر شرایط، 
سریع افت می کند، اما مســکن با افت کم، رکود 

سنگین و اصلاح زمانی را در پیش می گیرد.

سرانجام سکه و طلا
محمودی اصل همچنین با اشــاره بــه وضعیت 
بازار ســکه و طلا تصریح می کند: ســکه با حباب 
جدانشدنی در حال معامله اســت و این حباب را 
سیاست های دولت به آن چسبانده است؛ چراکه 
جرم انگاری برای داشــتن بیش از ۱۰ هزار دلار، 

منابع را به سمت سکه هدایت کرده است.
وی تاکید می کند: در این بین، با وجود نبود حباب 
در شمش و طلای آب شده، سکه به جهت قابلیت 
معاملات خرد و راحــت همچنان پرتقاضا خواهد 
بود.این کارشــناس اقتصادی یادآور می شــود: 
البته اونــس جهانی طلا هم برای رشــد به کمک 
طلا و سکه آمده اســت؛ پاس گل بانک مرکزی در 
معاملات ربع سکه با دلار ۷۵ هزار تومانی هم قابل 

چشم پوشی نیست.

و اما دلار...
محمودی اصل با اشــاره بــه وضعیت بــازار ارز، 
می گوید: کالاهای تولیدکننــدگان با دلار ۲۷ تا 
۴۲ هزار تومانی در بــورس کالا و ۶۰ هزار تومانی 
در بازار خودرو و سکه و... در حال معامله هستند و 

دلار در محدوده ۵۱ هزار تومان مانده است.
وی می افزایــد: به نظر می رســد بــا نزدیکی به 
پایان ماه رمضان، رشــد دلار هم در نبود اخباری 
از مذاکرات هســته ای آغاز شــود.این کارشناس 
اقتصادی عنوان می کنــد: افزایش صادرات نفت 
به چین با تخفیف ۱۵ درصد خبر خوب و دردناکی 
است و نشانگر این اســت که تحریم از جیب ملت 
برای همگان )رانت خوار، ســوداگر، دلال، چین 
و...( به جز ملت فرصت بوده است و فرصت طلبان 

همیشه به دنبال ادامه تحریم ها بوده اند.

مسیر بورس در سال 1402
این کارشناس اقتصادی همچنین درباره وضعیت 
بازار ســرمایه می گویــد: عقب ماندگــی بورس 
مربوط به ۲ ســال پیش است و ارزش دلاری هنوز 
۵۰ درصد نســبت بــه ۹۹ عقب ماندگی دارد.وی 
می افزاید: البته حاشیه سود شــرکت ها از ۳۶ در 
سال ۹۹ به ۲۳ در سال ۱۴۰۱ رسیده است، اما به 
دلیل بزرگ شدن اعداد سود حاصل، قیمت ها نیز 
بزرگ می شود.این کارشــناس اقتصادی تصریح 
می کند: رونق بورس قیمت ارز را نیز کنترل کرده 
و همیشــه خروج ســنگین پول از بورس با ۲ روز 

رشد ۱۰ درصدی دلار و سکه را رقم زده است.

انرژیبانک  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

یونس غفاری – شهردار رباط کریم

آگهی مزایده عمومی
شهرداری رباط کریم در نظر دارد به استناد مجوز شماره  1/1511مورخ 1401/12/24 شورای 
محترم اسلامی شهر نسبت به واگذاری اجاره کارگاه های واقع در مجاورت شهرک اشکالیه از طریق 

مزایده عمومی به شرح و شرایط زیر به صورت اجاره سالیانه به بخش خصوصی اقدام نماید. 
شرایط:

1-هزینه درج دو نوبت آگهی هزینه کارشناسی و سایر هزینه های مزایده بر عهده برندگان مزایده می باشد. 
2-به پیشنهادات مشروط، مخدوش و فاقد سپرده لازم جهت شرکت در مزایده ترتیب اثر داده نخواهد شد. 
3-سپرده شرکت در مزایده می بایست بصورت ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری رباط کریم و یا 
واریز نقدی به شماره حساب 0106625206008 نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد 
2354)شماره حساب شبا IR 280170000000106625206008 ( تهیه و برابر دستور العمل مندرج 
در کاربرگ مزایده به همراه پیشنهاد قیمت ارائه گردد لازم به ذکر است سپرده نفرات اول دوم و سوم 
مزایده تا انعقاد پیمان نزد شهرداری نگهداری و هر گاه حاضر به عقد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب 

به نفع کارفرما ضبط خواهد شد. 
4-جهت دریافت اسناد مزایده از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول )پایان وقت اداری روز سه شنبه مورخ 
www.setadiran.ir 1402/01/22( و محل دریافت آن صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

 می باشد.
5-متقاضیان می بایست پاکت های پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کاربرگ مناقصه 
تنظیم شده است را حداکثر تا ساعت 14 روز سه شنبه مورخ 1402/2/12 در سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت www.setadiran.ir تسلیم نمایند. 
شماره  به  جاری  حساب  به  واریز  فیش  بایست  می  مناقصه  اسناد  دریافت  جهت  6-متقاضیان 
0106624819004 نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد 2354 به مبلغ 2/000/000 

ریال)غیر قابل استرداد( بابت خرید اسناد مناقصه به شهرداری رباط کریم تسلیم نماید. 
7-زمان بازگشایی پاکت های مناقصه در ساعت 14 روز چهارشنبه مورخ 1402/2/13 می باشد. 

8-شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.
9-سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج می باشد. 

تاریخ انتشار نوبت اول:1402/01/22 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/01/29

 نوبت دوم


